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USAMVBT, 

An aniversar - 2020 

 

 

 

Pentru Universitatea de Științe Agricole și Medicină Veterinarăp a Banatului „Regele 

Mihai I al României” din Timișoara, 2020 este un an aniversar. 

În 1945, MS Regele Mihai l al României a semnat 

Decretul Regal prin care s-a înființat la Timișoara, această 

instituție. La momentul acela, un grup de profesori, cei 

mai mulți din Cluj, au început cursurile la Specializarea 

Agricultură, câțiva studenți pregătindu-se pentru a fi 

ingineri agronomi. În 75 de ani, Universitatea noastră a 

evoluat constant, chiar și în perioadele istorice mai grele.  

USAMVBT s-a născut într-o zonă cu tradiție în 

agricultură, contribuind semnificativ la dezvoltarea ei. 

După 13 ani, s-a înființat Specializarea Medicină 

Veterinară și, ulterior, Zootehnia. După 45 de ani, au 

apărut specializările Horticultură și Silvicultură, Inginerie 

Alimentară, Management în Agricultură și astfel s-a 

conturat un pachet complex de servicii educative pentru 

zona de vest a României. 

La 75 de ani de la înființare, Universitatea noastră 

are un program integrat de studii, cu 30 de programe de 

Licență acreditate de ARACIS, cu grad înalt de încredere 

și peste 25 de Master, iar Școala Doctorală are două 

direcții de studiu: Ingineria Resurselor Vegetale și Animale; Medicină Veterinară. Un lucru 

îmbucurător este că doctoranzii cu taxă sunt mai mulți decât cei cu locuri bugetate, ceea ce 

înseamnă că lumea dorește să plătească pentru a se perfecționa într-un anumit domeniu.  

Dorim să inițiem alte direcții de școli doctorale: Biotehnologii; Inginerie și 

Management; Cadastru; Biologie; Ingineria Mediului. În plus, pregătim doctoranzi și în co-

tutelă cu alte universității din țară și străinătate.  

Un alt aspect important este cel al internaționalizării - atât în schimbul de experiență și 

cercetare, cât și în zona educației. Personal, am avut ocazia să văd ce înseamnă educația în 

Germania, Franța, Coreea de Sud, am avut posibilitatea să discut cu dascăli și cu studenți de pe 

alte meleaguri. 

 Programele de studiu în limbi străine s-au dezvoltat mult. Astfel, avem programe de 

Licență la Agricultură în engleză, la Ingineria Mediului în franceză, la Medicină Veterinară în 

engleză și franceză, masterate la Bioeconomie în engleză, la Vinificație-Oenologie în franceză. 

Avem peste 300 de studenți străini din peste 20 de țări, fapt ce ne responsabilizează, confirmând 

că USAMVBT are caracter european, atât prin vizibilitate, cât și prin parteneriatele cu 

universități din lume. 

Prin programe de cooperare internațională, avem relații cu aproape toate țările UE, iar 
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anul acesta am câștigat un proiect de circa 800.000 euro în cadrul căruia am depus o listă cu 

peste 70 de universități din 46 țări non-UE, cu care dorim să demarăm cooperări.  

Un alt aspect pe care aș vrea să-l subliniez la acest moment aniversar este și faptul că ne 

putem lăuda cu peste 25.000 de alumni - absolvenții de licență, master și doctorat, care 

reprezintă o forță, mulți dintre ei ocupând poziții socio-profesionale importante și făcând cinste 

Universității noastre. 

Pe de altă parte, dacă media 

anuală a studenților și absolvenților din 

România este în scădere (circa 900.000 

între 1990-2000 și doar 400.000 astăzi), 

noi avem aproape 6.000, față de 3.800 în 

2015. Asta nu înseamnă că ne uităm doar 

la cantitate, ci că suntem procupați să 

creștem permanent calitatea actului 

educațional. Nu întâmplător anul 

universitar curent l-am așezat sub egida 

„Calitate în Educație”. 

Referindu-mă la activitatea de cercetare, trebuie să precizez că, în anul 2020, 

USAMVBT este implicată în 57 proiecte, însumând peste 50 milioane lei. Consider că este prea 

puţin comparativ cu potenţialul Universităţii. 

La 75 de ani, ne-am redescoperit ca Universitate antreprenorială. Transmitem informaţie 

ce poate fi aplicată în societate, suntem un model de bune practici pe anumite direcţii - şi cred 

că acesta e rolul unei universităţi. Chiar și în condiții mai dificile (așa cum au fost în anul 2020), 

o universitate trebuie să meargă înainte cu educaţia și cercetarea, să menţină vie comunicarea cu 

societatea, pentru că ne dorim să fim un model de ţinută morală şi profesională. 

În 2018, un an-reper pentru noi, am beneficiat de o măsură legislativă prin care am fost 

re-împroprietăriţi cu 1.400 ha teren agricol, oferindu-ni-se posibilitatea dezvoltării. În prezent, 

lucrăm peste 2.500 ha, oferim facultăţilor posibilitatea de a-şi extinde activitatea în cercetare şi 

inovare, studenţii au la dispoziţie infrastructură pentru a se dezvolta şi din punct de vedere 

practic. Am investit sume consistente în tehnologie de ultimă generaţie, dedicată mecanizării în 

agricultură la Staţiunea Didactică a Universității noastre. Dorim să menţinem acest trend, pentru 

a optimiza procesul de cercetare-dezvoltare şi pentru a facilita accesul studenţilor la tehnologii 

de nouă generaţie, pentru a fi cât mai bine pregătiţi la finalizarea studiilor. 

Căutăm să creştem aportul practicii în formarea profesională a tinerilor, deşi e tot mai 

dificil pentru că: societatea a involuat din anumite puncte de vedere, s-a produs o schimbare de 

mentalitate, dorinţa de a fi implicat într-o activitate practică nu mai este „la modă”, ca în vremea 

când eram eu student. Aici intervine capacitatea dascălilor de a se reinventa, de a comunica într-

o altă formă şi de „a-i invita” pe tineri să regăsească elementele provocatoare din activitatea 

practică. 

La împlinirea a 75 de ani de activitate, sunt bucuros de deschiderea pe care o are şi o va 

avea Universitatea noastră prin activitatea Unităţii de Management a Proiectelor, în care am 

implicat atât colegi, cât şi persoane competente din afară, pentru scrierea şi implementarea de 

proiecte, pentru management financiar și juridic, al resurselor umane și al achiziţiilor publice - 

şi vom continua să lărgim această echipă.  
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De asemenea, Institutul de Biosecuritate şi Bioinginerii a început să dezvolte elemente 

practice din cercetarea fundamentală - avem, deja, produse cosmetice și de întreţinere corporală, 

dezinfectanţi, produse alimentare bio. Faptul că rezultatele cercetării sunt puse în practică ne dă 

o satisfacţie deosebită.  

Totodată, sunt încrezător că vom dezvolta proiecte importante, în beneficiul societăţii, și 

ca parte a Asociaţiei „Timişoara Universitară”, o formulă asociativă în care, unindu-ne forţele şi 

competențele, ne păstrăm independenţa administrativ-decizională. 

 

În acest an aniversar, subliniind cuvenitul respect faţă de înaintaşi şi față de eforturile 

şi realizările lor, cu un sentiment de mulţumire faţă de alumni, privesc cu speranţă şi încredere 

către viitorul Universităţii noastre prin proiecte de dezvoltare regională. 

 

Prof.univ.dr. Cosmin Alin POPESCU, rectorul USAMVBT 
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SEMICENTENARUL UNIVERSITĂŢII 
 

 

Acad. Păun Ion OTIMAN 

(Rector 1990-2004) 

 

 

 

1. Pregătirea festivităţilor semicentenare 

 

Pentru sărbătorirea a jumătate de secol de învăţământ superior agronomic la 

Timişoara, având multe înfăptuiri după anul 1989, am dorit să organizăm o festivitate de 

amploare şi de înaltă ţinută universitară. Am lansat foarte multe invitaţii partenerilor noştri, 

atât în ţară cât şi în străinătate.  

Invitaţiile au început cu Maiestatea Sa Regele Mihai, în calitate de fondator, apoi am 

trimis Preşedintelui României, Ion Iliescu, membrilor guvernului, parlamentarilor din 

comisiile de învăţământ şi agricultură, autorităţilor judeţene şi locale. Am lansat invitaţii 

tuturor absolvenţilor din ţară prin presă, TV şi radio, iar celor din străinătate, cărora le-am 

cunoscut adresele, le-am trimis invitaţiile acasă sau la birou. În total, am lansat peste 1000 de 

invitaţii nominale la care au răspuns circa 700 de persoane. 

La festivitatea care a avut loc în ziua de 1 iunie 1995 au participat preşedintele României, 

Ion Iliescu, doi miniştri, al învăţământului, Liviu Maior, şi al agriculturii, Valeriu Tabără, 

consilierul prezidenţial, Ioan Oancea (fost ministru al agriculturii), vicepreşedintele Senatului 

României, Ioan Lup. Foarte mulţi senatori şi deputaţi, unii dintre ei foşti studenţi ai 

universităţii, prefectul de Timiş şi preşedintele Consiliului judeţean Timiş, 17 rectori din ţară, 

9 rectori europeni şi mulţi reprezentanţi ai universităţilor din străinătate, 114 colegi din 

Europa, America şi Asia şi mulţi, foarte mulţi absolvenţi ai universităţii. 

Am primit foarte multe mesaje din partea tuturor universităţilor din România, multe 

mesaje din străinătate, iar preşedintele ţării a rostit o alocuţiune. Au fost prezenţi nenumăraţi 

ziarişti de la principalele ziare centrale şi locale, reporteri TV şi radio. Aproape toate posturile 

TV de la acea dată au transmis reportaje în cadrul jurnalelor de ştiri de seară. Presa, cu 

rarisime excepţii, a reflectat corect desfăşurarea festivităţilor.  

Câţiva ziarişti şi oameni politici m-au criticat pentru faptul că, în calitatea mea de 

senator PAC de Timiş (în opoziţie), l-am invitat pe preşedintele ţării, Ion Iliescu. Le-am 

explicat tuturor că la astfel de evenimente protocolul prevede lansarea de invitaţii către 

autorităţile statului, indiferent de culoarea lor politică, iar invitaţiile le-am trimis ca rector şi 

nu ca senator. 

Invitaţii din străinătate, în marea lor majoritate detaşaţi de „luptele noastre politice 

interne”, au apreciat deosebit de favorabil participarea preşedintelui statului şi a multor înalţi 

demnitari ai României, considerând că aceasta reprezintă aprecierea pe care autorităţile o dau 

universităţii noaste. 

Cu acest prilej, am prezentat, în cuvântarea mea, principalele momente din evoluţia 

universităţii şi am jalonat direcţiile de dezvoltare viitoare. Cuvântul rostit la festivitate îl redau 

în continuare. 
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2. Discursul Rectorului la Semicentenar 

 

Domnule Preşedinte al României 

Distinsă asistenţă, stimaţi oaspeţi din ţară şi străinătate, 

Dragi colegi şi studenţi, 

 

O jumătate de secol înseamnă, numeric vorbind, 50 de ani. Este mult? Este puţin? Nu 

se poate răspunde simplu prin da sau nu. Pentru viaţa unui om, vârsta de 50 de ani reprezintă 

maturitatea sa deplină. Dar pentru o universitate? Încerc să afirm că vârsta unei instituţii şi, 

mai cu seamă, tinereţea sau maturitatea sa, este mai greu de a fi măsurată (numai) în ani. Cel 

mai important element de cuantificare al vârstei unei universităţi îl constituie contextul 

istoric, social şi politic în care a apărut şi a evoluat. 50 de ani într-o perioadă „plată”, 

liniară, fără frământări, fără convulsii, fără evenimente revolute şi involute, desigur că 

înseamnă puţin. Dar 50 de ani în care s-au produs două mari convulsii sociale, cu două 

schimbări de 180o de la un sistem la altul, două zdruncinări din temelii a concepţiilor şi 

mentalităţilor, şi toate acestea în numai jumătate de secol, nu înseamnă puţin. 

Universitatea a fost, este şi va rămâne instituţia de prim rang a societăţii, fiind alături 

de academie, cea mai elevată structură a unei naţiuni. Prioritatea formativă şi creativă 

absolută a universităţii în peisajul cultural, social, economic şi politic nu trebuie afirmată, 

dovedită prin cuvinte, aceasta fiind demonstrată de rosturile şi faptele sale în societatea 

civilă. Universitatea, dintotdeauna, de la înfiinţarea ei şi până azi, a fost prezentă prin ştiinţa 

şi conştiinţa sa în spiritualitatea, în viaţa cetăţii. 

Universitatea de Ştiinţe Agricole a Banatului din Timişoara, care în anul 1995 

împlineşte 50 de ani de existenţă, se prezintă la sărbătoarea semicentenarului cu istoria sa 

scurtă, dar extrem de densă în evenimente de maximă importanţă pentru evoluţia şi/sau 

involuţia sa şi a agriculturii. Dacă nu vom considera agricultura din punct de vedere strict 

economic, numai ca o componentă a economiei naţionale, chiar dacă de importanţă 

deosebită, ci vom accepta că agricultura este, înainte de toate, un mod de viaţă, că spaţiul 

rural este un agroecosistem complex, în care componenta principală este viaţa oamenilor, în 

toată complexitatea sa, atunci vom înţelege, la adevărata dimensiune, istoria universităţii 

care s-a suprapus pe istoria destructurării unui mod de viaţă, pe perioada degradării unei 

anumite agriculturi şi a agricultorilor, că această perioadă a blocat 50 de ani evoluţia 

normală, naturală a spaţiului rural românesc. 

Agronomia timişoreană, creată ca „o instituţie ştiinţifică şi, în acelaşi timp, 

democratică”, cu scopul de a forma elitele breslei „pentru instruirea agricultorilor ce vor fi 

împroprietăriţi cu pământ”, după cum aflăm din expunerea de motive la Legea 617/1 august 

1945, se va constitui, la scurtă vreme, prin profesorii săi, în centrul vital-inima din care vor 

pulsa cunoştinţele necesare agriculturii Banatului. În cei de 50 de ani de existenţă, 

Universitatea de Ştiinţe Agricole a Banatului a format în facultăţile sale aproape 10 000 

ingineri agronomi, zootehnişti şi medici veterinari, din care mai mult de 500 lucrează în alte 

ţări din Europa, Africa, Orientul Apropiat, Australia, în S.U.A. şi Canada. Din acest 

important număr de specialişti, s-a distins o pleiadă de personalităţi ale vieţii universitare şi 

academice româneşti (profesori universitari remarcabili, membrii ai academiilor de ştiinţe, 

cercetători ştiinţifici de prestigiu), care au reuşit să impună şcoala agronomică timişoreană 

în context naţional şi internaţional. Concomitent cu formarea de specialişti, Universitatea de 

Ştiinţe Agricole a Banatului a avut o importantă creaţie ştiinţifică, rezultatele cercetărilor 

fiind preluate de agricultori cu scopul optimizării activităţii de producţie pentru maximizarea 

profitabilităţii fermelor agricole. 

Creaţiile umane şi ştiinţifice ale Universităţii de Ştiinţe Agricole a Banatului au fost 

posibile graţie activităţii didactice şi de cercetare a unor generaţii de profesori remarcabili. 
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Consider că sunt prea „calde” faptele, creaţiile şi rezultatele acestor bărbaţi care au 

lucrat în vreme şi sub vremuri grele. Să lăsăm generaţiile viitoare să aprecieze înaintaşii 

noştri şi pe noi, cu toate luminile şi umbrele lor şi ale noastre. 

Actuala generaţie de profesori ai Universităţii de Ştiinţe Agricole a Banatului, graţie 

libertăţilor conferite de evenimentele din Decembrie ’89, la care noi am fost, după caz, fie 

participanţi, fie spectatori, are obligaţia morală de a contribui, cu toată ştiinţa şi capacitatea 

lor, la deschiderea şcolii noastre spre valorile ştiinţei agricole europene, la integrarea 

învăţământului agronomic timişorean în contextul învăţământului mondial. 

Consider, de asemenea, că actuala generaţie de profesori, cercetători şi studenţi au 

marea misiune de a contribui la refacerea agriculturii şi a ţăranului, la readucerea acestora 

pe calea europeană de dezvoltare. Toate aceste mari proiecte vor fi puse în operă numai de 

oamenii care pot şi vor să accepte că şi în agricultura Banatului, ca şi în agricultura întregii 

Românii, dintre hotarele sale naturale, este necesară schimbarea concepţiilor, mentalităţilor 

şi a sistemului, în ansamblul său. 

Lăsăm generaţiei care va sărbători împlinirea unui veac, la Centenarul Universităţii 

de Ştiinţe Agricole a Banatului, să aprecieze cum se cuvine faptele noastre. Timpul este cel 

mai bun judecător. 

 

2.1. Banatul: trecut şi actualitate 

 

Doamnelor şi Domnilor, 

 

Banatul, această provincie atât de armonios alcătuită, mărginită de Mureş şi Dunăre, 

cuprinzând câmpii dintre cele mai mănoase, dealuri şi munţi de un pitoresc aparte, 

binecuvântată de Dumnezeu şi înnobilată de locuitorii săi, a fost şi continuă să fie una dintre 

cele mai de seamă zone agricole ale României. Banatul, din cele mai vechi timpuri, începând 

cu ocupaţia romană în Dacia şi până în epoca modernă şi contemporană, a fost o zonă de 

maximă atracţie, migraţie, aşezare şi statornicire pentru cele mai diferite seminţii, etnii şi 

continuă să fie şi azi loc de căutare pentru mulţi, foarte mulţi concitadini din alte provincii 

ale ţării. Credem că nu greşim cu nimic când afirmăm că Banatul este pentru România ceea 

ce este California pentru America. 

Scrieri despre agricultura practicată de români în Banat le găsim în cele lăsate de 

istoricul şi omul de ştiinţă italian Francesco Grisellini în celebra sa lucrare „Încercare de 

istorie politică şi naturală a Banatului Timişoarei”. În scrisoarea a VII-a, intitulată “Despre 

românii care locuiesc în Banat”, Grisellini, referindu-se la pomicultura zonei, în special la 

cultura prunului, scria: „în districtul Vârşeţului românii şi-au extins cât au putut livezile cu 

pruni. De-a lungul drumurilor de la Oraviţa la Dognecea, Bocşa etc., cale lungă, de la sat la 

sat, am văzut aceste livezi foarte frumoase, trase parcă toate cu sfoara, încât păreau să fie 

opera celui mai dibaci grădinar”. De asemenea, Francesco Griselini are cuvinte alese, de 

apreciere şi asupra altor ramuri ale agriculturii Banatului. Reproducem un fragment din 

descrierea zonei Oraviţei: „aici se găsesc multe şi foarte frumoase vii nobile, păduri şi 

păşuni cu cele mai bune ierburi, oferind nutreţuri mai mult decât îndestulătoare 

numeroaselor turme de oi, vite cornute şi cai”.  

În secolul al XVIII-lea, după alungarea turcilor din Banat (1716), provincia, prin 

pacea de la Passarovits (1718), trece în administraţie austriacă. Împărăteasa Maria Tereza 

trimite guvernator al Banatului pe contele Merci, care, prin dorinţa şi priceperea de a pune 

în valoare bogăţiile Banatului, va lăsa în urma sa, desigur prin munca locuitorilor acestor 

meleaguri, lucrări excepţionale, unele dăinuind de aproape trei secole. În anul 1728 încep 

lucrările de canalizare a râului Bega, iar în anii următori se construieşte nodul hidrotehnic 

de la Coştei şi sistemul de canale Timiş-Bega-Timiş pentru protecţia antiinundaţie a 
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Timişoarei şi pentru asigurarea navigabilităţii pe canalul Bega. Tot în aceeaşi perioadă, se 

construieşte, la Ghiroda, prima orezărie, iar la câţiva ani mai târziu orezăria de la Banloc-

Partoş care, în parte, se află în exploatare şi astăzi. De asemenea, în secolul al XVIII-lea, se 

construiesc primele două fabrici de bere din spaţiul românesc, la Timişoara şi la Ciclova 

Montană, lângă Oraviţa. 

În secolul al XIX-lea Banatul, graţie bogăţiilor sale, cunoaşte o  dezvoltare 

industrială, agricolă, comercială şi bancară deosebită. În acelaşi timp, pe meleagurile 

bănăţene, datorită producţiilor agricole şi zootehnice în expansiune, a extinderii plantaţiilor 

pomicole, viticole şi de duzi, se dezvoltă o importantă industrie agroalimentară şi uşoară 

prelucrătoare de materii prime agricole. În acest secol, se pun bazele industriei de morărit şi 

panificaţie şi se construiesc: rizeria de la Banloc, fabrica de ţigarete Timişoara, mari 

abatoare la Timişoara, Lugoj şi Arad, fabrici de conserve şi de spirt. Podgorenii de dincolo 

de Mureş construiesc, pentru transportul vinului, prima linie electrică pe ruta Pâncota-

Lipova-Arad. În paralel, Banatul şi mai ales Timişoara, consemnează priorităţi industriale 

europene, dar pe care, din motive de spaţiu, nu le mai amintesc. 

Este de reţinut că în a doua parte a secolului al XIX-lea şi în primele decenii ale 

secolului al XX-lea, în Banat, apar primele staţiuni şi centre ştiinţifice agricole, precum şi 

primele structuri profesionale ale agricultorilor. Atât staţiunile de cercetări, cât şi structurile 

profesionale agricole vor juca un rol de maximă importanţă pentru promovarea progresului 

tehnic în gospodăriile ţărăneşti. Primele cercetări de ameliorare a plantelor încep în anul 

1911 la Odvoş, pe valea Mureşului, iar puţin mai târziu, în 1921, se înfiinţează prima staţiune 

de cercetări agricole din Banat, la Cenad. Cele dintâi rezultate se obţin prin soiurile de grâu 

Odvoş 116, Odvoş 146, Odvoş 239 şi Odvoş 241, precum şi Cenad 117, soiul de orz de 

toamnă Cenad 112, soiurile de ovăz Cenad 88 şi Cenad 103, soiul de porumb Regele 

Ferdinand şi soiurile de sfeclă furajeră Zaharoza şi Mamuth. 

Cele mai importante structuri profesionale, pe care le amintim cu acest prilej, sunt 

sindicatele crescătorilor de vaci Simmental, al crescătorilor de porci Marele Alb şi sindicatul 

viticultorilor. 

Populaţia românească din Banat, cu toată aversiunea faţă de administraţia străină 

(turcească, austriacă şi austro-ungară), harnică şi receptivă, a reuşit să asimileze cu uşurinţă 

valori ale civilizaţiei industriale şi agricole. Totodată, a rămas tot timpul cu dorinţa de 

revenire la Patria Mamă-România. Lupta populaţiei româneşti majoritare pentru unire, 

asemeni populaţiei din Ardeal, cunoaşte la începutul secolului al XX-lea o intensitate 

crescândă. Intelectuali de frunte ai Banatului sau statorniciţi pe meleagurile bănăţene, 

printre care-i amintim pe generalii Moise Groza, Traian Doda, Nicolae Cerna, Ion 

Dragalina, episcopii Nicolae şi George Popovici, oamenii politici şi de cultură Andrei 

Mocioni, Vincenţiu Babeş, Alexandru Mocioni, Simion Mangiuca, Valeriu Branişte, Coriolan 

Brediceanu,  Aurel Cosma, Emanuil Ungureanu, A.C.Popovici, Sever Bocu,  episcopul Miron 

Cristea (viitorul prim Patriarh al României), inginerii Traian Lalescu, Stan Vidrighin şi 

mulţi, mulţi alţii, au avut contribuţii remarcabile la menţinerea mereu vie a conştiinţei 

naţionale şi a spiritului românesc. 

Marea Unire de la 1 Decembrie 1918, la a cărei făurire bănăţenii au avut contribuţii 

remarcabile, va găsi Banatul în plină dezvoltare economică. 

Structurile agrare din Banat, în perioada modernă şi contemporană, până la Reforma 

agrară din anul 1945, au avut caracteristicile sale, în mare parte fiind consecinţa ocupaţiei 

străine şi a convieţuirii interetnice. Ceea ce este de reţinut însă, referitor la structurile agrare 

de la sfârşitul secolului trecut şi începutul secolului al XX-lea din Banat, se referă la 

deosebirea fundamentală între acestea şi cele din Vechiul Regat. Dacă în Vechiul Regat 

bipolaritatea funciară era principala trăsătură a structurii agrare, în sensul că 0,6% din 

numărul proprietarilor de pământ deţineau aproape jumătate din terenul agricol şi silvic al 
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Munteniei şi Moldovei, iar 44% din numărul ţăranilor aveau în proprietate numai 8,6% din 

terenul acestor provincii româneşti, în Banat cea mai mare parte a gospodăriilor se 

încadrează în categoria celor mici şi mijlocii. Foarte puţine latifundii au existat în această 

provincie, aparţinând în cea mai mare parte etnicilor germani şi maghiari. Cu toate acestea, 

şi în Banat au apărut convulsii sociale locale care au avut drept cauză structurile funciare şi 

relaţiile agrare, fiind însă în parte rezolvate prin reforma agrară de după Marea Unire 

(1918). 

Cu toate că Banatul, atât prin importanţa sa agricolă, cât şi prin agricultura 

practicată, avea nevoie de o şcoală superioară de agricultură, această problemă nu s-a pus 

imediat după Unirea din anul 1918. Autorităţile româneşti, prin abnegaţia unei pleiade de 

ingineri de excepţie formaţi la mari universităţi tehnice din Occident, înfiinţează în anul 1920 

la Timişoara Şcoala politehnică. 

Fără a avea pretenţia unei analize istorice extinse, în linii mari acesta a fost cadrul 

economic şi social în Banat în preajma Marii Uniri. După Marea Unire şi până la război, 

perioada interbelică a fost una dintre cele mai faste pentru agricultura bănăţeană. Pentru 

argumentarea acestei afirmaţii vom reproduce impresiile din prima călătorie, făcută în Banat 

după Unire, la staţiunea „Sămânţa” din Cenad de către cel mai de seamă agronom al 

României, academicianul profesor Gheorghe Ionescu Şişeşti: „În Banat am văzut tipul 

exploatărilor intensive, moderne, aşa cum le găsim şi în occidentul Europei... Ceea ce 

caracterizează moşiile vizitate de noi este organizarea aproape industrială a moşiilor. 

Investiţiuni însemnate de capital au ridicat exploatările la un înalt grad de intensitate. În 

lunca inundabilă a canalului Bega s-au executat ameleoraţiuni costisitoare, canaluri, diguri 

şi staţiuni de pompare, care au transformat o regiune nepopulată într-o regiune de 

agricultură prosperă. Am văzut în comuna Cenad zeci de gospodării de ţărani proprietari a 

20-30 de iugăre, care pot rivaliza cu gospodăriile majorităţii proprietarilor noştri mari. Case 

mari, cu numeroase camere, grajduri sistematice, magazii, pătul, remize, vite de rasă, 

secerătoare-legătoare, prăşitoare, semănătoare. 

Utilaţi ca fermierii din America de Nord, ei cultivă cu cea mai mare uşurinţă 30 de 

iugăre şi mai mult...”.  

După aplicarea Reformei agrare din anii 1918-1921, structura funciară şi relaţiile 

agrare în Banat s-au îmbunătăţit substanţial. În anul 1927, prof. I. Simionescu din Bucureşti, 

vizitând Torontalul, îşi deapănă impresiile în revista „Banatul” din noiembrie 1927 (pag.19), 

din care reproducem: „Fie că colinzi Torontalul în colţul NV, spre Sânnicolau Mare, fie că 

apuci de la Deta spre apus, aceeaşi impresie de vigoare etnică şi economică te urmăreşte de 

ţi se umple sufletul de bucurie. 

Altă problemă este cea economică. Torontalul e bogat în grâne. E tot atât de bogat în 

cai, porci şi vite. Cât te apropii de un sat, vatra lui verde ca un parc englezesc, e plină cu 

cârduri nenumărate de gâşte. 

Toate aceste bogăţii erau îndreptate spre pieţele de desfacere sigură din Apus. 

Vizitarea acestui ţinut, cu bogate gospodării româneşti, deşteaptă unele sugerări, care 

ar putea contribui la îndreptarea gospodăriilor şi acolo unde condiţiunile istorice n-au fost 

prielnice dezvoltării lor. Mă gândeam la burse agricole înfiinţate de comunele ori judeţele de 

dincoace de Carpaţi până’n Nistru. În loc însă ca bursele să se dea la şcolile agricole, de 

unde într-una ies funcţionari agricoli, să fie date flăcăilor ieşiţi din armată. Înainte de a-şi 

stabili o gospodărie, să facă practica măcar de un an agricol complet, la gospodarii români 

de prin frumoasele sate din Torontal. Ar fi un mijloc şi de apropiere sufletească, dar şi de 

iuţire a evoluţiei economiei rurale, acolo unde tradiţionalismul joacă un mare rol în 

încetineala transformărilor”. 

În acelaşi timp, prin grija sindicatelor profesionale agricole şi mai cu seamă prin 

activitatea de agricultură înfiinţate prin legea din anul 1925 în perioada interbelică, 
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tehnologia agricolă, organizarea sistemelor de agricultură şi comerţul agricol se dezvoltă 

continuu. Din scrierile medicului veterinar I. Perianu, am reţinut că, în anul 1936, sindicatul 

crescătorilor de Simmental, pe efectivul de vaci supuse controlului producţiei, a obţinut 

producţia de lapte de 3 600 l/an. Tot în această perioadă sindicatul crescătorilor de porci 

Marele Alb din judeţul Timiş-Torontal a exportat pe piaţa austriacă peste 100 000 de porci, 

iar crescătorii din judeţul Caraş au exportat în Germania 30 000 tăuraşi şi boi. Nu de puţine 

ori, literatura de specialitate şi rapoartele camerei de agricultură a judeţului Timiş-Torontal 

citează recolte medii de porumb Dinte de Cal de peste 5000 kg/ha obţinute de foarte mulţi 

agricultori din Variaş, Lovrin, Comloş, Iecea etc. De asemenea, producţiile de 30-35 t/ha la 

sfecla de zahăr erau frecvente la mulţi cultivatori din zona fabricii de la Timişoara. 

Urmează Războiul al Doilea Mondial, cu toate ororile sale, dar mai cu seamă cu 

întreg cortegiul de consecinţe asupra României. La terminarea războiului, cred că foarte 

puţini români, inclusiv dintre cei care aveau cele mai intime convingeri comuniste, dacă au 

existat atunci români cu astfel de convingeri, şi-au imaginat ce avea să urmeze timp de 45 de 

ani. Oricum am judeca aceste evenimente, din orice punct de vedere, anul 1945 a însemnat un 

punct de referinţă în istoria contemporană a învăţământului românesc, în general, şi a celui 

timişorean, în special. Faptul că la Timişoara, în perioada dictatului de la Viena, timp de 5 

ani, a funcţionat Facultatea de agronomie de la Cluj (care de altfel, după Legea 

învăţământului din 1938 fusese subordonată Şcolii Politehnice timişorene), s-au creat bazele 

materiale şi s-a afirmat spiritul şcolii agronomice a Banatului. De asemenea, mulţi dintre 

profesorii care s-au aflat în refugiu la Timişoara cu Facultatea de Agronomie de la Cluj, 

fiind, de origine, bănăţeni sau legaţi într-un fel de aceste meleaguri, au militat pentru 

înfiinţarea unei Facultăţi de Agronomie în Timişoara. 

Anul 1945 debutează între 4 şi 11 februarie la Ialta cu evenimentul care va marca 

Europa centrală şi de est, de fapt întreaga lume, timp de mai bine de jumătate de secol. 

Conferinţa trilaterală sovieto-anglo-americană de la Ialta desenează noua hartă politică a 

Europei, pecetluieşte soarta României, iar prima consecinţă a acestei întâlniri se produce la 

noi numai după circa o lună, la 6 martie 1945, prin instalarea Guvernului comunist, condus 

de Dr. Petru Groza. Evenimentele se succed cu repeziciune, menţionând din lungul şir de legi 

care vor schimba din temelii sistemul economic, Legea reformei agrare (Legea 187/1945 care 

se publică în Monitorul Oficial al României la două săptămâni de la preluarea puterii de 

către noul guvern). Menţionăm Legea reformei agrare nr.187/1945 printre actele normative 

de referinţă deoarece prin această lege se pun bazele patrimoniale ale sistemului de 

agricultură ce va apărea şi se va practica în România în perioada 1949-1989. 

 

 

2.2. Înfiinţarea Facultăţii de Agronomie. Începutul 

 

În aceste condiţii social-economice şi politice, pe data de 30 iulie 1945 Regele Mihai I 

al României promulgă Legea 617 pentru înfiinţarea Facultăţii de Agronomie la Politehnica 

din Timişoara, lege publicată în Monitorul Oficial, din data de 1 august 1945. 

Ministerul Educaţiei Naţionale, conform prerogativelor stabilite în art.8 al legii, a 

numit Consiliul profesoral provizoriu al facultăţii, precum şi decanatul provizoriu în 

următoarea componenţă: 

Prof. dr. Ilie Murgulescu de la Politehnica Timişoara – decan provizoriu, preşedintele 

consiliului; Prof. dr. Agricola Cardaş; Prof. dr. Atanasie Munteanu; Prof. dr. Eugen 

Rădulescu; Prof. dr. Lazăr Stoicescu de la Politehnica Timişoara – membru; Prof. dr. 

Constantin Sandu Ville; Prof. dr. Mihail Şerban; Prof. dr. Ioan Teodorescu; Prof.dr. Amilcar 

Vasiliu. 

Principala atribuţie a Consiliului profesoral provizoriu a fost de a organiza 
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concursuri pentru ocuparea posturilor de profesor şi conferenţiar de la catedrele şi 

conferinţele Facultăţii de Agronomie. 

Consiliul profesoral provizoriu a numit următorii profesori şi conferenţiari: 

– Ing. Gheorghe  Bungescu – profesor la Catedra de maşini agricole şi construcţii 

rurale;  

– Dr.ing. Gherasim Constantinescu – profesor la Catedra de viticultură şi vinificaţie;  

– Dr.ing. Coriolan Drăgulescu – profesor la Catedra de chimie;  

– Dr.ing. Theodor Nica – profesor la Catedra de zootehnie;  

– Dr.ing.  Eugen  Prutescu – profesor  la  Catedra  de legumicultură;  

– Dr.ing. Irimie  Staicu – profesor la Catedra de agrologie şi agrogeologie; 

– Dr.ing. Gheorghe Văluţă – profesor la Catedra de fitotehnie;  

– Dr.ing. Ioan  Vasiliu – profesor la  Catedra  de  economie agrară;  

– Dr. George Bujorean – conferenţiar la Catedra de botanică şi ecologie agricolă;  

– Dr. Eugen Epure – conferenţiar la Catedra de anatomie şi fiziologie animală; 

– Dr. Ioan Nanu – conferenţiar la Catedra de industrii agricole;  

 – Dr.ing. Mihai Lazăr – profesor la Catedra de legislaţie agrară;  

– Dr.ing. Alexei Potlog – profesor la Catedra  de  genetică şi ameliorarea plantelor 

agricole;  

– Dr.ing. Victor Ghimpu – profesor la  Catedra de  protecţia plantelor; 

– Dr.ing. Vasile Sonea – profesor la Catedra de pomicultură. 

Pentru catedrele şi conferinţele comune de la Şcoala politehnică au predat la noua 

facultate următorii: 

– Prof.dr. Emanoil Arghiriade – la matematică şi mecanică;  

– Prof.dr. Constantin Cândea – la chimie generală;  

– Prof.dr. Constantin Sălceanu – la fizică;   

– Prof. Ion Bonea – la topografie. 

La data de 30 noiembrie 1945 s-a constituit primul consiliu profesoral al Facultăţii de 

Agronomie, alegând primul decan al facultăţii în persoana prof. Gheorghe Bungescu. La 

lucrările consiliului au participat prof. Marin Bănărescu – rectorul Politehnicii – şi prof. dr. 

Ilie Murgulescu, până la acea dată decan al consiliului profesoral provizoriu. 

În cuvântul rostit, cu acest prilej, prof.dr. Ilie Murgulescu a subliniat faptul că: 

„Ideea călăuzitoare care a dus la înfiinţarea facultăţii a fost ca ea să devină inima 

agronomiei Banatului, din care să pulseze cunoştinţe agricole spre toate colţurile acestei 

părţi a ţării. Misiunea consiliului profesoral provizoriu de a alege ca profesori pe cei mai 

buni specialişti a fost îndeplinită. Nădejdea Facultăţii de Agronomie este încredinţată unor 

oameni de elită de la care se aşteaptă realizări frumoase, care să nu dezică alegerea pe care 

am făcut-o. Vă urăm succes”. 

Profesorul Marin Bănărescu – rectorul Politehnicii – a ţinut să arate: „Politehnica şi-

a început activitatea acum 25 de ani. Ca şi dumneavoastră, şi noi eram pe atunci tineri dar 

entuziaşti şi de aceea am adus la nivelul de astăzi învăţământul în facultăţile noastre. Numai 

datorită pregătirii temeinice a profesorilor şi perseverenţei lor pentru progresul ştiinţei şi 

învăţământului, şcoala noastră este ceea ce se vede astăzi”. 

În numele consiliului profesoral a luat apoi cuvântul prof. Gheorghe Bungescu – 

decanul nou ales – care a mulţumit tuturor celor ce au luptat pentru înfiinţarea Facultăţii de 

Agronomie din Timişoara, asigurându-i totodată de hotărârea fermă a întregului corp 

profesoral de a munci cu râvnă, astfel ca, în scurtă vreme, organizarea şi activitatea tinerei 

facultăţi să atingă nivelul celorlalte facultăţi din cadrul Politehnicii timişorene. 

Facultatea a fost instalată în centrul oraşului Timişoara, pe Bega, în clădirea din 

Splaiul Tudor Vladimirescu 14/A în care, în anii refugiului, a funcţionat Facultatea de 

Agronomie de la Cluj. 
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În împrejurările începutului, sarcina imediată şi de mare însemnătate a consiliului 

profesoral era de a asigura, prin mijloace proprii, baza materială necesară deschiderii 

anului universitar 1945/1946 şi desfăşurării în condiţii corespunzătoare a procesului de 

învăţământ. De altfel, legea de înfiinţare prevedea obligaţia ca facultatea să-şi asigure 

fondurile prin fermele cu care a fost înzestrată şi anume: Ferma Ceala – Arad, Ferma  

Timişoara,  Ferma  Voiteni-Jebel, Ferma Teremia Mare. 

În perioada 1945-1950, sunt angajate, prin concurs, mai multe cadre didactice, dintre 

care amintim pe următorii: prof. dr. Cristache V. Oprea, prof. dr. Constantin Cojocaru, şef 

lucr. Valentin Cărăuş, prof. dr. Ioan Martin, prof. dr. Pompei Mureşan, şef lucr. Nicolae 

Oprişan, prof. dr. Mihai Puşcaş, prof. dr. Zaharia Samoilă la Facultatea de Agronomie, 

prof.dr. Traian Gârda, prof. dr. Nicolae Gluhovschi, prof. dr. Valeriu Pintea la Facultatea de 

Zootehnie şi Medicină Veterinară (care a funcţionat la Arad în această perioadă). Cei mai 

mulţi dintre profesorii cu care şi-a început activitatea sau cei care au fost atraşi ulterior au 

rămas în facultate până la pensionare, iar mulţi dintre dânşii, având calitatea de conducător 

de doctoranzi, au activat şi după pensionare ca profesori consultanţi. 

Având calităţi individuale, ştiinţifice şi pedagogice remarcabile, această pleiadă de 

profesori a făcut din şcoala agronomică de la Timişoara o instituţie prestigioasă. Formaţi ca 

specialişti în perioada interbelică, provenind de la universităţi sau academii agricole diferite 

(Cluj, Bucureşti, Iaşi, Chişinău), mulţi cu doctorate sau stagii de specializare în Franţa, 

Germania, Austria, Italia, au acoperit de glorie ştiinţifică instituţia în creştere şi consolidare. 

Aici s-au confruntat ideile ştiinţifice ale mai multor şcoli, în beneficiu general al agronomiei 

timişorene. 

Planul de învăţământ adoptat în anul 1945 sa bazat pe Legea de înfiinţare şi 

funcţionare a academiilor de înalte studii agronomice din anul 1927. Această lege, una dintre 

cele mai moderne din Europa acelui timp, prevedea următoarele scopuri ale învăţământului 

agronomic: 

– de a pregăti cercetători în diferite ramuri ale agriculturii; 

– de a forma conducători de exploataţii agricole; 

– de a pregăti profesori pentru învăţământul agricol; 

– de a forma specialişti pentru administraţiile agricole publice şi particulare. 

Durata studiilor prevăzute prin lege era de cinci ani, din care patru ani învăţământ 

teoretic în facultate şi un an practică în exploataţiile agricole. De asemenea, legea prevedea 

pentru studenţii agronomi posibilitatea de a se specializa în una din următoarele direcţii: 

agrofitotehnie, zootehnie, industrializare agricolă şi economie rurală. 

Perioada imediat următoare înfiinţării facultăţii va fi plină de evenimente nefaste 

pentru evoluţia ulterioară a României, în general, şi a învăţământului, în special „Reforma” 

din anul 1948 constituie momentul introducerii unei masive ideologizări şi sovietizări a 

învăţământului românesc. În planul de învăţământ, apar ca discipline obligatorii bazele 

marxism-leninismului şi limba rusă într-un număr de circa 500 de ore, având ponderi mai 

mari, comparativ cu unele discipline de maximă importanţă ca mecanizarea agriculturii, 

protecţia plantelor, fitotehnia etc. În acelaşi timp, ca efect al sovietizării agriculturii 

româneşti, se modifică fundamental scopurile învăţământului agronomic. Nevoia acută de 

ingineri determină creşterea cifrelor de şcolarizare la peste 150 de studenţi pe serie. 

Modificarea planurilor de învăţământ şi sporirea cifrelor de şcolarizare a determinat 

creşteri ale necesarului de cadre didactice. Din primele 2-3 promoţii, în perioada 1949-1952, 

este reţinut un contingent masiv de tineri asistenţi şi şefi de lucrări. Aceasta este a doua 

generaţie de cadre didactice care va imprima noua linie a învăţământului în conformitate cu 

cerinţele impuse de partidul comunist agriculturii socialiste în expansiune. 

Desigur, astăzi avem alte posibilităţi de a judeca perioada la care ne referim şi un alt 

punct de vedere din care să apreciem evenimentele şi faptele acelui timp. Consider că este de 
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datoria noastră de a prezenta, măcar acum, această perioadă aşa cum a fost, fără a o 

cosmetiza şi fără a o dramatiza în plus. Reala şi dreapta judecată a perioadei pe care am 

parcurs-o noi, cei mai mulţi, şi împreună cu noi instituţia pe care o sărbătorim, trebuie să se 

bazeze pe o comparaţie elementară, şi anume: cum ar fi arătat spaţiul rural românesc acum, 

după 50 de ani, dacă România, agricultura românească, ţăranul român şi învăţământul 

agronomic românesc ar fi urmat drumul ţărilor din vestul Europei? Aprecierile conform cărora 

şi la noi s-au făcut progrese în aceşti 50 de ani nu sunt relevante. Cred că un răspuns corect la 

întrebarea pe care am pus-o anterior l-am putea da dacă am compara agricultura României şi 

Greciei în perioada interbelică şi în anii 1990-1995. 

În perioada la care ne referim, cei mai mulţi profesori au făcut mari eforturi pentru a 

asigura studenţilor o pregătire profesională de înaltă calitate, competitivă. Ar fi nedrept din 

partea noastră, cei care analizăm acum rezultatele predecesorilor noştri şi în parte şi ale 

noastre, să nu scoatem în relief meritul de excepţie al profesorilor noştri în formarea de 

specialişti agronomi, zootehnişti, medici veterinari. În facultăţile noastre au învăţat zeci, sute 

de oameni de ştiinţă, profesori universitari care au cinstit şi cinstesc şcoala în care s-au 

format prin înaltele lor performanţe obţinute în România şi multe alte ţări din lume. În 

prezent lucrează în Germania, Austria, S.U.A., Italia, Franţa, Canada, Australia, Belgia şi 

Olanda, făcând faţă cu brio competiţiei şi concurenţei, peste 500 de ingineri şi medici 

veterinari, foşti şi actuali cetăţeni români, care sunt purtători ai diplomelor cu emblema 

noastră. Integrarea rapidă a absolvenţilor noştri, fie în activităţi universitare şi academice, 

fie în activităţi de producţie, comerciale sau manageriale din ţările menţionate mai înainte, 

demonstrează că în facultăţile agronomiei timişorene s-a făcut şcoală. Este meritul 

profesorilor şi studenţilor noştri, al şcolii noastre, de a fi făcut selecţia necesară, de a fi 

eliminat balastul inutil şi de a reţine perenul şi necesarul profesiei. 

 

 

Doamnelor şi domnilor, 

 

Cu prilejul Semicentenarului, Senatul universitar a instituit Diploma „ABSOLVENT 

DE ONOARE” al Universităţii de Ştiinţe Agricole a Banatului Timişoara. Se cuvine acum, 

la această festivitate, să înmânăm această diplomă următorilor foşti studenţi: 

1. Prof.dr.doc. Gheorghe Bîlteanu 

2. Prof.dr.doc. Dumitru Teaci 

3. Dr.doc. Paul Varga 

4. Dr.ing. Romulus Paraschivoiu 

5. Dr.ing. Titus Suba 

6. Ing. Ion Marcu 

7. Ing. Nicolae Voştinaru 

8. Ing. Dumitru Gârdan 

9. Ing. Gheorghe Vaida 

10. Ing. Nicolae Râmneanţu 

11. Ing. Vasile Zelca 

12. Dr. Radu Rey 

13. Dr. Viorel Timoceanu 

14. Dr. Emil Ganga 

15. Dr. Stelian Mălăeşteanu. 

De asemenea, dintre absolvenţii noştri, a fost laureat cu titlul de Doctor honoris 

causa d-nul dr.ing. agronom Karl Fritz Lauer, în anul 1991, iar peste două zile aceeaşi 

distincţie o va primi şi dl. ing. Florentin Cârpanu. 
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2.3. Sovietizarea învăţământului românesc: consecinţe 

 

Perioada la care ne referim acum, 1945-1956, a fost una dintre cele mai grele şi mai 

complexe din întreaga istorie a României. Ocupaţia sovietică, ideologizarea excesivă, dar, în 

mod deosebit, destructurarea instituţiilor democratice şi înlocuirea lor cu organismele 

totalitarismului, distrugerea societăţii civile, degradarea libertăţilor academice şi 

universitare, limitarea până la dispariţie a libertăţii cuvântului şi a opiniilor, au făcut să 

apară, în prima fază, o luptă lungă şi surdă între generaţiile de profesori. În acest context, 

este firesc să ne punem întrebarea: cu ce a contribuit fiecare profesor, predecesorii sau 

contemporanii noştri, la progresul ştiinţei agronomice româneşti, a învăţământului şi 

agriculturii bănăţene? Pentru a răspunde cât mai corect la această întrebare, pentru a aşeza 

fiecare personalitate a perioadei în galeria timpului, la locul unde i se cuvine, pentru a 

evalua cât mai bine meritele şi erorile, luminile şi umbrele acestor bărbaţi care au trăit şi 

muncit sub vremuri grele, nu trebuie să eludăm contextul social-politic amintit anterior. Prin 

urmare, factorul determinant în aprecierea personalităţii dascălilor noştri, în evaluarea 

eforturilor şi efectelor activităţii lor, trebuie să fie rezultatele perene peste timp, roadele 

muncii făuritoare de oameni, şcoală, ştiinţă şi sisteme. În noul context, consider că ar fi o 

mare greşeală dacă am proceda asemeni comuniştilor şi altor extremişti de stânga sau de 

dreapta, negând totul şi pe toţi pentru că au aparţinut unei anumite perioade. Orice om, în 

oricare perioadă, are luminile şi umbrele lui. În acest moment aniversar, să vedem chipul 

luminos al fiecărui profesor, să vedem partea frumoasă a fiecărei perioade. Istoria ne va 

judeca pe fiecare dintre noi şi pe noi toţi, ca societate şi sistem, funcţie de ceea ce am făcut 

bine şi rău acestui neam, funcţie de ceea ce am construit şi ceea ce am distrus în agricultura 

românească, în ultimă instanţă, în şcoala noastră. Să nu acoperim luminile şi să nu ne dăm 

înapoi din a ne asuma erorile predecesorilor şi ale noastre. Este spre binele neamului 

românesc, spre întronarea adevărului, spre educarea tineretului, mai presus de toate, spre 

refacerea moralităţii societăţii noastre. 

Totodată trebuie să amintim cu acest prilej că în comunitatea noastră  conştiinţa 

libertăţii academice şi a necesităţii emancipării vieţii universitare nu au dispărut niciodată. 

În anii grei ai ocupaţiei sovietice şi ai dictaturii totalitare, studenţi şi profesori ai Institutului 

Agronomic au dus, prin fapte, cuvinte sau numai în gând ideea schimbării orânduirii 

comuniste şi revenirea în normalitate, la democraţie. Studenţii agronomi s-au aflat în 

octombrie-noiembrie 1956 în primele rânduri ale mişcărilor studenţeşti din Timişoara. Cei 

care au trăit evenimentele acestor zile îşi amintesc de dramatismul lor. 

 

 

Doamnelor şi domnilor, 

 

Anii de recluziune intelectuală totală sunt deosebit de grei. Accesul informaţiei este 

totalmente blocat. Nici o carte şi nici o revistă străină nu mai pătrund în bibliotecă. Singurele 

surse de informare bibliografică sunt cărţile şi revistele primite de la colegii din străinătate, 

cărora trebuie să le mulţumim şi cu acest prilej. 

În concepţia şi structura învăţământului agronomic, în general, şi a celui timişorean, 

în particular, perioada 1962-1989 nu aduce nimic deosebit, cu excepţia unor paleative şi 

inconsecvenţe structurale. Astfel, în anul 1962 secţia de zootehnie a Facultăţii de Agronomie 

este transformată în Facultate de Medicină Veterinară, iar după şase ani, în anul 1968, este 

reînfiinţată Facultatea de Zootehnie. 

Degradarea de ansamblu a vieţii economice, sociale, universitare şi academice 

cuprinde, până la absurd, şi institutul nostru. Anul 1989, ca urmare a hotărârii de 



AGRICULTURA BANATULUI 2020 NR.4 (145) 

17 
 

restructurare prin reducere din anul 1987, prinde Institutul Agronomic din Timişoara cu o 

singură facultate: Facultatea de Agronomie cu trei secţii: Agricultură, Zootehnie şi Medicină 

veterinară, cu un număr circa 1.000 de studenţi şi 100 de cadre didactice. De asemenea, 

durata studiilor universitare s-a redus de la cinci la patru ani la agronomie şi zootehnie şi de 

la şase la cinci ani la medicină veterinară. Timp de aproape zece ani nu s-a organizat nici un 

concurs, facultatea rămăsese în 10 profesori universitari, iar cel mai tânăr asistent era 

binişor trecut de 35 de ani în decembrie 1989. 

Criza societăţii româneşti cuprinde profund toate sistemele sale, inclusiv agricultura 

şi învăţământul agronomic. Criza agricolă în România este o criză de sistem, amplificarea ei 

producându-se cumulativ într-o perioadă de 40-50 de ani. În timp ce în ţările democratice, 

libere, agricultura se dezvoltă pe căi naturale, pe principiile exploataţiei privat-familiale, 

într-o economie de piaţă în perfecţionare, folosind optim progresele ştiinţei şi tehnologiei, la 

noi, în România, se amplifică criza agricolă de subproducţie. Performanţele agriculturii 

româneşti nu trebuie judecate prin intermediul câtorva unităţi – erau aparţinătoare 

agriculturii de paradă, de care puterea comunistă avea nevoie, în primul rând, din 

considerente propagandistice. Performanţele agriculturii de la colectivizare şi până la 

probabila (viitoarea) de-colectivizare trebuie analizate prin compararea producţiilor şi 

performanţelor medii naţionale româneşti cu randamentele agricole obţinute în alte ţări 

europene care au pornit după război de la aproximativ acelaşi nivel şi care au condiţii 

ecologice relativ asemănătoare. 

Paradoxul crizei agricole româneşti constă în faptul că acesta se manifestă în 

condiţiile expansiunii fără precedent a progresului tehnico-ştiinţific. În timp ce se cunoşteau 

tehnologiile moderne de producţie, în timp ce se făcea atâta caz de triada învăţământ-

cercetare-producţie, datorită penuriei permanente în alocarea resurselor materiale şi 

financiare pentru agricultură, datorită concepţiei şi practicii comuniste în exploataţiile 

agricole, România, timp de jumătate de secol, s-a aflat la periferia performanţelor agricole 

europene. 

Acestea, şi încă multe altele pe care nu le-am menţionat, sunt componentele cadrului 

social-economic care a generat profunda criză agrară românească care s-a manifestat în 

formele sale cele mai dramatice în deceniul ’80-’90. Pe acest fond economic şi social, în 

acest cadru academic şi universitar, se desfăşoară evenimentele din Decembrie 1989, 

evenimente care au început sub forma exploziei sociale tocmai la noi, în Banat, în oraşul 

martir Timişoara. 

 

 

2.4. Compusul universitar agronomie din Calea Aradului 

 

Este meritul echipei de conducere din acea perioadă şi, în mod deosebit, a 

profesorului Iulian Drăcea, rectorul institutului între anii 1962-1976, de a fi sesizat că este 

necesară o schimbare substanţială în organizarea învăţământului agronomic timişorean, 

că este necesar un campus universitar modern. Campusul universitar a fost conceput ca un 

complex de clădiri - spaţii de învăţământ, laboratoare pentru cercetarea ştiinţifică, spaţii şi 

terenuri pentru activitatea de microproducţie şi producţie agroalimentară, localuri sociale: 

cămine, cantina, suprafeţe pentru activităţile sportive şi recreative etc., construit în 

perioada 1972-1981, sub rectoratele profesorilor Iulian Drăcea şi Ştefan Romoşan. 

În aceeaşi perioadă, graţie unei oarecari destinderi şi deschideri spre ţările cu 

învăţământ şi ştiinţă modernă, mai mulţi colegi beneficiază de stagii mai lungi sau mai scurte 

de specializare în Statele Unite ale Americii, Franţa, Olanda, Germania, Italia. Pentru cei 

mai mulţi dintre colegi şansa de a participa la specializare în universităţi din ţările 

menţionate a reprezentat un moment de cotitură în ceea ce priveşte mentalitatea, concepţia şi 
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formarea lor ca dascăli, mai ales că, după anul 1980, România, prin politica de închistare 

totală, se închide din nou. 

 

2.5. Agronomia timişoreană în căutarea unui nou drum după anul 1989 

 

Doamnelor şi domnilor, 

 

După căderea lui Ceauşescu şi începutul unei noi ordini în România intră în obligaţia 

şi responsabilitatea noastră, a actualei generaţii de profesori, de a gândi şi acţiona în 

direcţia restructurării agriculturii româneşti şi, prin consecinţă, şi a şcolii agronomice 

superioare. Atunci, imediat după decembrie ’89, era clar pentru oricine, chiar şi pentru cei 

mai consecvenţi susţinători ai agriculturii comuniste, că nu se poate perpetua sistemul şi 

dezastrul acesteia. Se impunea, de la sine, găsirea de soluţii pentru o schimbare substanţială 

de sistem. 

Noua conducere a instituţiei, aleasă democratic pentru prima dată în cei 45 de ani de 

existenţă, împreună cu toţi profesorii care au dorit să-şi exprime punctul de vedere, au trecut 

la elaborarea unei strategii de restructurare şi dezvoltare a facultăţilor şi instituţiei pe 

coordonate europene. Era necesară, înainte de toate, schimbarea concepţiei cu privire la 

locul şi rolul specialistului în sistemul agroalimentar, era necesară redefinirea pieţei muncii 

specialistului agricol dar, mai presus de orice, s-a impus necesitatea de a preciza pentru care 

tip de agricultură vom pregăti specialiştii. Deci, se cerea cu acuitate definirea unei strategii 

de restructurare a agriculturii româneşti distrusă profund de comunism, cu alte cuvinte, 

conceperea şi redactarea unei Cărţi albe a agriculturii româneşti. Din păcate, nici până 

astăzi această strategie fundamentală nu o avem. Motivaţii sunt multe, dar, în principal, 

absenţa acestei strategii se datorează existenţei a două tendinţe: prima de restauraţie, de 

conservare a structurilor moştenite şi a doua de restructurare şi dezvoltare a agriculturii 

româneşti pe coordonate europene, bazată pe proprietatea privată, pe exploataţia agricolă 

privat-familială şi economia de piaţă. 

Considerăm util şi necesar să prezentăm aici ce spunea cel mai mare sociolog român, 

profesorul Dimitrie Gusti, în anul 1939, în lucrarea Starea de azi a statului românesc: „în 

epoca actuală, de intensă organizare a naţiunii noastre, cercetarea realităţii româneşti este 

deosebit de necesară. Acţiunile eficace cer o documentare temeinică. Acum superficialitatea 

şi diletantismul sunt mai mult decât înainte o crimă contra naţiunii... nu credem că legile cât 

de bine chibzuite sunt de ajuns a organiza temeinic o ţară. Deceniile de după război au arătat 

că, în lipsa unei conduceri de stat de prestigiu, a unui corp administrativ şi de liber 

profesionişti, pătruns de dragoste de neam, legile cele mai bune rămân lipsite de rod. Acesta 

e motivul pentru care nu ne-am mulţumit niciodată să cercetăm numai realitatea socială 

românească şi să înlocuim numai, prin documentarea adunată, facerea legilor, pe care le 

reclamă starea de azi a satelor româneşti (s.n.). Am căutat să şi trasăm metoda pentru a 

forma generaţia nouă de administratori şi să conturăm concepţia de administraţie adecvată 

stării actuale a României rurale şi potrivită pentru a duce la îndeplinire programul de 

ridicare a standardului de viaţă a locuitorilor ei, care constituie tot mai vădit, misiunea mare 

a României de acum şi din deceniile următoare”. 

Cât de actuală este concepţia lui Dimitrie Gusti pentru perioada pe care o 

traversează acum România! Este un motiv în plus pentru generaţia de azi de profesori ai 

agronomiei timişorene, debarasată, sperăm, de dogma totalitarismului, pentru a se preocupa 

cu temeinicie de viitorul spaţiului rural bănăţean, a spaţiului rural românesc, în general, de a 

fi profund implicată în crearea generaţiei de administratori ai României rurale de după 

Revoluţia din Decembrie ’89. 

Un alt înaintaş de seamă al ştiinţei şi învăţământului agronomic românesc, acad. 
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prof. Traian Săvulescu, ne va lăsa câteva idei fundamentale pe care le reproducem cu acest 

prilej pentru a vedea actualitatea acestora peste decenii, actualitatea lor pentru 

restructurarea învăţământului agronomic românesc. Cu peste jumătate de secol înainte, în 

anul 1939, acad. Traian Săvulescu, într-o conferinţă ţinută la Facultatea de Agronomie din 

Bucureşti, al cărui decan era, avea să spună următoarele: „am studiat organizarea 

învăţământului agricol superior din mai toate ţările europene, prin cercetarea la faţa locului, 

cu prilejul diferitelor călătorii întreprinse. Sunt astăzi (anul 1939 n.n.) în diferite ţări tot felul 

de şcoli superioare de agricultură, dar şcoli bune sunt cele care îndeplinesc un triplu rol: 

ştiinţific, didactic-profesional şi educativ, iar numai acolo unde sunt şcoli bune agricultura 

prosperă. Aceasta este o lege elementară şi fără excepţii”.  

Acceptând întocmai cele afirmate de academicianul profesor Traian Săvulescu, este 

firesc să ne întrebăm: avea şcoala agronomică timişoreană (precum şi celelalte universităţi 

agricole din ţară) în Decembrie ’89, prin structura şi concepţia sa, forţa de a da soluţii 

pentru o nouă agricultură, pentru un nou sistem de exploataţie şi de proprietate în 

agricultură, pentru restructurarea din temelii a agriculturii româneşti? 

Ştiam şi noi, din experienţa noastră şi a altora, că în orice ţară din lume există o 

strânsă corelaţie între nivelul de dezvoltare al învăţământului şi cercetării ştiinţifice şi gradul 

de intensificare şi modernizare al agriculturii. Ţările cu cea mai dezvoltată agricultură au şi 

cel mai perfecţionat sistem academic agronomic. Această corelaţie se menţine, în linii mari, 

şi în România. Sistemul universitar şi academic agricol este încă puternic legat de sistemul 

structural din agricultură. Inerţia, reacţia la restructurarea agriculturii are recul puternic în 

ceea ce priveşte reforma învăţământului şi a cercetării agronomice. 

Strategia universităţii, asemeni cercetării, trebuie să parcurgă câteva etape 

obligatorii şi anume: 

• desovietizarea concepţiei şi structurilor agricole, de învăţământ şi de cercetare; 

• europenizarea mentalităţilor cu privire la principiile de organizare ale sistemului de 

învăţământ şi de cercetare; 

• modularizarea planurilor de învăţământ, ierarhizarea pregătirii profesionale şi 

permanentizarea procesului de perfecţionare; 

• armonizarea procesului de învăţământ, de cercetare ştiinţifică şi de extensiune 

universitară şi ştiinţifică. 

Este necesar să schimbăm mentalitatea după care toate facultăţile şi universităţile 

agricole să aibă aceeaşi structură, acelaşi plan de învăţământ, aceleaşi programe analitice. 

Autonomia universitară devine operaţională numai dacă universităţile au posibilitatea să-şi 

„construiască” propria structură. Structura unei universităţi agricole depinde de 

personalităţile pe care le are, cât şi de oferta corelată cu zona ecologică în care are aria de 

activitate. Dacă autonomia universitară este o chestiune de legislaţie, personalitatea 

universitară este o problemă de autodezvoltare, de selecţie, de formare a profesorilor şi 

cercetătorilor. Candidaţii la admiterea într-o anumită universitate vin la aceasta, nu în 

funcţie de considerente geografice (distanţa de casă) şi regionale (patriotism local), ci în 

funcţie de şcolile pe care le are această universitate şi care o deosebesc de celelalte. Sunt 

universităţi care au căutare din partea studenţilor şi a doctoranzilor pentru anumiţi profesori 

care performează în universitatea respectivă. Profesorii şi cercetătorii – personalităţi sunt cei 

care creează şcoli în universitate, sunt cei care, de fapt, conferă personalitatea universitară. 

Procesul de personalizare al universităţilor agricole este anevoios, este lung, este greu. 

Universităţile, în căutarea de personalitate, în crearea de şcoli, trebuie să ofere pe termen 

scurt „atracţie” personalităţilor ştiinţifice şi universitare existente, iar pe termen mediu şi 

lung trebuie să caute în actuala generaţie de studenţi şi doctoranzi personalităţile în formare, 
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în devenire. 

O problemă cardinală a strategiei de dezvoltare a universităţilor agricole o reprezintă 

diversificarea ofertei de programe şi adaptarea acestora la cerinţele vieţii, la solicitările 

candidaţilor. A persista acum în menţinerea structurilor clasice, multe dintre acestea având 

la bază concepţia sovietică, înseamnă, de fapt, a semna cu mâna noastră condamnarea la 

stagnarea sau chiar la lichidarea universităţilor agricole actuale. Universităţile agricole, 

şcolile de înalte studii agronomice de mare prestigiu internaţional (Hohenheim, Rennes, 

Viena, Grignon, Wageningen) şi-au modificat în ultimul deceniu foarte mult structurile. 

Pe lângă facultăţile tradiţionale (agricultură, horticultură, zootehnie, medicină 

veterinară), au apărut facultăţi şi specializări noi (biologie agricolă, inginerie genetică, 

biotehnologii, ingineria mediului agricol, economie şi management agricol, marketing, 

dezvoltare şi amenajare rurală). Se constată că aceste universităţi au trecut de la concepţia 

structurilor sectoriale, la concepţia structurilor funcţionale. 

România are una din cele mai dense reţele de institute şi staţiuni de cercetări 

agricole, care cuprinde circa 135 unităţi de cercetare şi producţie agricolă (staţiuni locale şi 

institute centrale). De asemenea, personalul ştiinţific şi auxiliar este numeros. O mare parte 

din personalul cu statut de cercetător ştiinţific are titlul ştiinţific de doctor şi, în acelaşi timp, 

vocaţie pentru cercetarea ştiinţifică. Rezultatele obţinute în mod deosebit în ameliorarea 

plantelor, tehnologia agricolă şi alte domenii atestă calităţile de cercetător ştiinţific ale 

acestora. Extrapolând de la nivelul cercetătorului la nivelul institutelor şi staţiunilor, 

apreciem, de asemenea, că, în România, există unităţi de cercetare agricolă cu rezultate 

demne de luat în seamă. Dar, în acelaşi timp, se poate aprecia că sunt multe unităţi de 

cercetare şi producţie agricolă care au, în primul rând, vocaţie de agent economic 

producător de produse agricole şi material biologic. 

Considerăm că şi în România se impune soluţionarea problemei cercetării din 

agricultură tot prin prisma rigorilor pieţei ştiinţifice. De asemenea, este necesar ca România 

să ţină seama şi de experienţa interbelică în domeniul cercetării ştiinţifice agricole. Cei doi 

celebri ctitori de şcoală universitară şi academică, Gheorghe Ionescu-Şişeşti şi G.K. 

Constantinescu, au creat cele două instituţii fundamentale ale cercetării ştiinţifice agricole 

româneşti: Institutul de Cercetări Agricole al României (I.C.A.R.) şi Institutul de Cercetări 

Zootehnice (I.C.Z.). Conform legilor de înfiinţare şi organizare al acestor institute, toate 

laboratoarele erau conduse de cei mai de seamă profesori universitari ai ţării. Profesorul – 

şef de catedră la ameliorarea plantelor era şi şeful laboratorului de ameliorarea plantelor de 

la I.C.A.R. 

Doresc să insist puţin asupra celei de a treia chestiuni, precizând de la început, că nu 

concep această integrare ca una de natură administrativă (cine să fie şeful: rectorul sau 

directorul?), ci ca pe o problemă funcţională şi profitabilă. Aşa cum am arătat anterior, 

România este prea săracă pentru a plăti 2-3 oameni ca să repete fiecare aceeaşi operaţiune. 

Dacă este acceptată integrarea ca un proces de sporire a funcţionalităţii, eficacităţii, şi a 

profitabilităţii sistemului universitar şi ştiinţific românesc, atunci se impune reglementarea 

juridică a asocierii departamentale. Ce înţelegem prin asociere departamentală? Acest proces 

presupune selectarea celor mai buni cercetători care să obţină statutul de profesor pe lângă 

departamentele (catedrele, disciplinele) universitare. În acelaşi timp, departamentele de 

cercetare de pe lângă institutele şi staţiunile de cercetări pot să selecteze cadrele didactice 

universitare care să obţină statutul de cercetător ştiinţific în departamentele cu dublă funcţiune – 

universitară şi ştiinţifică. 
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2.6. Universitatea de Ştiinţe Agricole a Banatului 

 

Doamnelor şi Domnilor, 

 

Pornind de la ideea fundamentală după care universitatea a fost, este şi va rămâne 

instituţia de prim rang a societăţii, cu prioritate formativă absolută, şcoala superioară 

agronomică are obligaţia morală faţă de societatea românească de a pregăti, nu un simplu 

specialist, un executant, ci de a forma conştiinţe, prezenţe vii în peisajul rural românesc, 

făclii veşnic aprinse pentru luminarea ţăranului român. Este suficient să amintim că mari 

personalităţi academice şi universitare româneşti ca Ion Ionescu de la Brad, Virgil 

Madgearu, Dimitrie Gusti, Gheorghe Ionescu-Şişeşti, K.G. Constantinescu, ş.a. au ocupat un 

loc de frunte în viaţa civică şi politică a României. 

Pornind de la aceste considerente, am militat pentru a produce schimbări de substanţă în 

învăţământul superior agronomic timişorean. Din anul universitar 1990/1991 se revine la durata 

învăţământului de cinci ani, respectiv şase ani la Facultatea de Medicină Veterinară şi s-au 

înfiinţat două specializări noi şi anume: Facultatea de Horticultură (cea de a patra facultate), iar 

din acest an universitar (1995) cea de-a cincea facultate Tehnologia produselor agroalimentare. 

De asemenea, din anul universitar 1990/1991, ca urmare a hotărârii Senatului universitar, 

denumirea Institutului Agronomic Timişoara se modifică în UNIVERSITATEA DE ŞTIINŢE 

AGRICOLE A BANATULUI DIN TIMIŞOARA. 

De ce „Universitate”? Motivaţia este simplă. Instituţia noastră a avut tot timpul rang 

universitar, de nivel superior. Adoptarea, denumirii de „Institut”, prin Reforma din 1948, nu 

era caracteristică tradiţiei universitare româneşti, ci un împrumut forţat din terminologia 

sovietică. În tradiţia universitară românească s-au folosit pentru instituţiile de învăţământ 

superior (de rang universitar) denumirile de Universitate, Academie sau Şcoală (superioară). 

De ce a Banatului? În general, o universitate care are structură compatibilă cu 

celelalte universităţi din ţară şi străinătate poate fi considerată ca instituţie cu vocaţie 

naţională sau internaţională. S-a considerat, pornind de la importanţa agricolă a Banatului, 

de la tradiţia agricolă a acestei provincii, că folosirea în denumirea universităţii noastre a 

numelui provinciei nu este un provincialism ci o distincţie. 

După acest început, diversificarea structurii universităţii a continuat şi în ceilalţi ani cu 

specializările: Ingineria genetică, Ingineria mediului agricol, Biotehnologie, Management, 

dezvoltare şi amenajare rurală, Biologie - ştiinţe agricole (specializare cu profil pedagogic care 

pregăteşte viitori profesori de biologie şi agricultură pentru şcolile rurale), Colegiul veterinar de 

igienă şi laborator. 

Dezvoltarea Universităţii de Ştiinţe Agricole a Banatului – Timişoara nu era posibilă 

fără concursul şi sprijinul Ministerului Învăţământului. Folosesc acest prilej pentru a 

mulţumi, în numele colegilor şi studenţilor, D-lui Prof.dr. Liviu Maior, ministrul actual al 

Învăţământului, precum şi celorlalţi miniştri din decursul timpului, pentru sprijinul acordat. 

În perioada imediat următoare revoluţiei din Decembrie ’89, relaţiile internaţionale şi 

contractele interuniversitare s-au reluat şi s-au amplificat foarte mult. Profesori, asistenţi şi 

studenţi din universitatea noastră au făcut călătorii de informare, documentare şi 

specializare în multe universităţi europene şi americane, au participat la sesiuni, simpozioane 

şi congrese internaţionale. Relaţiile bilaterale, înfrăţiri, participări la programe comune 

avem în prezent cu peste 20 de universităţi şi instituţii de cercetare din lume, cele mai 

importante fiind ENSA – Rennes, ENMV – Toulouse, Institutul Naţional de Cercetări Agricole al 

Franţei (INRA), ENS – Lyon, Universitatea Hohenheim, Universitatea de Medicină Veterinară 

Viena, Colegiul Regal de Medicină Veterinară din Liverpool, Universitatea Missouri – Columbia, 

Universitatea din Tennesse, MUCIA – Ohio, Universitatea Agricolă din Nitra, Universitatea din 
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Szeged, Universitatea din Novi Sad etc. Începând cu anul universitar 1992/1993 un număr de 15-

20 de studenţi au făcut practică în Germania, în landurile Baden-Württemberg şi Bavaria, 

precum şi în Austria. 

Integrarea europeană – acest proces de amploare – presupune, înainte de toate, un 

efort de schimbare a mentalităţii cu privire la structura procesului de învăţământ, a ofertei 

curriculare, a programelor analitice şi a modalităţilor de lucru în procesul didactic propriu-

zis. 

În legătură cu integrarea europeană, indiferent de domeniu, fie că este cazul 

învăţământului, al agriculturii sau al drepturilor omului, un fapt este cert. Integrarea 

europeană nu se face la Strasbourg, Bruxelles sau Maastricht, acolo numai se semnează 

documentele integrării. Integrarea europeană se face, în cazul învăţământului, în fiecare 

universitate, facultate şi catedră românească. Prin urmare, noi, românii, suntem cei „ieşiţi 

din ritmul” dezvoltării şi al democraţiei, noi trebuie să facem eforturile aproprierii. La noi s-

a produs destructurarea instituţiilor statului de drept, instituţiile care realizează statusul 

democraţiei, la noi s-a produs înlocuirea brutală a legislaţiei democratice cu legislaţia 

totalitarismului. În consecinţă, integrarea europeană presupune acţiuni practice în domeniul 

refacerii legislaţiei, instituţiilor şi structurilor româneşti la standarde europene. Nu putem 

vorbi de integrare europeană, cu legi şi instituţii ceauşiste, cu relicve puternice ale 

comunismului, cu o structură economică de stat sau majoritar etatizată. 

Cel mai important proces al integrării în învăţământul superior european se referă la 

compatibilizarea învăţământului agronomic timişorean cu cel din ţările europene. În acelaşi 

timp, se impune sporirea gradului de atractivitate al învăţământului nostru pentru studenţii 

din alte ţări, deoarece, după părerea noastră, integrarea trebuie concepută şi realizată în 

dublu sens. Creşterea atractivităţii facultăţilor noastre presupune realizarea de cursuri de 

înalt nivel, predate în limbi de circulaţie europeană, organizarea unor stagii de practică de 

interes pentru studenţii universităţilor occidentale, participarea la teme de cercetare comune 

etc. 

Dezvoltarea viitoare a Universităţii de Ştiinţe Agricole a Banatului este strâns legată 

de modul în care vom reuşi să realizăm integrarea europeană a universităţii. Afirm cu tărie şi 

responsabilitate că între integrarea europeană a învăţământului agronomic, dezvoltarea 

universităţii agricole şi restructurarea şi dezvoltarea agriculturii româneşti pe coordonate 

europene este o corelaţie foarte strânsă. Universităţile agricole care vor reuşi să se adapteze 

cel mai repede la sistemul şi, mai ales, mentalitatea europeană de structură vor deveni cele 

mai competitive, transformându-se în focare de restructurare a agriculturii din zona lor de 

activitate. 

Responsabili de ritmul integrării europene a universităţilor agricole româneşti sunt 

echipele manageriale ale acestora şi actuala generaţie de profesori, dar actorii integrării 

europene se află în actuala generaţie de tineri asistenţi, cercetători şi de studenţi. Profesorii de 

azi cu atribuţii manageriale (rector, decani, şefi de catedră), prin mentalitatea şi acţiunea lor, 

vor împinge înainte sau vor bloca integrarea europeană universitară. Asistenţii, cercetătorii şi 

studenţii de azi trebuie să înţeleagă că, de fapt, ei sunt subiecţii integrării, iar ei, în ansamblu 

lor, reprezintă obiectul integrării europene. Afirm cu toată tăria că de nivelul de pregătire 

profesională al actualei generaţii tinere, de modul în care va reuşi să asimileze informatica şi 

două-trei limbi de circulaţie internaţională, în aceeaşi măsură, universitatea va fi prezentată în 

ansamblul învăţământului agronomic european. 

Integrarea europeană a universităţilor agricole trebuie să cuprindă întreaga lor 

activitate, de la structurile academice până la programele de învăţământ, baza materială şi 

financiară şi, nu în ultimul rând, sistemul de formare, selecţie, perfecţionare şi de salarizare 

al profesorilor universitari. Suntem conştienţi de faptul că procesul integrării este de durată, 

este complex şi trebuie realizat printr-un sistem de priorităţi. Domeniile prioritare ale 
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integrării europene, după opinia mea, sunt următoarele: 1) managementul, marketingul, 

economia agrară, dezvoltarea şi amenajarea rurală; 2) ingineria mediului agricol; 3) dreptul 

şi legislaţia comunitară (legislaţia în domeniul agroalimentar, funciar şi fiscal); 4) ingineria 

genetică şi biotehnologiile agricole. 

După cum bine se observă, toate domeniile menţionate mai sus aparţin unor direcţii 

de vârf în cercetarea ştiinţifică mondială. Pentru majoritatea domeniilor, România, în 

ansamblul său, cât şi Universitatea de Ştiinţe Agricole a Banatului Timişoara nu are 

laboratoare de cercetare şi didactice competitive internaţional. 

Relaţiile bilaterale cu universităţi similare, cu instituţii ştiinţifice, cu firme 

agroindustriale sau cu organisme naţionale şi internaţionale s-au dovedit a fi benefice, atât în 

plan didactic şi ştiinţific, cât şi în domeniul bazei tehnico-materiale. De asemenea, relaţiile 

interpersonale, legăturile profesorilor noştri cu omologii lor din diferite universităţi din lume 

constituie o cale directă de circumscriere a unor discipline şi catedre în circuitul ştiinţific 

internaţional. Nu trebuie să neglijăm faptul că universitatea noastră are o serie de absolvenţi 

care deţin poziţii profesionale importante în multe ţări ale lumii. Legăturile noastre cu foştii 

colegi şi studenţi, atât în plan profesional, dar şi în plan afectiv, constituie o cale importantă de 

asigurare a unei mai directe integrări şi compatibilizări europene. 

În fine, cred că în judecarea corectă a poziţiei profesorilor Universităţii de Ştiinţe 

Agricole a Banatului Timişoara, a cercetătorilor şi specialiştilor, în general faţă de 

agricultura viitoare a României, trebuie să pornim de la aprecierea corectă a spaţiului 

cultural, economic şi geografic căruia îi aparţinem.  

În starea jalnică actuală, efortul reconstrucţiei şi mai cu seamă al renaşterii spaţiului 

rural românesc este imens. Dar nici un efort nu va fi prea greu, prea costisitor, pentru că 

refăcând agricultura, ţăranul şi satul nostru, se reface ţara şi renaşte naţiunea română. Iată 

de ce considerăm că toţi aceia care încearcă, sub formă făţişă sau mascată, să perpetueze 

structurile comuniste în spaţiul agrar, să menţină rosturile stepei calmuce în România, sunt 

împotriva firescului neamului românesc, luptând pentru menţinerea propriilor avantaje. 

Sunt convins că avem o datorie sfântă faţă de ţăranul român. Să-l ajutăm să-şi 

reclădească ferma cu trudă şi migală, să-şi lucreze pământul, cu asigurarea că, între ţăran şi 

pământ, trebuie să fie o legătură sfântă. Unul fără de altul nu pot să existe, iar fără ţăran şi 

pământ, laolaltă, noi toţi nu vom putea exista. 

 

Domnule Preşedinte al României, 

Doamnelor şi Domnilor, 

 

Fiecare generaţie de dascăli şi studenţi ai Universităţii de Ştiinţe Agricole a Banatului 

din Timişoara a contribuit la naşterea, dezvoltarea şi restructurarea instituţiei noastre. 

Fiecare generație, funcţie de inteligenţa, devotamentul, priceperea şi buna credinţă, funcţie 

de vremurile în care a trăit şi a lucrat, a pus câte ceva din sine, a marcat evoluţia şi/sau 

involuţia temporară a universităţii. 

Profesorii anilor ’45 au fost cei care au avut şansa de a fi fondatorii agronomiei 

timişorene, ei au pus piatra de temelie a instituţiei. Lor le datorăm profunda noastră 

recunoştinţă de a fi ceea ce suntem astăzi. Ei au trecut prin cele mai grele vremuri. Ei au avut 

cel mai mult de suferit. Dar, în acelaşi timp, ei au făcut cea mai măreaţă operă: fondarea 

universităţii. 

Generaţiile anilor ’50-’90, deşi au avut neşansa de a parcurge o perioadă nefastă a 

istoriei româneşti, cu toate vicisitudinile vremurilor, au reuşit să dezvolte, mai cu seamă 

material, instituţia noastră. Prin abnegaţia, prin hărnicia lor, prin munca lor, ei – profesorii 

şi studenţii – au făcut construcţia universităţii. 

Generaţia noastră, generația de azi – generaţia Semicentenarului – a avut şansa 
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reînnoirii instituţiei în cei cinci ani de după Revoluţia din Decembrie ’89. Bazele conceptuale, 

managementul învăţământului superior agronomic timişorean, noua structură universitară, au 

fost gândite şi puse în operă de cei care sărbătorim azi Semicentenarul. 

Generaţia noastră, generaţia de azi, eliberată, sper, de dogmele comunismului, a 

realizat cea mai nesperată operă a predecesorilor noştri: restructurarea şi iniţierea 

integrării europene a universităţii. 

Generaţiile de mâine vor fi cele care vor duce Universitatea de Ştiinţe Agricole a 

Banatului din Timişoara la locul pe care îl merită: în galeria universitară europeană, ei vor 

fi cei care vor realiza ceea ce am visat şi am dorit noi, cei de azi. 

Să le ajute Dumnezeu, luminându-le minţile şi îmbărbătându-le forţele, să facă din 

Universitatea de Ştiinţe Agricole a Banatului din Timişoara, Academia de Agricultură a 

Banatului, iar din agricultorii bănăţeni, demni parteneri ai Uniunii Europene.” (Timişoara, 

1 iunie 1995) 

 

3. Universitatea după 75 de ani 

 

Acum, când pregătesc articolul despre Semicentenar, după 25 de ani, un sfert de veac, 

nici nu îmi vine să cred cum a trecut atât. Fugit ireparabile tempus. Rememorând ce s-a 

întâmplat atunci și reflectând asupra timpului care a trecut, aflându-ne la sărbătorirea de 75 de 

ani a Universității, trăiesc imensa bucurie legată de faptul că am avut marea șansă a vieții 

mele și a colegilor de generație - profesori și studenți – să fim actori direcți și participanți la 

evenimentul excepțional: Semicentenarul Universității. 

Mulțumesc tuturor, prezenți încă pe marea scenă a lumii și celor plecați în lumea 

drepților, pentru tot ceea ce au făurit, cu fapta și cu gândul, pentru Universitatea de Științe 

Agricole și  Medicină  Veterinară a  Banatului ”Regele Mihai I al  României”. 

(Timișoara, 10 decembrie 2020) 
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ȘTIINŢA  SOLULUI   ÎN   MILENIUL III 
 
Prof.dr.ing.Ţãrãu Dorin             Prof.dr.ing Niƫã Lucian          Prof.dr.ing.David Gheorghe 
 

Apărut într-o lume dominată de plante şi animale omul şi-a procurat cele necesare 

traiului practicând vânatul şi culesul, în care scop şi-a confecţionat unelte din lemn şi piatră, 

din oase şi scoici, iar pentru a se apăra împotriva înţepăturilor de insecte (operaţiune 

practicată şi în prezent de către o serie de populaţii marginalizate) îşi acopereau corpul sau 

părţi din el, cu o pastă obţinută din pământ amestecat cu o pulbere de plante şi substanţe 

grase. 

    Încă de la apariţia sa pe Terra, aceasta fiind singura planetă din sistemul nostru solar în 

care factorii cosmico – atmosferici şi telurico – edafici întrunesc valori compatibile cu 

formele de viaţă pe care le putem concepe în prezent, omul a utilizat solul (pământul) în 

funcţie de necesităţile sale de moment: obiecte de ceramică, pictură, material de construcţie 

etc. Din culegători, vânători şi păstori nomazi (ocupaţie practicată şi în prezent de unele 

triburi) populaţiile primitive s-au transformat treptatîn cultivatori, importanţa pământului 

crescând simţitor. 

            Integrat în natură, deci în mediul ambiant, omul s-a adaptat acesteia, respectând la 

început legile naturii, iar mai apoi modificând mediul în interesul său. 

           Acţiunea de apreciere şi apoi de determinare a aşa numitei calităţi a resurselor de 

terenuri (pământului) este tot atât de veche precum şi activitatea omenească de a produce 

bunurile necesare traiului prin folosirea lor în acest scop. Fără aceste îndeletniciri omul ar fi 

rămas la stadiul primitiv de culegător şi vânător în condiţii precare de existenţă. 

 Se ştie însă că omenirea a putut exista şi prospera prin acumularea  cunoştinţelor 

ancestrale de a face agricultură, aşa cum sunt cunoscute din Biblie şi îmbogăţite prin 

experienţa agriculturilor practicieni în decurs de milenii, agricultura, comerţul, ştiinţa şi arta 

dezvoltându-se împreună bazându-se pe fertilitatea solurilor  şi producţiile ce au putut să le 

susţină din punct de vedere economic,alegerea locului potrivit sau potrivirea locului 

pentru anumite folosinţe şi culturi fiind prima grijă a agricultorului (trecut de faza agriculturii 

itinerante), meşteşug deprins în mod intuitiv şi transmis, apoi, din generaţie în generaţie. 

          Întrucât această pricepere a celor ce cultivau pământul nu putea fi măsurată şi 

generalizată, o serie de învăţaţi au încercat să definească şi să determine fertilitatea solului 

prin diferite metode ştiinţifice, conturându-se,  în a doua jumătate a secolului al XIX-lea şi 

prima jumătate a secolului trecut, trei şcoli naţionale de pedologie (D. Teaci, 1980) şi anume: 

şcoala germană, avându-i protagonişti pe Thaer, Birnbaum şi Knoop (1820), şcoala rusă a lui 

Docuceaev (1870) şi şcoala americană în frunte cu Storie (1934). 

   Folosirea pământului, odată cu numărul populaţiei aflată în continuă creştere, a devenit 

tot mai complexă, el transformându-se din obiect al muncii şi mijloc de producţie în 

agricultură, silvicultură etc., în sursă de materii prime pentru industria prelucrătoare şi spaţiul 

fizico-geografic pentru amplasarea tuturor obiectivelor necesare dezvoltării societăţii 

omeneşti. 

   Astfel în raport cu viaţa omului (şi a gradului de evoluţie a societăţii civile) i-au fost 

atribuite pământului o serie de caracteristici conferindu-i acestuia o poziţie specială între toate 

bunurile materiale de care se foloseşte omul în perpetuarea existenţei sale zilnice. 

   În decursul istoriei odată cu numărul populaţiei aflată într-o continuă creştere s-a putut 

observa şi preocuparea constantă a acesteia pentru o mai bună cunoaştere şi o mai bună 

folosire a pământului tocmai în acele zone în care populaţiile au trecut de timpuriu la o viaţă 

sedentară. 

           O bună perioadă de timp,  fertilitatea solului a fost văzută ca o noţiune simplistă, 
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fiind asociată într-un sens foarte restrâns cu abilitatea solului de a produce biomasa sau, mai 

pe larg, cu posibilităţile solului de aprovizionare a plantelor cu elementele nutritive, suficientă 

pentru dezvoltarea optimă a vegetaţiei. 

       Astfel, parametrii agrochimici ai solurilor au fost indisolubil legaţi de cerinţele de 

nutriţie ale plantelor,în timp dovedindu-se totuşi că fertilitatea solului este o noţiune mult mai 

complexă, care trebuie definită prin proprietaţi chimice, biologice şi fizice, în relaţie cu 

mediul inconjurator şi cerinţele plantelor. 

              Odată cu luarea în considerare a caracteristicilor fizice, a mecanismelor şi proceselor 

aferente în definirea stării de fertilitate a solului şi cu generalizarea unor lucrăi agricole care 

rezolvau în cea mai mare parte aspectele de ordin chimic (fertlizarea minerală, amendarea, 

erbicidarea etc) s-au intensificat cercetarile privind starea fizică a solului, fiind astfel 

recunoscut faptul că nu se mai practică şi nici nu se mai pot promova sisteme agricole fară a 

cunoşte specificul local, acesta incluzând şi starea fizică a solului (Elisabeta Dumitru şi col 

2000). 

             Dacă secolele trecute au constituit o perioadă în care ştiinţa solului s -a axat 

pe obţinerea informaţiilor referitoare la factorii naturali de formare a solului şi influenţa 

lor asupra genezei, proprietăţilor şi diversităţii geografice a mediilor edafice, informaţii 

esenţiale pentru menţinerea funcţiilor solului şi îmbunătăţirea fertilităţii acestuia, 

problema principală a începutului de secol XXI este sustenabilitatea producţiei agricole la 

nivelul solicitat de creşterea explozivă a populaţiei planetei, existenţa şi dezvoltarea 

economică a oricărei societăţi indiferent de tipul acesteia, fiind de neimaginat în afara 

resurselor materiale ale biosferei care au deţinut şi deţin o pondere determinantă în funcţie de 

progresele societăţii (Florea şi col.,2002) 

 Aflată la începutul mileniului trei, profund marcat de numeroasele implicaţii 

ecologice ale confruntării omului cu problematica acută, determinantă, a factorilor de hrană şi 

energie în societatea contemporană, omenirea se confruntă cu două probleme majore : 

asigurarea hranei pentru o populaţie care continuă să crească anual cu 90 milioane de locuitori 

şi cea a stopării degradării terenurilor şi a poluării mediului, rezolvarea sau ne rezolvarea lor 

fiind  de fapt ipostazele vieţii sau ale morţii civilizaţiei noastre. 

           Căci dacă viața omului şi a neamurilor este legată la pământ, cel care ne dă hrană 

şi  îmbrăcăminte, adăpost şi unelte, fiindu-ne leagăn și sicriu, deopotrivă, este de asemenea 

adevărat că omul și societate îşi pun amprenta asupra pământului  și a întreagului mediu de 

viață, și ceea ce facem pâmântului facem de fapt  copiilor noștri. 

Având în vedere provocările pe care le atrage creşterea populaţiei planetei şi nevoile 

sale de hrană precum  şi impactul activităţilor social-economice neagricole şi a celor agricole 

asupra mediului înconjurător (care a fost de multe ori anticipat sub formă de scenarii 

apocaliptice), Ştiinţa Solului poate constitui, din punct de vedere ştiinţific, un liant, atât între 

specialiştii diferitelor instituţii specializate, la nivel naţional sau planetar, cât şi cu ceilalţi 

specialişti din domenii înrudite: geologie, geografie, biologie, agricultură, pratologie, 

hidrologie, îmbunătăţiri funciare, protecţia mediului, genetică, economie, sociologie, drept 

etc., în vederea stimulării factorilor politici, pentru implicarea lor în finanţarea unor sisteme 

(federale sau naţionale) de supraveghere a învelişului de sol, fapt ce ar îngădui tuturor 

(organisme guvernamentale, administraţie publică, organizaţii neguvernamentale) să propună, 

în cunoştinţă de cauză, soluţii de protecţie şi conservare pe termen mediu şi lung. 

           Pentru a veni în întâmpinarea acestor probleme, spre deosebire de conferinţele 

anterioare, pe lângă tematica clasică specifică domeniului topica celei de a XVII-a Conferinţe 

SNRSS – 2003, prima manifestare naţională a Ştiinţei Solului din România din secolul XXI 

(organizatã la USAMVB din Timişoara,25-30 august2003),a inclus în tematicã şi o serie de 

aspecte noi cum sunt: dezvoltarea rurală, mediul şi societatea, sistemul educaţional, ecologie, 

schimbările climatice şi deşertificarea. 
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        Pentru prima dată cu tematică proprie apare silvicultura şi relaţiile solului cu 

formaţiunile forestiere. Tot pentru prima dată în structura materialelor susţinute au fost 

prevăzute lucrări “cheie” (Key papers) pentru care au fost selectate subiecte prioritare sau 

având caracter de orientare, ce pot ajuta la deschiderea unor noi direcţii de cercetare privind 

cunoaşterea, protecţia şi utilizarea solului. 

          O noutate a fost şi introducerea în programul conferinţei şi a unei aplicaţii de teren, 

în după amiaza primei zile a lucrărilor,pentru da posibilitatea tuturor pariticipanţilor de a lua 

contact cu unele probleme din teren – soluri şi ecologie din zona Timişoarei. 

         Referitor la aplicaţia de teren post-conferinţă, aceasta a cuprins 3 zile, în care au fost 

parcurse câteva din principalele zone naturale ale părţii de vest a ţării: zona de nord a Câmpiei 

Banatului, Câmpia Aradului, Câmpia Crişurilor şi Câmpia Cermeiului, Ţara Zarandului şi 

Valea Crişului Alb, Munţii Codru, Munţii Bihor, Depresiunea Beiuşului, Dealurile Tăşadului 

şi Câmpia Oradei. 

           Pe parcursul aplicaţiei a fost examinatã o gamă largă de tipuri de sol (22 de profile) 

respectiv cenoziomuri,faeoziomuri, preluvosoluri şi luvosoluri, districambosoluri şi 

soloneţuri.  

            De un interes aparte a fost complexul de soluri formate pe argile reziduale roşii 

provenite din calcare de pe platoul carstic de la Călugări-Izbuc, precum deschiderea 

cuaternară de la Vinga care a oferit celor interesaţi de paleopedologie prilejul unor fructuoase 

dezbateri privind loessul şi solurile fosile.  

             Întrucât 1/3 din profile sunt sub pădure participanƫii au beneficiat de explicaţii 

ample din partea specialiştilor din silvicultură: timişoreni, arădeni şi bihoreni. 

             Referitor la soluri  în cadrul lucrãrilor conferinƫei a fost adoptat,în mod oficial 

,,Sistemul Român de Taxonomie a Solurilor(SRTS)”aprobat prin Ordinul nr.519/08.08.2003 

al Ministerului Agriculturii, Pãdurilor, Apelor şi Mediului, devenind astfel obligatoriu pentru 

toƫi specialiştii care lucreazã în domeniul solurilor agricole şi silvice. 

           De fapt prima variantã de clasificarea denumită „Sistemul Român de Taxonomie a 

Solurilor – SRTS 2000”, avându-i ca autori pe N. Florea şi I. Munteanu, alături de 

colaboratorii acestora, a fost prezentată la a XVI-a Conferinţã Naƫionalã a SNRSS, 

desfãşuratã la Suceava, în intervalul 23-28 august 2000. 

SRTS – 2003  constituie o aducere la zi a taxonomiei solurilor României, el 

perfecţionează şi actualizează Sistemul Român de Clasificare a Solurilor ediţie 1980, în 

acord cu datele şi experienţa acumulată şi progresele înregistrate în domeniu în ultimii 20 de 

ani, la nivel naţional şi internaţional. 

Denumirea taxonomică a solurilor este justificată prin faptul că aceasta exprimă mai 

corect ideea de sistematizare a solurilor pe baza relaţiilor genetice dintre ele, a înrudirilor 

dintre şi în cadrul categoriilor separate. Clasificarea are o sferă mai largă, incluzând pe lângă 

taxonomie şi gruparea solurilor după limitările lor în raport cu diferite scopuri practice 

specifice (irigaţie, drenaj, amplasarea construcţiilor etc.), neţinând seama de relaţiile de 

înrudire – evoluţie. 

La baza taxonomiei solurilor se află, ca şi în cazul SRCS – 1980, orizonturile şi 

proprietăţile diagnostice. Prin definiţie are atât un caracter regional, în sensul că se referă la 

solurile unei anumite porţiuni din suprafaţa uscatului, cât şi unul naţional, prin faptul că 

păstrează şi continuă tradiţia şcolii româneşti de pedologie privind conceptul de sol, 

majoritatea criteriilor şi parametrilor pentru diferenţierea şi caracterizarea sistemului fiind 

proprii, româneşti. 

Paralel cu păstrarea specificului regional şi naţional SRTS – 2000 este aliniat şi 

standardelor internaţionale. Astfel, pe lângă elementele din clasificările internaţionale 

(FAO/UNESCO şi Soil Taxonomy) incluse încă din 1980 în SRCS (orizonturi şi proprietăţi 

diagnostice, precum şi unele denumiri de soluri: Andosol, Vertisol, Cambisol, Luvisol, 
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Planosol), în SRTS – 2000 apar atât elemente diagnostice noi (marnice, erubazice), cât şi 

unele denumiri noi de soluri preluate din Referenţialul Pedologic Francez (Salsodisol, 

Pelosol) şi din WRB (Kastanoziom,  Antrisol etc). 

             De asemenea în cadrul apicaƫiilor au fost prevăzute vizite la Societatea 

Comercială Curtici, Podgoria Miniş, SCDA Oradea şi Câmpul experimental Sânandrei – 

OSPA Timişoara, unde au fost organizate dezbateri referitoare la faptul că în plan mondial 

ştiinţa solului este în căutarea atât a unei noi identităţi care să-i stabilească mai bine locul, 

între Ştiinţele Pământului, dar mai ales în căutarea de soluţii pentru a servi o serie de noi 

beneficiari,demonstrându-se încã odatã rolul câmpurilor experimentale şi de observaţie în 

formarea şi documentarea profesională de specialitate, a specialiştilor din cercetare cât şi  a 

cadrelor tehnice din agricultură, reprezentând adevărate şcoli capabile să ofere oricând 

explicaţii ale unor cauze care restricţionează producţia agricolă. 

         Pe lângă utilizatorii tradiţionali, agricultura şi silvicultura, numeroase alte domenii 

precum protecţia mediului ambiant, sănătatea, dezvoltarea rurală, dezvoltarea şi protecţia 

habitatului urban, schimbările climatice globale au apărut în ultimele decenii ca utilizatori de 

primă mărime a informaţiilor pe care le pot oferi studiile şi cercetările despre sol. În plus a 

apărut necesitatea educării societăţii privind importanţa solului ca bază a existenţei 

colectivităţii umane, component şi suport al ecosistemelor terestre. 

Confruntată cu asemenea probleme Uniunea Europeană a încercat să ajusteze din mers 

politicile agrare lansând programe de scoatere voluntară din circuitul agricol a unor suprafeţe 

de teren pe termen de cel puţin 20 de ani şi utilizarea acestuia în scopul protecţiei mediului şi 

de promovare a unor tehnologii agricole extensive prin promovarea metodelor agriculturii 

organice care reduc efectele poluante asupra mediului şi care îmbunătăţesc balanţa 

comercială. 

           Orientarea actuală în cadrul Uniunii Europene (de a pune accentul pe rolul solului în 

protecţia mediului ambiant – fără a neglija însă şi valoarea fitoproductivă a acestuia) 

oglindeşte o creştere a valorii economico-sociale şi ambientale a resurselor de sol, redată în 

sintagma „solul este piatra de boltă a mediului” (soil: the keystone of the environment), 

formulată de Prof. Nortcliff, secretarul general al IUSS, la Congresul Eurosoil de la Freiburg 

(2004), citat de I. Munteanu(2005).    Această situaţie impune regândirea concepţiei actuale 

folosită în evaluarea calitativă a terenurilor agricole, în sensul completării metodologiei 

existente cu indicatori noi, care să răspundă mai bine cerinţelor actuale ale societăţii în ceea 

ce priveşte utilizarea şi conservarea resurselor de sol şi protecţia mediului înconjurător, fapt 

pentru care I. Munteanu şi M. Dumitru ( ICPA Bucureşti-2004,citaƫi de Munteanu 2005) au în 

vedere două moduri de abordare:Completarea cu indicatori de mediu a metodologiei de 

bonitare actuală şi introducerea de indicatori - criterii - specifici pentru evaluarea terenurilor 

agricole marginale sau neproductive. 

         Indicatorii de mediu care se consideră necesari a fi introduşi sunt următorii: 

- Capacitatea de reţinere şi transmitere a apei (grupa hidrologică de sol); 

- Nivelul de încărcare şi capacitatea de reţinere şi eliberare a metalelor grele; 

- Capacitatea de reciclare a deşeurilor, reziduurilor petroliere, erbicidelor, fungicidelor 

şi insecticidelor; 

- Capacitatea de reţinere şi/sau transmitere a amoniului, nitraţilor şi altor elemente 

nutritive; 

- Capacitatea de stocare (sechestrare) a carbonului organic, de contribuţie la reducerea 

efectului de seră; 

- Emisia de compuşi organici volatili (VOC). 

În consecinţă, cunoaşterea ecopedologică apare ca o necesitate imperioasă tot mai 

intens reclamată de o agricultură modernă "raţională" care transformă solurile (prin fertilizări 

după metode bine definite) precum şi plantele (crearea de noi soiuri şi hibrizi). 
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  Solul, ca o componentă de bază a ecologiei terestre are o seamă de proprietăţi 

definite şi studiate în decursul timpului, care au servit şi servesc atât pentru precizarea 

entităţilor de clasificare genetică şi parametrică, cât şi pentru definirea unor practici 

agricole,care împreună cu factorii fizico-geografici şi cu regimul factorilor climatici alcătuiesc 

ecosistemele  terestre. În cadrul acestora solurile sunt medii unice,deoarece ele sunt 

singurele care conţin prin geneză energie orogenă, neregenerabilă, moştenită, dar şi energie 

solară regenerabilă - care furnizează  toate componentele   organice şi susţine toate formele 

de viaţă din sol. 

Furnizând aceste elemente unor ştiinţe aplicative (agrotehnică, agrochimie, fiziologia 

şi nutriţia plantelor, silvicultură, organizarea şi amenajarea teritoriului) sau ameliorative 

(îmbunătăţiri funciare, protecţia mediului) şi elaborând soluţii pentru protecţia solurilor şi a 

plantelor,  ştiinţa  solului capătă un caracter practic, aplicativ, fundamentând tehnico-ştiinţific 

cele mai corespunzătoare măsuri de producere a biomasei vegetale în concordanţă cu cerinţele 

tot mai crescânde ale protecţiei mediului pentru realizarea unui echilibru agro-silvo-cinegetic. 

 În consonanţă cu cele menţionate, gospodărirea durabilă a resurselor naturale şi a 

celor induse antropic reprezintă o formă modernă de management al terenurilor, având 

menirea de menţinere şi sporire a fertilităţii solului şi de a permite pe termen lung obţinerea 

unor producţii de alimente de înaltă calitate. 

Reprezentând o parte importantă a avuţiei naţionale, resursele naturale  constituite din 

totalitatea resurselor existente în natură: sol, apă, aer, floră, faună, energie solară sunt 

transformate, în anumite condiţii tehnologice , economice şi sociale, în bunuri a căror utilizare 

presupune consumul lor direct. 

Utilizarea acestor resurse trebuie practicată într-o manieră complexă, coordonată, 

pentru realizarea simultană a mai multor scopuri armonizate cu exigenţele privind protecţia 

mediului ambiant . 

Aplicarea unor tehnologii neadecvate sau incomplete pot provoca însă anumite 

schimbări ireversibile ale resurselor naturale, modificând chiar caracterul lor „regenerabil”, 

fapt pentru care trebuie să avem în vedere următoarele:  

1. Solul este resursă naturală regenerabilă  dacă este utilizat  raţional  şi  neregenarabilă  dacă este 

degradat, în sensul că procesele de regenerare se desfăşoară în timp geologic. El este un sistem foarte dinamic 

care îndeplineşte multe funcţii şi oferă servicii vitale activităţilor umane şi supravieţuirii 

ecosistemelor. Aceste funcţii sunt producerea de biomasă, înmagazinarea, filtrarea şi 

transformarea elementelor nutritive şi apei, găzduind fondul biodiversităţii, acţionând ca o 

platformă pentru cele mai multe activităţi umane, furnizând materii prime, acţionând ca un 

depozitar al carbonului şi înmagazinând moştenirea geologică şi arheologică. 

2.   În cadrul Comunităţii Europene, în contrast cu aerul şi apa, solul este în proprietate 

privată. Cu toate acestea, el este o resursă naturală de interes comun care trebuie să fie 

protejată pentru generaţiile viitoare. Aşadar, în interesul public, utilizatorilor de teren trebuie 

să li se ceară să ia măsuri de precauţie atunci când utilizarea de către ei a solului poate 

conduce la diminuarea funcţiilor acestuia. 

3.  Solul este o resursă naturală de interes comun care se găseşte sub presiunea 

ambientală tot mai mare şi trebuie să fie protejat de degradare, fapt pentru care Decizia 

nr.1600/2000/CE a Parlamentului European şi a Consiliului din 22 iulie 2002 care lansează al 

Şaselea Program al Comunităţii de Acţiune privind Mediul Înconjurător include obiectivul 

protecţiei resurselor naturale şi promovării unei utilizări durabile a solului. 

4.  Degradarea solului sau îmbunătăţirea calităţii acestuia au un impact major asupra 

altor domenii de interes al Comunităţii Europene, cum ar fi protecţia apelor de suprafaţă şi 

subterană, sănătatea umană, schimbările climatice, protecţia naturii şi a biodiversităţii, 

siguranţa şi sănătatea alimentară. 

5. Comunicarea Comisiei Parlamentului European şi a consiliului „Către o strategie  
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tematică privind protecţia solului” identifică printre procesele principale de degradare a 

solului  care afectează solurile din UE : eroziunea, scăderea conţinutului de materie organică, 

contaminarea, salinizarea, compactarea, pierderea biodiversităţii, acoperirea terenului cu diverse  

construcţii, inundaţiile şi alunecările de teren.  

6.  Solurile naţiunii sunt o resursă naturală strategică, de importanţă cel puţin egală cu 

apa şi aerul, care asigură mediul de viaţă terestră, alimentele, plantele tehnice, produsele 

agricole şi forestiere în folosul populaţiei României, pentru îmbunătăţirea condiţiilor sale de 

viaţă prin bunăstare  şi un mediu sănătos (Constituţia României, art.135, al. d,e,f,g ) prin: 

• exploatarea resurselor naturale, în concordanţă  cu interesul naţional, 

• refacerea  şi ocrotirea  mediului înconjurător, precum şi menţinerea echilibrului 

ecologic, 

• crearea condiţiilor necesare pentru creşterea  calităţii  vieţii. 

            7.   Anual o mare suprafaţă din solurile naţiunii este trecută, uneori, chiar  

iremediabil  de la folosinţa  agricolă ori silvică, actuală sau potenţială,la alte categorii de 

folosinţe . 

8.    Utilizarea pe scară largă a solurilor în ale scopuri decât cele agricole ori silvice 

poate conduce la subminarea  bazei economice a ţării şi  a calităţii mediului înconjurător . 

9.  Scăderea continuă a resurselor de sol ale naţiunii poate constitui o ameninţare , pe 

termen lung, la capacitatea României de a produce alimente , plante tehnice, cherestea şi alte 

materii prime în cantităţi suficiente pentru a satisface cerinţele interne şi cele ale pieţelor de 

export. 

10. O politică de protecţie a solului trebuie să se bazeze pe cunoaşterea locului unde 

degradarea este în curs de  apariţie. Este cunoscut că anumite procese de degradare, ca 

eroziunea, scăderea conţinutului de materie organică, compactarea, salinizarea , sodizarea, 

alunecările de teren, inundaţiile, apar numai în perimetre specifice supuse riscului unor 

asemenea procese, fapt pentru care  este necesară identificarea  unor astfel de perimetre de 

risc. 

Mai mult decât atât, solul este un component cheie care contribuie la peisajul bogat 

european şi a patrimoniului său cultural. Dar în ciuda importanței lor centrale, solurile 

europene continuă să fie în mod serios şi, în multe cazuri, în permanenţă degradate. Costurile 

asociate acestor procese de degradare a solului evaluate de către Comisia Europeană, în 2006, 

ar fi de aproximativ 38 de miliarde € pe an (UE25) . 

Pentru a proteja calitatea solului la nivelul Uniunii Europene, Comisia Europeană a 

elaborat la data de 22.06.2006, la Bruxelles, Comunicarea intitulată „Strategie tematică 

pentru protecţia solului" (COM/2006/0231 final), cât şi „Evaluarea impactului strategiei 

tematice pentru protecţia solului" (SEC/2006/0620) conform căreia, îşi exprimă opinia că ar 

fi necesară adoptarea unei directive cadru în domeniul protecţiei solului, având în vedere rolul 

important pe care îl are solul în abordarea unei provocări internaţionale, cum ar fi schimbările 

climatice, reducerea biodiversităţii, deşertificarea, eroziunea, inundaţiile şi alunecările de 

teren, precum şi în asigurarea unei producţii alimentare sigure şi în cantităţi suficiente. 

Parlamentul European a adoptat prima lectură a propunerii de directivă-cadru privind 

solul în noiembrie 2007, cu o majoritate de aproximativ două treimi. Din păcate, o minoritate  

a împiedicat , promovarea acesteia în Consiliu, în ciuda sprijinului a mai mult de 20 de state 

membre, fapt pentru care  în ultimii opt ani, s-au realizat foarte puține progrese în ceea ce 

privește protecția solului, degradarea acestei resurse naturale continuând însă în toate țările 

europene. Dar o îngrijorare în plus o constituie faptul că recent (2014) Comisia Europeană - în 

pofida angajamentului său de a realiza o protecţie a solului ( JO C 163 din 28 mai 2014) - a 

retras chiar propunerea-cadru privind Directiva solul din agenda sa de lucru. 

         Fapt pentru care cercetătorii din domeniul ştiinţelor solului şi al peisajului au încercat să 

dea un semnal politic puternic şi clar,prin strângerea de semnături în demersul lor de a 
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revitaliza Directiva europeană a solului, şi prin aceasta să obţină o şansă de a asigura 

protecţia şi gestionarea durabilă a solurilor europene pentru  generaţiile viitoare, pentru 

securitatea alimentară şi pentru protejarea peisajelor existente.  

                 

 
                                Project European soils: a new way to open a European Soil Directive  

                         http://www.proteggiamoilsuolo.it/signs.html 

            Deasemenea o moțiune, adresată  președinției  UE, în sprijinul Directivei-cadru a UE 

privind solurile a fost aprobată de adunarea generală a societăților europene de știință a 

solului participante  în perioada 25-29 august 2008,la congresul EUROSOIL de la Viena, 

Austria.  

            Lucrãrile Congres a fost structurate în  31 de simpozioane, 13 ateliere, 2 excursii pre și 

1 post-congres, precum și diferite evenimente sociale.  

             O provocare specială pentru acest Congres a fost să mențină impulsul dezvoltării 

europene a protecției solului, inclusiv stabilirea de instrumente legale sub forma unei 

directive-cadru europene pentru protecția solului, similare cu cele existente, cum ar fi, de 

exemplu, directiva-cadru pentru apă.O sesiune specifică de o zi despre calitatea solului și 

dezvoltarea unui nou sistem de indicatori ai solului a marcat cu siguranță un punct de cotitură 

în comunitatea europeană a științei solului, stabilind o bază științifică bine consolidată pentru 

protecția solului în Europa. 

Întrucât ,,solul nu cunoaşte graniţe teritoriale, procesele fizice şi biologice ale 

acestuia fiind la fel pretutindeni,, pentru România protecţia solului constituie o problemă de 

interes naţional,fapt ce impune adoptarea unui cadru legislativ adecvat, menit să reglementeze 

şi să asigure o coordonare unitară a activităţilor privind  utilizarea, conservarea, ameliorarea,  

protecţia solului şi monitorizarea  integrată a calităţii acestuia, în contextul politicilor 

sectoriale pentru asigurarea utilizării durabile a acestei resurse naturale strategice pe baza 

unor norme şi prevederi unitare cât mai precise în acord deplin cu aplicarea programelor şi a 

măsurilor de respectare a obligaţiilor care decurg din convenţiile internaţionale referitoare la 

conservarea şi protecţia solului în special şi a mediului în general , la care  România este  

parte. 

            Toate aceste aspecte referitoare la evaluarea impactului ecologic şi strategiile pentru  

protecƫia solului la nivelul Uniunii Europene,cuprinse în programul elaborat la data de 

22.06.2006, la Bruxelles de Comisia Europeană au fost pe larg dezbãtute de participanƫii la  

http://www.proteggiamoilsuolo.it/signs.html
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cea de a-XVIII-a Conferinţă  Naƫionalã de Ştinţa Solului „100 de ani de Ştiinţa Solului în 

România. Managementul şi utilizarea resurselor de sol, protecţia mediului şi dezvoltarea 

rurală din centrul şi nordul vestului României” gãzduitã la USAMV din Cluj Napoca în 

perioada 20-26 august 2006.   

           Conferinţa SNRSS din 2006 a fost adusă la cunoştinţa comunităţi mondiale a 

specialiştilor în ştiinţa solului atât prin Buletinul Uniunii Internaţionale a Societăţilor de 

Ştiinţa Solului cât şi prin Calendarul evenimentelor ştiinţifice pe 2006 editat de USDA-NRCS 

cu prilejul celui de al XVIII-lea Congres Mondial de Ştiinţa Solului ţinut la Filadelfia – SUA 
        Sorţii au făcut ca în 2006 calendarul de desfăşurare al Conferinƫei  Naţionale a SNRSS 

să se suprapună cu momentul aniversării a 100 de ani de la atestarea oficială a Ştiinţei Solului 

din România, marcată prin legea de înfinţare a Institutului Geologic promulgată de Regele 

Carol I la 21 februarie 1906, lege în care Agrogeologia (Pedologia de mai târziu) figurează la 

acelaşi nivel (secţie) ca şi geologia.  

          Momentul aniversar a fost marcat prin baterea unei medalii jubiliare cu efigiile 

fondatorilor ştiinţei solului din Romînia - G.M. Murgoci, Theodor Saidel şi Gh. lonescu 

Siseşti, pe avers şi cu siglele SNRSS şi l C P A, pe revers. 

         Ecoul internaţional al acestui eveniment şi consideraţia de care se bucură ştiinţa solului 

din România în plan mondial a fost evidenţiată de o numeroasă participare internaţionala, 

respectiv 18 specialişti reprezetând 12 ţări (cea mai largă de la Congresul al VIII-lea de Ştiinţa 

solului de la Bucureşti din 1964).  

         Aşadar Conferinţa Naƫionalã a SNRSS de la Clu-Napoca a avut un caracter excepţional 

fiind atât prilej de evocare a istoriei cât şi de analiză şi de discutare a problemelor actuale  

care trebuiesc rezolvate de  ştiinţa solului din România la începutul acestui mileniu.         
         Cea de a-XVIII-a Conferinţă de Ştinţa Solului ţinută la Cluj Napoca şi judeţele din 

centrul şi nord-vestul României : Alba, Cluj, Maramureş şi Satu Mare prin caracterul ei 

jubiliar, numărul de participanti din ƫarã  şi de peste hotate, numărul mare de lucrări ştiinţifice 

prezentate a constituit un eveniment de vârf în viaţa Societăţii Naţionale Române pentru 

Ştiinţa Solului, reprezentând  omagiul adus de generaţia actuală de slujitori ai ştiinţei solului, 

memoriei iluştrilor înaintaşi ai acestui domeniu şi fondatorilor lui: G. M. Murgoci, Teodor 

Saidel, Gh. lonescu-Sişeşti şi întregii pleiade de nu mai puţin iluştri colaboratori sau 

continuatori ai operei acestora: E . Protopopescu-Pache, Petre Enculescu, N. C. Cernescu, C. 

D. Chiriţă precum şi a tuturor acelora care prin aportul şi dăruirea lor au contribuit la 

dezvoltarea ştiinţei solului în România, cunoaşterea, protecţia şi conservarea resurselor de sol 

ale ţării(Munteanu,2006). 

          Prin adoptarea tematicii celei de-a XIX-a Conferinţa Naţională de Ştiinţa Solului 

„Evaluarea şi utilizarea resurselor de sol, protecţia mediului şi dezvoltarea rurală în Regiunea 

de Nord - Est a României”, care s-a desfăşurat, la Universitatea de Ştiinţe Agricole şi 

Medicină Veterinară „Ion Ionescu de la Brad”, Iaşi, în perioada 23-29 august 2009, sub egida 

Societăţii Naţionale Române pentru Ştiinţa Solului, organizatorii şi-au propus analiza unui 

spectru larg al problemelor ce pun presiune asupra „ calitãƫii solurilor” în contextul actual 

„agricultură şi dezvoltare durabilă” şi, respectiv, „protecţia mediului, organizarea şi 

amenajarea teritoriului”,fiind abordate o serie de aspect referitoare la calitatea solurilor din 

Regiunea de dezvoltare de Nord - Est a României care cuprinde arealul administrativ-teritorial 

a celor şase judeţe componente: Bacău, Vaslui, Iaşi, Neamţ, Suceava şi Botoşani, grupate în 

partea central nordică a provinciei istorice, Moldova. 

          Pe această bază de date referitoare la: cadrul natural, cu o pondere suplimentară pentru 

învelişul de sol, resursele funciare şi agricultura, starea actuală a ecosistemelor forestiere, 

calitatea şi protecţia mediului etc. s-a propus şi un nou model de abordare a stării actuale de 

dezvoltare a acestui teritoriu. În acest context, autorii au luat în considerare faptul că, 

materialele publicate cu ocazia celei de a XIX-a Conferinţe Naţionale pentru Ştiinţa 
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Solului,pot constitui un sprijin de referinţă pentru toţi cei care, într-un fel sau altul, au 

tangenţă cu solul. 

           Activitatea știinţifică din anul 2010 a fost marcată de al XV – lea Congres Mondial de 

Îngrășăminte al CIEC-ului (Centrul Internaţional de Îngrășăminte Chimice), care a fost 

organizat în București de Filiala Română a CIEC, în colaborare cu ICPA (sub coordonarea 

ASAS), în perioada 28 august – 2 septembrie, lucrările știinţifice prezentate vizând folosirea 

îngrășămintelor și creșterea eficienţei lor în fertilizarea solurilor și sporirea producţiei în 

condiţiile conservării mediului natural, precum și la principalele aspect referitoare la metodele 

și tehnicile de administrare. Din dezbateri a reieșit, printre altele, utilitatea pentru ţara noastră 

a elaborării unui program de dezvoltare a studiilor pedologice și agrochimice pentru 

fertilizare echilibrată a culturilor, creându-se astfel baza pentru redresarea producţiei vegetale. 

           Obiectivul Congresului a fost să aducă împreună oamenii de ştiinţă din toată lumea 

pentru a discuta diferite aspecte referitoare la rolul şi locul îngrăşămintelor în contextul 

schimbărilor climatice, securităţii alimentare şi conservării mediului înconjurător,din care s-a 

desprins concluzia că agricultura sustenabilă (durabilă) nu se poate practica fără folosirea 

unor sisteme de fertilizare accesibile pentru creşterea continuă a producţiei vegetale, prin 

utilizarea mai eficientă a îngrăşămintelor, modernizarea metodelor şi tehnicilor de aplicare şi 

introducerea unor îngrăşăminte chimice cu însuşiri perfecţionate precum şi îngrăşăminte noi 

cu calităţi ecologice, să se promoveze studiile agrochimice în scopul testării solului pentru 

nevoile de nutriţie a plantelor şi cerinţele faţă de îngrăşăminte. 

           Remarcabilele progrese teoretice făcute de pedologia românească şi anume dezvoltarea 

conceptelor de pedodiversitate, pedociclicitate şi pedofluctuaţii şi definirea conceptelor de 

identitate a solului (identitate taxonomică, lingvistică s.a.) au fãcut sã aparã o nou ediƫie (sau a 

doua versiune) a SNRSS,utilizatã în premierã la cea de-a XX-a Conferinţă Naţională de 

Ştiinţa Solului având ca temă: „Starea de calitate a resurselor de sol şi protecţia mediului în 

Oltenia (judeţele Dolj, Gorj şi Mehedinţi)”,gãzduitã de Universitatea-Facultatea de 

Agriculturã din Craiova, în perioada 27 august-2 septembrie 2012, sub patronajul Institutului 

Naţional de Cercetare şi Dezvoltare pentru Pedologie, Agrochimie şi Protectia Mediului. 

Consideraţiile care au condus la elaborarea unei a doua ediţii a SRTS-2003, 
sunt atât de ordin naţional, cât şi global sau internaţional. Astfel în plan intern cei 8 
ani de aplicare a SRTS-2003 au relevat atât funcţionalitatea sistemului, dar şi 
existenţa unor anumite inconsistenţe şi neclarităţi privind definiţiile unor taxoni sau a 
unor elemente de caracterizare a orizonturilor diagnostice. Pe de altă parte este 
important de subliniat că arhitectura de bază a sistemului la nivel de tip şi clasă de 
sol s-a dovedit pe deplin compatibilă cu realitatea pedologică a teritoriului României. 
             Un rol deosebit în acumularea de date noi şi de validare a SRTS-2012, l-au avut cele 

trei conferinţe naţionale a SNRSS (Timişoara - 2003, Cluj - 2006 şi Iaşi - 2009), la care se 

adaugă aplicaţiile de teren organizate de SNRSS în Dobrogea, Moldova, Oltenia şi Banat. 

Acest fapt evidenţiază necesitatea că pentru a se menţine vie şi a progresa, orice taxonomie a 

solurilor trebuie să fie permanent confruntată cu lumea reală, deoarece solurile sunt sisteme 

dinamice şi în continuă schimbare 

În plan internaţional apariţia acestei noi ediţii a SRTS se înscrie pe linia unor 
vii preocupări de actualizare a clasificărilor (sistemelor) existente la nivel mondial. 
Astfel, în ultimii ani au apărut nu mai puţin de trei versiuni (ediţii): 2006, 2009 şi 2010 
a Bazei Mondiale de Referinţă pentru Resursele de Sol (World Reference Base for 
Soil Resources WRB-SR), iar staful USDA-ST a scos două noi ediţii: a X-a (2006) şi 
a XI-a (2010) a Key-lor . Cu acest prilej ţinem să evidenţiem că ultima ediţie a Key-lor 
include la nivel de subordine (Wessents şi Wassists) soluri submerse, entităţi pe care 
pedologii români le-au identificat încă din 1996 şi care apar la nivel de tip – subtip de 
sol (Limnosoluri) în SRTS-2003. 
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             Cea de-a XX-a Conferinţă Naţională de Ştiinţa Solului prin tematica abordatã şi 

participarea unor oaspeţi de peste hotare, care au avut posibilitatea unui dialog cu specialiştii 

pedologi din România, este meritorie, aceasta dând speranţa că tematica de o mare 

însemnătate ştiinţifică şi practică,dezbaterile purtate în cadrul  lucrărilor vor avea un ecou în 

cadrul forurile care pot reda în circuitul agricol sau silvic terenurile neproductive sau slab 

productive, în special din bazinele miniere ale României,participanƫii la aplicaƫiile practice din 

zona Novaci prezentând D-lui Daniel Constantin, Ministru MADR (la acea vreme) mai multe 

propuneri de îmbunătățire a proiectelor de Lege privind utilizarea, conservarea și protecția 

solului.        

            Recunoscând rolul crucial al solului pentru securitatea alimentară şi având în vedere 

provocările enorme pentru gestionarea durabilă şi protecţia solului atât Organizaţia pentru 

Alimentaţie şi Agricultură a Naţiunilor Unite (FAO), cât şi Uniunea Internaţională a Ştiinţelor 

Solului au susţinut şi propus celebrarea oficială a Zilei mondiale a solului. Conferinţa FAO, 

din iunie 2013, a aprobat în unanimitate marcarea acestei zile şi a cerut Adunării Generale a 

ONU adoptarea oficială a acesteia.. 

  Prin Rezoluţia 68/232, din 20 decembrie 2013, cea de-a 68-a Adunare Generală a 

ONU  a decis sărbătorirea acestei zile la 5 decembrie (data fiind şi ziua de naştere a fostului 

rege al Thailandei, Bhumibol Adulyadej -1946-2016-, cel care a susţinut oficial marcarea 

acestei zile,  implementând în ƫara sa programul denumit"Sufficiency Economy") şi a declarat 

anul 2015 - Anul Internaţional al Solurilor, printre obiectivele acestuia aflându-se şi cel de 

promovare a unor politici şi acţiuni eficiente pentru managementul durabil şi protecţia 

resurselor de sol. 

               De fapt Uniunea Internaţională a Societăţilor de Ştiinţa Solului (IUSS), a propus, încã 

din 2002, marcarea Zilei mondiale a solului, pentru a sublinia importanƫa solului ca o 

componentã fundamentalã a sistemului natural şi ca factor care contribuie semnificativ la 

bunastarea oamenilor. 

Oportunitatea deciziei ONU de a declara anul 2015 – Anul Internaţional al Solurilor 

și 5 decembrie – Ziua Mondială a Solului este determinatã de starea actuală îngrijorătoare a 

resurselor de sol şi de atitudinea neadecvată a societăţii faţă de această bogăţie naturală.  

În anul 2015 Aula Magna "Iulian Dracea"de la Universitatea de Ştiinţe Agricole şi 

Medicină Veterinară a Banatului ”REGELE MIHAI  I AL ROMÂNIEI”  din Timişoara, a 

găzduit doua manifestari ştiinţifice dedicată anului internaţional al solurilor, prima în 

intervalul 23 august – 29 august  2015 au avut loc aici lucrările  celei de a XXI -a 

CONFERINŢE NAŢIONALE DE ŞTIINŢA SOLULUI, CU PARTICIPARE 

INTERNAŢIONALĂ, având temă generică „Banatul Istoric: Sol, Agricultură, Tradiţii ” 

cu aplicaţii practice în judeţele: Timiş, Arad, Caraş-Severin (RO), Csongrad (HU),  

Pancevo (RS) şi la 23 .11.2015  festivitatea decernării înaltei distincţii universitare de Doctor  

Honoris Causa unui reputat om de ştiinţă Prof. Dr. Dr. hc Rainer Horn de la  ,,Institute of Plant 

Nutrition and Soil Science,, al ,, Christian Albrechts University zu Kiel,, din Germania, 

preşedintele Uniunii Internaţionale a Societăţilor de Ştiinţa Solului (IUSS). 

La dezbaterile, din partea a doua a manifestãrii ştiinţifice participanƫii au vizitat 

laboratoarele de cercetare  ale Departamentului de Ştiinţele Solului, Facultatea de 

Agricultură şi  cele ale Departamentului de cercetare ale USAMVB Timişoara (laboratoare 

aflate în diferite faze de acreditare instituţională, Dosar nr.2668 LI/2012, înregistrat la 

RENAR Bucureşti, laboratorul de analize fizico-chimice ”O.S.P.A-U.S.A.M.V.B.T” fiind 

acreditat RENAR  conform STAS SR EN ISO/CEI 17025, prin certificatul de acreditare 

nr. LI 1001/2013, acesta fiind evaluat periodic, conform politiciilor de acreditare RENAR, 

respectiv la 13.11.2015, conform procesului verbal încheiat între reprezentanţii RENAR şi 

OSPA ). 
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          Înţelegând rolul şi importanța socială şi morală a nobilei profesii de dascăl universitar, 

profesorul Rainer Horn a discutat cu specialiştii din cadrul laboratorului de analize fizico-

chimice ”O.S.P.A-U.S.A.M.V.B.T” o serie de  de aspecte apărute o dată cu extinderea şi 

intensificarea activităţilor social –economice , omenirea confruntându-se cu o agravare şi 

acutizare a degradării  stării de calitate a mediului ambient sbliniind necesitatea instituirii unor 

sisteme naţionale de monitorizare a stării de calitate a mediului  înconjurător şi de 

modernizare  a celor existente, menite să asigure în timp optim supravegherea , evaluarea, 

analiza, propunerile şi intervenţiile operative legate de starea actuala de calitate a acestuia şi 

tendinţele de evoluţie  ale acesteia printr-un set  de indicatori obţinuţi pe cale analitică. 

          Deasemenea au fost discutate o serie de aspecte referitoare la Agenda 2030 pentru 

dezvoltare durabilă, care a fost adoptată pe 25 septembrie 2015 de către Organizația 

Națiunilor Unite, aceasta stabilind un cadru global pentru eradicarea sărăciei şi realizarea 

dezvoltării durabile până în anul 2030, pe baza Obiectivelor de dezvoltare ale mileniului 

(ODM), adoptate încã din  2000, conform cărora  ,, solul este numitorul comun în 

identificarea şi punerea în aplicare a strategiilor pentru abordarea problemelor globale ale 

secolului 21: schimbările climatice, alimente şi insecuritate nutriţională, eutrofizarea şi 

contaminarea apelor naturale, pierderea biodiversităţii, sărăcia în mediul rural, social şi 

inegalitate etnică, conflicte civile şi tulburări sociale,,.  

          În acest context  ziua Mondială a Solului, desemnată de Organizaţia Națiunilor Unite 

pe data de 5 decembrie, are ca scop aducerea în atenția opiniei publice a rolului solului în 

viața noastră de zi cu zi și a problemelor legate de necesitatea protejării calitative a resurselor 

noastre limitate de sol. Dacă luăm în discuţie problemele pe care le ridică asigurarea 

rezervelor de hrană, inundațiile sau schimbările climatice, multe dintre răspunsurile pe care le 

căutăm s-ar putea afla în sol, această crustă fragilă, care este de fapt un sistem complex și încă 

plin de mistere, iar cercetarea științifică dezvăluie an de an, tot mai multe despre rolul și 

importanța sa în susținerea vieții pe pământ. 

           Ca parte a celor mai recente demersuri științifice, proiectul European FP 7 ”RECARE” 

a reunit oameni de știință din întreaga Europă într-un efort conjugat de a găsi răspunsuri 

practice cu privire la menținerea stării de sănătate a solului. Echipe de cercetători din Islanda 

şi până în Cipru, în colaborare cu reprezentanți cheie ai utilizatorilor de terenuri, testând în 

câmpurile experimentale organizate în acest proiect soluții pentru problemele urgente legate 

de buna gestionare a solului. 

         Astfel în unele ţări europene participante la proiect, au fost configurate și organizate 

câmpuri experimentale în vederea identificării soluțiilor practice pentru limitarea efectelor 

diverselor tipuri de degradare a solurilor, pornind de la impactul incendiilor spontane asupra 

eroziunii terenurilor până la modalităţile de reabilitare a solurilor din zonele afectate de 

eroziunea datorată vânturile arctice din Islanda sau de remediere a solurilor poluate cu metale 

grele aflate în zone din România   (zona Axente Sever-Copșa Mică) și Spania, întreaga 

colaborare și efortul depus de specialiştii din domeniul ştiinƫei solului  alături de partenerii lor 

sociali având o importanță internațională și totodată va contribui la rezolvarea problemelor 

locale printr-o mai bună gestionare a solului.  

           Dată fiind limitarea resurselor naturale de bază, raportul FAO pe anul 2018 „Starea de 

securitate alimentară și nutriție din lume“ indică faptul că între sănătatea solului(calitatea 

solului și funcționalitatea acestuia)și starea sănătoasă a produselor 

alimentare(plante,animale)există o legătură directă,efectul proprietăților solului asupra 

sănătății umane putând fi atât pozitiv,  cât și negativ. 

           Conform celor menționate un aliment sănătos cultivat pe solurile agricole trebuie să 

conțină șapte macroelemente (Na, K, Ca, Mg, S, P, Cl) și șaptesprezece micro-elemente (Fe, 

Zn, Cu, Mn, I, F, B, Se, Mo, Ni, Cr, Si, Ca, Li, Sn, V, Co). Hrana umană formată din plante și 

animale crescute pe soluri sărace în proprietăți nutritive este deficitară în aceste substanțe 

https://sustainabledevelopment.un.org/post2015/transformingourworld
https://sustainabledevelopment.un.org/post2015/transformingourworld
http://www.un.org/en/index.html
http://www.un.org/en/index.html
http://www.un.org/millenniumgoals/
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nutritive esențiale și afectează în mod negativ sănătatea și bunăstarea umană. Prin urmare, 

biodisponibilitatea acestor elemente trebuie consolidată în agroecosisteme printr-o gestionare 

judicioasă a proprietăților fizice, chimice, biologice și ecologice ale solului. Îmbunătățirea 

sănătății solului prin refacerea conținutului de materie organică printr-un management integrat 

al fertilității acestuia, poate îmbunătăți valoarea nutritivă a produselor alimentare bazat pe 

conceptul că există o legătură puternică între sănătatea mediului și dezvoltarea economică. 

 Schimbările petrecute în ultimii ani în agricultură au făcut ca în marea majoritate 

producãtorii să  renunţe la unele verigi tehnologice importante în cultivare a plantelor, printre 

care şi la fertilizarea ştiinţifică a culturilor pe baza recomandărilor din cuprinsul  studiilor 

agrochimice. 

 Pe fondul acestei realităţi privind aplicarea amendamentelor pe solurile acide sau 

alcaline, cât şi a îngrăşămintelor chimice, trebuie avut în vedere faptul că neutilizarea, 

subdozarea sau supradozarea sunt motivaţii suficiente ce justificã necesitatea cartărilor 

agrochimice şi pedologice. 

Aceste fenomene sunt rezultatul aplicării necorespunzătoare de către diverşi 

producători agricoli a unor substanţe chimice periculoase prin efectul de remanenţă în sol sau 

de infestare a pânzei freatice și prin multiplicarea importului de astfel de substanţe chimice de 

către firme care nu urmăresc interesul public, preluând şi introducând în teritoriu produse 

diverse, insuficient testate, cu termen de garanţie depăşit care le transformă în deşeuri toxice, 

sau sunt folosite fără instrucţiuni minimale de folosire. 

Dar oricât de gravă ar fi această depreciere a calităţii terenurilor (prin acidifiere, 

secătuire, eroziune, alunecări, tasare, prăfuire, necultivare  etc) aceasta este o criză tăcută, 

insidioasă şi care nu este percepută ca atare pe scară largă, spre deosebire de cutremure, 

erupţii vulcanice, inundaţii sau alte calamităţi naturale, acest dezastru provocat de mâna 

omului are o evoluţie treptată, ceea ce duce la existenţa unui sentiment nejustificat de 

siguranţă în privinţa aprovizionării alimentare. 

Ori într-o economie alimentară integrată la nivel continental sau planetar, presiunile la 

care sunt supuse resursele de teren nu se limitează doar la o ţară, ci se resimt pe un plan mai 

larg. 

Iată doar câteva argumente ce justifică necesitatea de a fi respectată periodicitatea 

investigaţiilor în teren şi laborator în toate punctele din grila de 8x8 km ale Sistemului 

naţional de monitoring sol-teren şi de completare a acesteia cu studii pedologice şi 

agrochimice pentru identificarea cauzelor proceselor de degradare, efectuarea prognozelor şi 

recomandarea măsurilor de remediere conform programului ,,privind elaborarea de studii 

pedologice şi agrochimice prin oficiile de studii pedologice şi agrochimice (OSPA) pentru 

perioada 2012-2021” Anexa 1la ORD. MADR 278/2011, ordin ce a fost completat la 

03.05.2017 cu ,, Procedura privind recepția studiilor pedologice și agrochimice care stau la 

baza întocmirii planului de fertilizare și a stabilirii măsurilor agropedoameliorative, 

necesare realizării amenajamentelor pastorale ale suprafețelor de pajiști permanente”. 

De asemenea Ordinul MADR 278/2011, Anexa 3., art 5. prevede că ,,Studiile 

pedologice necesare elaborării Sistemului județean de monitorizare sol-teren pentru 

agricultură se actualizează cu o periodicitate de 10 ani, iar cele agrochimice cu o periodicitate 

de 4 ani și de 1-2 ani în cazul terenurilor poluate, în limita sumelor alocate de la bugetul 

Ministerului Agriculturii și Dezvoltării Rurale,, fapt pentru care se impune de urgenţă 

intervenţia responsabilă a statului cu privire la asigurarea  fondurilor  bugetare necesare 

pentru realizarea anuală a suprafeţelor în conformitate cu prevederile Ordinului MADR 

278/2011, art 5, (anexa 1), de către fiecare OSPA din teritoriu pentru fiecare județ în parte, 

precum și a lucrărilor de trecere în sistem electronic a bazelor de date din toate studiile 

pedologice executate înainte de 2002 (art.6, anexa7-Ord. MADR 278/2011, care urmau a fi 

,,executate în perioada 2012-2014 de către OSPA şi ICPA). 
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Având în vedere aceste aspecte privind existenţa riscurilor datorate  diverselor 

manifestări ale factorilor naturali sau intervenții neadecvate ale omului și convinși de faptul că 

o bună cunoaștere a condițiilor naturale și a particularităților zonale ale potențialului ecologic 

al terenurilor prezintă o importanță economică și socială deosebită, atât pentru marea 

exploatație agricolă, cât și pentru micul producător, o serie de specialiști din rețeaua ICPA-

OSPA și cadre didactice universitare,membri activi ai SNRSS, au făcut începând cu anul 

1990 mai multe propuneri de îmbunătățire a proiectelor de Lege privind utilizarea, 

conservarea și protecția solului, materiale ce au fost depuse la direcţia de profil din cadrul 

MADR, ultima documentație fiind depusă la ASAS și ICPA București  la 15 martie 2018. 

Întrucât de atunci şi pânã în prezent textul iniƫial al proiectului menƫionat a suferit mai 

multe modificãri la slicitarea ASAS ,din data de 23.06.2020, un colectiv de cadre didactice de 

specialitate din domeniile:Știinƫelor Solului, Îmbuãƫirilor Funciare, Ecologiei şi Protecƫiei 

Mediului, de la Universitatea de Ştiinţe Agricole şi Medicină Veterinară a Banatului 

”REGELE MIHAI I AL ROMÂNIEI” din Timişoara, au analizat aceste modificãri 

propunând, la 02.07.2020, serie de amendamente menite să asigure o coordonare unitară a 

activităţilor din aceste domenii de activitate (învãƫãmânt-cercetarea) pe baza unor norme şi 

prevederi cât mai precise având în vedere rolul important pe care îl are solul în abordarea unor 

provocări internaţionale,cum ar fi schimbările climatice,reducerea biodiversităţii, 

deşertificarea, eroziunea, inundaţiile şi alunecările de teren, precum şi în asigurarea unei 

producţii alimentare sigure şi de calitate.  

          O bunã parte din amendamentele propuse referitoare la activităţile, obiectivele, 

mijloacele, măsurile,autorităţile publice centrale şi locale se regãsesc în LEGE nr. 246 din 10 

noiembrie 2020 privind utilizarea, conservarea și protecția solului fapt pentru care nutrim 

speranƫa cã acestea  vor conduce la o mai bună gestionare a  resurselor regenerabile cu 

referire specială la  sol .  

           În susƫinerea acestui demers menƫionãm cã activitate, desfăşurată în sprijinul 

agriculturii din România,de specialiştii acestor instituţii ICPA Bucureşti şi OSPA teritoriale 

clădite în timp, prin migală, trudă şi multă dăruire este definitã de numărul impresionant de 

studii pentru cunoaşterea solurilor,caracterizarea potenţialului productiv şi ameliorarea 

terenurilor agricole,de participarea direct sau de colaborare cu unităţi de cercetare şi 

învăţământ la elaborarea de studii şi lucrări de mare anvergură în domeniul pedologiei şi 

agrochimiei, care au vizat valorificarea superioară a fondului  funciar al judeţelor pe care le-

au servit şi le servesc, care prin  transferul activităţilor teoretice descriptive spre cele analitice 

oferã pe lângă soluţiile tehnice şi popuneri legislative privind gestionarea durabilă a resurselor 

edafice pornind de la ideea că formularea politicilor agrare corecte  sau a celor privind 

dezvoltarea socio-economică a spaţiului rural sau urban necesită ca acestea să încorporeze şi 

rezultatele activităţii de studii şi cercetări pedologice, condiţiile pedo-climatice ale României 

permiţând utilizarea celor mai adecvate practici agricole sau de urbanism în concordanţă cu 

principiile U.E. de conservare a peisajului natural şi de protecţie a mediului. 
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CALENDARUL LUCRĂRILOR AGRICOLE: SFÂRŞITUL UNUI AN  

AGRICOL ATIPIC 
 

Prof. dr. ing. David Gheorghe                                    Prof. dr. ing. Borcean Adrian 

 

Agricultura, în general, a întâmpinat multe dificultăţi din cauza abaterilor climatice 

mari, faţă de valorile normale,înregistrate de-a lungul întregii perioade de vegetaţie, afectând 

nivelul recoltelor la toate speciile de plante. 

Comparativ cu alte zone 

din sudul ţării, Dobrogea, sudul 

Moldovei în care multe ferme 

şi-au văzut culturile distruse de 

secetă, în zona Banatului s-au 

obţinut recolte mulţumitoare, 

mai mici faţă de cele din anii 

anteriori, dar cu un efort mult 

mai mare. Astfel, la cultura 

porumbului – cultură îndrăgită 

de bănăţeni – în multe ferme s-

au obţinut recolte motivate 

economic, de peste 8 t/ha în 

fermele mari şi întreb 6 – 7 t/ha 

în fermele mijlocii. Aceste recolte în condiţiile unui an atipic sub aspect climatic au fost 

posibile datorită dotării tehnice bune şi foarte bune din majoritatea fermelor mari şi mijlocii. 

În zonele de deal, cu soluri cu fertilitate mică, în fermele mici cu dotare tehnică modestă şi 

posibilităţi economice de investiţii puţine pentru a susţine tehnologii performante recoltele au 

fost mai modeste de 4 – 5 t/ha. 

La floarea soarelui nivelul recoltelor a fost mai mic faţă de posibilităţile zonei, 

recoltele din acest an fiind între 2 şi 3 t/ha. La această cultură pe suprafeţe mari s-au cultivat 

hibrizi din grupa celor cu conţinut ridicat de ulei mai sensibili la lipsa apei din perioadele 

critice de vegetaţie.  

Dintre culturile importante cele mai slabe rezultate s-au obţinut la soia, specie sensibilă 

la lipsa apei din sol. 

Între cauzele tehnice care au influenţat negativ recoltele din acest an, care pot şi trebuie 

să fie prevenite în viitor menţionăm: 

- structura greşită a culturilor, cu doar 3 – 4 specii (grâu, porumb, floarea soarelui şi 

rapiţă) fapt ce nu permite o bună rotaţie a plantelor, în multe zone în loc de minim 4 ani 

de revenire a florii soarelui pe acelaşi teren, termenul de revenire a fost doar de 2 ani, 

cu consecinţele grave cunoscute iar la culturile de porumb şi grâu pe mari suprafeţe s-a 

practicat monocultura, cu efectele negative cunoscute şi amplificate de secetă; 

- lucrările de bază ale solului efectuate prin întoarcerea brazdei cu plugul, folosirea 

repetată a grapelor cu discuri au determinat pierderea apei din sol, fapt ce a înfluenţat 

negativ răsărirea, densitatea lanului iar plantele au resimţit lipsa apei încă din primele 

faze de vegetaţie; 
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- alegerea eronată a structurii de soiuri şi hibrizi cu biotipuri puţin adaptate zonei în care 

este situată ferma: 

- fertilizarea în multe situaţii fără a avea la bază o cartare agriochimică din ultimii 2 – 3 

ani; 

- nerespectarea perioadelor de semănat prin devansarea sau întârzierea acestora cu 

consecinţe în evoluţia ulterioară a culturii; 

- nerespectarea densităţii lanurilor, neconcordantă cu aprovizionarea cu apă a solului, 

starea de fertilitate naturală, posibilitatea de fertilizare, etc. 

 Toate aceste greşeli, la care se mai adaugă alegerea greşită a substanţelor, 

nerespectarea dozelor şi a momentului de efectuare a lucrărilor de combatere a buruienilor, 

bolilor şi dăunătorilor, trebuiesc eliminate pentru a putea obţine recolte bune şi de aleasă 

calitate. 

În această perioadă, din determinările făcute în zonă rezultă următoarele: 

- rapiţa pentru ulei, în funcţie de data semănatului şi calitatea patului germinativ se 

găseşte în prezent în diferite faze , de la culturi cu plante cu 6 – 8 frunze şi până la 

culturi cu doar prima pereche de frunze adevărate. De-a lungul toamnei s-au efectuat 

lucrări de combatere a purecilor şi a muştelor rădăcinii; 

- culturile de grâu, orz şi orzoaică sunt în faza de în frăţire cu excepţia celor semănate 

târziu, în noiembrie, care sunt în faza de coleoptil sau prima frunză desfăşurată. 

X 

X                                                  X 

 

 Suprafaţa ocupată cu culturi de toamnă este sub cea dorită, nerealizările urmând a fii 

compensate cu culturi de primăvară şi din nou vom avea mari suprafeţe de monocultură la 

porumb iar la  floarea soarelui cu un interval de revenire sub cel necesar. Aceasta înseamnă 

că în timpul rămas trebuie să vă pregătiţi pentru a reduce influenţa negativă a acestor 

situaţii,să efectuaţi şi pe ultimele suprafeţe lucrările de bază ale solului fără întoarcerea 

brazdei, pentru a păstra apa în sol. 

 

      

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



AGRICULTURA BANATULUI 2020 NR.4 (145) 

41 
 

 

 

 

 

BRADUL - ARBORE -“POM DE CRĂCIUN” 

 
Conf. dr. Daniela Sabina Poșta                                 Conf. dr. Mihaela Maria Moatăr 

Bradul, face parte din ordinul Coniferales,  familia  Pinaceae Lindl., genul Abies Mill. 

 Genul cuprinde 40 specii, originare din emisfera nordică, dintre care la noi în cultură 

se găsesc 16 specii (una spontană). 

Abies alba Mill. (Abies pectinata D.C.) – Brad, brad alb 

Areal. Bradul are areal european, montan, ajunge la înălţimi de 35-40m şi diametre de 

1-2 m. La noi este răspândit spontan de-a lungul lanțului Carpatic și în Apuseni. 

Caractere morfologice. 

Înrădăcinarea este pivotantă, profundă, prin urmare, asigură speciei rezistenţă la 

doborâturi de vânt. Totuşi pot avea loc dezrădăcinări la intensităţi mari ale vântului, mai ales 

în cazul când pivotul putrezeşte. 

 Tulpina este dreaptă, cilindrică. 

Scoarţa în tinereţe este netedă de culoare cenuşie-verzuie, cu numeroase pungi de 

răşină, ca nişte mici umflături care pot fi sparte prin apăsare. La bătrâneţe formează ritidom 

cenuşiu, subţire, solzos. 

Coroana piramidală în tinereţe la exemplarele izolate se formează de la nivelul 

solului, la bătrâneţe devine tabulară, atunci când lujerul terminal se opreşte din creştere şi este 

depăşit de lujerii laterali, se formează „cuibul de barză”.  

Lujerii sunt cenuşii-verzui. 

Mugurii sunt ovoizi, nerăşinoşi cu excepţia celor terminali, care prezintă răşină la 

bază, utilizați în boli de plămâni.  

Acele sunt liniar lăţite, emarginate la vârf. Acestea cad după un număr mare de ani, (8-

12) şi rămân pe lujeri mult timp după tăierea exemplarelor, de aceea este mai apreciat ca şi 

„pom de iarnă” decât molidul. 

Florile unisexuat-monoice. 

 Conurile sunt erecte, cu bractee proeminentă, mai lungă decât solzii. Conurile se coc 

în toamna primului an, când solzii cad împreună cu seminţele, pe lujer rămâne numai axul 

conului – lumânarea. 

 Seminţele trimuchiate au culoare gălbuie-brună, tegumentul acesteia conţine pungi de 

răşină.  

Particularități biologice. 

Bradul are o creştere înceată în tinereţe, la 4 ani formează primul verticil, apoi 

creşterea se accelerează după 15-20 de ani. Longevitatea este de 400 – 500 (700) ani, 

fructifică frecvent la 2-3 ani, abundent, de la vârsta de 50-70 de ani. Este o specie sensibilă la 

poluare. 

Ecologie. 

Baradul este o specie de umbră, pretenţioasă la umiditatea din sol şi aer, sensibilă la 

secetă. Rezistă la doborâtui, dar este afectată de rupturi de vânt şi în cazul căderilor mari de 

zăpadă. Creşte bine pe solurile profunde, cu textură lutoasă sau luto-argiloasă de tipul brune 

eumezobazice. Nu suportă solurile gleizate, mlăştinoase. 

Varietăţi: 

Abies alba  „Pyramidalis” - cu coroană piramidală: 

Abies alba  „Columnaris” - cu port columnar:  
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Abies alba  “Pendula” - cu coroană pendentă: 

Abies alba  “Compacta” -formă pitică, cu coroană foarte deasă: 

Abies alba  „Variegata”  - cu frunze de nuanţă alb-gălbuie. 

Abies alba „Green Spiral”  - cu trunchi răsucit și număr redus de ramuri, ușor 

pendule.  

Aceste varietăți sunt de fapt unități morfologice intraspecifice, au fost preluate din 

cultura horticolă și multiplicate, astfel încât ele se pot regăsi în cataloagele de prezentare ale 

pepinierelor. 

Înmulţire. 

Bradul se obţine din sămânţă,  iar varietăţile prin altoire. Înmulțirea prin butași nu se 

recomandă, deoarece se obțin puieți cu o creștere neregulată. 

Conurile se recoltează înainte de diseminarea naturală.  Se seamănă toamna sau 

primăvara. Toamna se seamănă îm zonele unde nu apar îngheţurile târzii, iar primăvara, în 

luna mai. Seminţele sunt înmuiate 24 de ore în apă rece sau sunt puse la pregerminat în nisip 

o săptămână, apoi se seamănă. Se va acorda o mare atenţie udărilor, umbririi, tratamentelor 

împotriva bolilor şi dăunătorilor. Puieţii tineri se repică după 1-2 ani. 

 

 
https://www.google.com/search?q=Abies+alba++cultura 

 

Formele ornamentale se obţin prin altoire, placaj lateral iarna, în sere sau în luna 

august, în pepinieră sau în seră. 

În scopul comercializării brazilor ca și „pomi de Crăciun” se recomandă cultura în 

containere (ghivece), poate fi o soluție ideală pentru sărbătorile de iarnă. „Pomul de Crăciun”  

se poate împodobi afară sau în casă după o prealabilă aclimatizare. Bradul pentru a ajunge la 

înălțimea de 1,80 – 2m, în 10-12 ani. 

 

     
https://www.google.com/search?q=Abies+alba+-+Brad+-+cultura+la+ghiveci 

https://www.google.com/search?q=Abies+alba++cultura
https://www.google.com/search?q=Abies+alba+-+Brad+-+cultura+la+ghiveci
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https://www.google.com/search?q=stiati+ca+despre+bradul+impodobit 

 

 

Utilizare. 

Bradul este un arbore decorativ și cea mai apreciată specie ca și „pom de Crăciun” 

prin coroana piramidală, frunzele verde–lucios, conuri erecte până la diseminarea semințelor.  

În amenajările peisagere este frecvent utilizat solitar, în grupuri sau masive, mai rar în 

aliniamente. Nu suportă poluarea, nefiind indicate în zonele industriale. Nu rezistă la tundere. 

După molid, bradul este cel mai important rășinos de la noi, are lemn de bună calitate, 

care se folosește în construcții, în industria celulozei și hârtiei, pentru chibrituri, mobilă, ș.a. 

Prezența bradului în pădurile de amestec cu  molidul asigură o mai bună stabilitate a 

acestora la vânt. 

Alte specii din genul  Abies utilizate cu succes ca și „pomi de Crăciun” sunt: 

 Abies concolor (Gord. et Glend.) Lindl. (Abies loviana Gord.) – Brad argintiu, brad 

de Colorado; 

Abies grandis (Dougl.) Lindl. (Abies excelsior) Franco. – Brad uriaş, brad de 

Vancouver; 

Abies pinsapo Boiss. -  Brad de Spania; 

Abies cephalonica Loud. (Abies reginae) Heldr. – Brad de Grecia; 

Abies nordmanniana (Stev.) Spach. – Brad de Caucaz; 

Abies balsamea (L.) Mill. – Brad balsamifer; 

Abies veitchii Lindl. – Brad argintiu japonez; 

Abies homolepis – Brad de Nikko, originar din Japonia; 

 Abies koreana – Brad corean. 

 

Știați că:  

• tradiția împodobirii bradului de Crăciun a fost întâlnită pentru întâia oara pe teritoriul 

Germaniei? 

 • în secolul al XVI-lea brazii de Crăciun erau decorați atât în locuințe, cât și în afara 

acestora? • tot in secolul al XVI-lea brazii de Craciun erau decorati cu trandafiri rosi, mere, 

lumânări aprinse și hârtie colorată? 

• merele agațate în scop decorativ în bradul de Crăciun din Evul Mediu aveau o mare 

simbolistică religioasă, acestea semnificând Paradisul și Pomul cunoașterii binelui și răului? 

            • alături de mere, nucile și prăjiturile reprezentau urmatoarele elemente decorative 

folosite pentru decorarea bradului de Crăciun?             

• Martin Luther a fost primul care a venit cu ideea de a impodobi cu lumânări aprinse 

bradul de Craciun? Ideea i-a venit in timp ce se plimba intr-o seara și frumusețea stelelor care 

străluceau din spatele unui brad l-a coplesit. 

• asistentul lui Thomas Edison a fost cel care, în anul 1882, a avut minunata idee de a 

folosi beculețe electrice pentru împodobirea bradului de Crăciun?  

• încă din anul 1880, globurile din sticlă sau cristal au devenit printre cele mai 

semnificative decorațiuni ale bradului de Crăciun?  

• pe teritoriul Germaniei, cel mai important ornament este globul în forma de 

castravete, în spatele căruia se afla o frumoasa legendă? 

• ghirlandele din hârtie și bucătile strălucitoare de metal erau foarte des folosite pentru 

decorarea bradului de Crăciun înca din anul 1850? 

• tradiția folosirii acadelelor în forma de baston pe post de decoratiuni pentru brad 

datează încă din anul 1670, însă dungile roșii i-au fost adăugate abia în anul 1900? 

• beteala, unul dintre cele mai importante ornamente pentru bradul de Crăicun, a fost 

interzisă pentru o bună perioada de timp? 

https://www.google.com/search?q=stiati+ca+despre+bradul+impodobit
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• ornamentele de culoare roșie nu trebuie să lipsească din niciun brad de Crăciun 

deoarece acestea simbolizează sângele pe care Iisus l-a vărsat pentru salvarea omenirii? 

• decorarea bradului de Craciun înainte de ziua de Ajun va atrage foarte multe 

ghinioane? https://destepti.ro/decorarea-bradului-de-craciun). 

•Se spune despre brad că este un pom al vieții datorită faptului că el rămâne verde tot 

timpul, simbolizându-l, astfel, pe Hristos, veșnic viu.  

•Despre obiceiul bradului de Crăciun nu se știe exact de unde a luat naștere. Se 

bănuiește că pomul de Crăciun ar fi apărut pentru prima dată la popoarele germanice, iar cu 

timpul acest obicei a intrat și în tradiția creștină. 

•În România bradul de Crăciun a fost împodobit pentru prima dată în palatul regelui 

Carol I de Hohenzollern, în anul 1866, iar de atunci românii au preluat această tradiție. 

•Există, de asemenea, obiceiul ca în vârful bradului de Crăciun să se așeze o stea, 

simbol al stelei care i-a călăuzit pe magi până la Betleem. Despre această stea se spune 

că aduce noroc și duce la îndeplinire dorințele.  (https://www.traditii-superstitii.ro/traditia-si-

semnificatia-bradului-de-craciun/). 

 

 
sursa: google.com/search?q=brad+la+ghiveci+impodobit  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://destepti.ro/decorarea-bradului-de-craciun
https://www.traditii-superstitii.ro/traditia-si-semnificatia-bradului-de-craciun/
https://www.traditii-superstitii.ro/traditia-si-semnificatia-bradului-de-craciun/
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HRĂNIREA ANIMALELOR ÎN GRĂDINIILE ZOOLOGICE 
 

Prof. dr. Olimpia COLIBAR 

 

Domeniul nutriției animalelor din gradinile zoologice și a celor exotice continua să 

avanseze și să creeze diete mai bune. Nutriționiștii animalelor exotice de la zoo incearca sa 

studieze problemele pe care le întâmpină și  sa genereze informații legate de managementul 

alimentatiei a numeroase specii. 

A hrăni un zoo întreg nu este ușor. Mulți îngrijitori de la zoo spun ca cea mai mare 

parte a planificării lor este bazată pe hrana animalelor și dietele specifice acestora (carnivore, 

omnivore, frugivore, insectivore, nectivore sau o combinație dintre acestea). 

O parte foarte importantă,  aglomerată și scumpă o reprezinta pregătirea mâncărurilor 

și furnizarea acesteia pentru o colecție relativ mare de animale . Nevoile individuale pentru 

fiecare specie sunt mereu evaluate și sunt reevaluate constant.  

Nu este mereu posibil să se hrănească animalele cu același tip de mâncare pe care l-ar 

fi mâncat ele normal în natură. 

Nutriționiștii zoologi, analizează dieta fiecărui animal din mediul său natural, 

incluzând și vitamenele și mineralele. Apoi încearcă să găsească un înlocuitor ce prezintă 

aceleași propietăți. 

Hrănirea trebuie să fie realizată cu produse corespunzătoare furnizate sau aprobate de 

către persoana responsabilă cu hrănirea animalelor. 

 Cantitatea de hrană administrată pe parcursul unei zile trebuie să fie controlată pentru 

a evita hrănirea excesivă a animalelor. În acest sens se va tine cont de rețetarele întocmite 

pentru fiecare animal/specie în parte. 

 

 
 

Canidele pot fi hrănite cu furaje congelate, conservate sau hrană uscată. Deși 

majoritatea canidelor nu sunt atât de pretențioase la mâncare precum felinele, hrana congelată 

sau conservată pare a fi preferata lor in comparative cu cea uscata. Tigrii consumă carne crudă 

proaspată în fiecare zi și  cu cât înaintează în vârstă, cu atât consumă mai mult.  

O carcasă de animal este cântărită și distribuită carnivorelor în  funcție de greutatea lor 

corporală. De exemplu, carnea folosită de un tigru cântărește cât o zecime din greutatea 

acestuia. Dacă animalul este in gestatie ,  lactatie sau orice stare fiziologica are nevoie de mai 
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multă mâncare iar aceasta este calculată și mai apoi dată.  

Urșii pot fi hrăniți cu carne suplimentată cu vitamine și minerale, cu mâncare 

congelată, hrană uscată a canidelor, pește și biscuiți omnivori comerciali. Urșii polari si 

Kodiak, folosesc deobicei în zoo-uri, o dietă a canidelor bazată pe mâncare congelată, 25% 

pește, 15% hrană uscată canide, 15% biscuiți omnivori, 10% pâine și 10% mere. Urșii sunt 

considerați adulți atunci când ating greutatea de peste 100 kg.  

 

 
 

Poneii mănâncă cel mai des fân, suplimentele de cereale și  premixuri mineralo-

vitaminice. 

Suricatele consumă de obicei hrană de feline, carne, fructe și legume.  

Animalele trebuie sa beneficieze de o perioada de adaptare la sortimente furajere noi 

cu care ele nu au fost obisnuite, astfel că poate dura ceva timp ca cei care le formează dieta să 

găsească una ce este plăcută și recunoscută de către ele. 

La bază sunt 5 tipuri de mâncare: carne (vită, pește, pui, etc.);furaje (verzi,uscate); 

cereale, fructe și legume; pâine, ouă și lapte . 

Comportamentul natural al animalelor, în mod particular aspectele sociale, trebuie să 

fie luate în considerare atunci când este distribuită hrana și apa. 
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CAUZELE EȘECULUI VACCINĂRII: DE CE CÂINII ȘI PISICILE 

VACCINATE TOTUȘI SE ÎMBOLNÂVESC 

 
                                                                            Șef lucrări dr. DÉGI János 

 

Când un animal dezvoltă boala împotriva căreia a fost vaccinat cel mai des este vorba 

despre un eșec al vaccinării. În orice caz, în marea majoritate a cazurilor nu este vaccinul 

propriu-zis de vină, ci un răspuns imun inadecvat care survine vaccinării. Mai jos sunt 

enumerate câteva din principalele motive ale dezvoltării bolii la animalele vaccinate. 

Anticorpii materni Cățeii si pisicii nou-născuți sunt protejați împotriva îmbolnăvirii 

prin transferul de anticorpi de la mama. Acești anticorpi sunt transferați de la mamă prin 

placentă și prin colostru, primul lapte pe care îl primește nou-născutul. Anticorpii sunt mici 

proteine care luptă împotriva îmbolnăvirii, produse de anumite tipuri de celule 

denumite celule B. Proteinele sunt produse ca răspuns la fragmente intruse cum ar fi bacteriile 

sau virusurile. Anticorpii se leagă prin anumite proteine, (antigenii) de bacterii și virusuri, 

păstrându-le inactive. 

 Vârsta la care cățeii și 

pisicuții pot începe imunizarea 

efectiva este în corelație cu 

cantitatea de anticorpi pe care 

tinerele animale o primesc de la 

mamă. Nivelele înalte de anticorpi 

maternali, prezente în sângele 

animalelor foarte tinere vor bloca 

eficacitatea vaccinului. Imunitatea 

(protecția împotriva bolilor) poate 

fi produsă prin vaccinare abia când 

anticorpii maternali ating un nivel suficient de scăzut . 

Anticorpii de la mamă, circulă în general în sânge un anumit număr de săptămâni după 

fătare. Apoi există o perioadă de câteva zile până la câteva săptămâni în care acești anticorpi 

au un titru scăzut pentru a proteja împotriva îmbolnăvirii, dar prea ridicat pentru a permite 

vaccinului să dea rezultate. Această perioadă este denumită ″fereastră de 

sensibilitate″.  Aceasta este perioada în care, în ciuda faptului că a fost vaccinat, animalul 

tânăr poate sa contacteze boala. ″Fereastra de sensibilitate″ poate varia în limite foarte largi – 

durata și distribuția diferă la fiecare fătare, dar și între puii aceluiași cuib.  

Unele din noile vaccinuri pot stimula imunitatea activă a animalelor tinere chiar dacă 

sunt prezenți anticorpii maternali. Sunt așa-numitele vaccinuri cu titru înalt dar pasaje reduse. 

Aceste vaccinuri vii, modificate, conțin un număr mai mare de particule virale (titru înalt), dar 

care sunt mult mai atenuate (pasaje reduse) comparativ cu vaccinul obișnuit. Ele pot 

determina în general, un răspuns imun bun, la animalele tinere, cu un nivel al anticorpilor 

maternali crescut, comparativ cu un vaccin obișnuit/convențional. Într-un mod mai plastic, se 

poate spune că, acest vaccin găsește o  breșă printre anticorpii maternali.  

Timpul insuficient între vaccinare și expunere Un vaccin nu oferă protecție 

imediată. Organismul animalului are nevoie de câteva zile, o săptămână sau mai mult pentru a 

răspunde la vaccin. Pentru unele vaccinuri, ca de exemplu pentru coronavirus, răspunsul imun 
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atinge un nivel adecvat abia la 2-3 săptămâni după cea dea doua inoculare. Un animal tânăr 

este susceptibil la îmbolnăvire dacă este expus înainte ca vaccinarea să aibă timp să stimuleze 

imunitatea organismului. Un cățel vaccinat împotriva parvovirozei și expus virusului câteva 

zile mai târziu va dezvolta probabil boala. În același mod, un vaccin nu va oferi protecție unui 

animal tânăr care a luat deja contact cu agentul etiologic care determină dezvoltarea unor boli. 

Am văzut cum un interval prea scurt între vaccinare și expunere la un anumit 

microorganism, poate avea ca rezultat dezvoltarea acelei boli. În unele situații, același lucru se 

întâmplă și dacă intervalul între vaccinare și expunere este prea lung. Unele vaccinuri pot 

proteja animalul toată viața, iar altele dezvoltă o protecție doar pentru o perioadă (durata 

scurtă de imunitate) și vor necesita repetări, numite vaccinări de întreținere. Cea de-a doua 

categorie include aproape toate vaccinurile pentru câini și pisici dar și unele vaccinuri umane, 

cum ar fi cel antitetanic. Durata protecției unui vaccin variază în funcție de boală, tipul 

vaccinului, vârsta la care a avut loc vaccinarea și sistemul imunitar al fiecărui animal. 

Titrul de anticorpi: Încercăm să determinăm dacă o persoană sau un animal este 

protejat de o boală măsurând cantitatea de anticorpi din sânge. Rezultatul este adesea 

exprimat ca un titru.  

Unii medici veterinari sugerează că, ar trebui să determinăm titrul de anticorpi înaintea 

revaccinării unui animal. Dacă un animal are suficienți anticorpi, vaccinul nu ar mai trebui 

făcut. În același timp, titrul care oferă protecție rămâne necunoscut în multe afecțiuni. Pentru 

anumite boli, titrul de anticorpi nu poate evalua cu acuratețe statusul imun al animalului 

deoarece alte componențe ale sistemului imun sunt mai importante pentru combaterea bolilor, 

decât cea privind o anumită afecțiune. O altă problemă în privința titrului este că testul va 

arăta doar statusul animalului la acel moment. Nu poate sa ne spună care va fi statusul 

animalului peste 6 luni. Așadar, cât de des ar trebui apelat la această testare? În ultimul rând, 

există întotdeauna posibilitatea unei erori de laborator. Rezultatul unui test poate sugera în 

mod eronat ca un animal are titrul protector când în realitate nu îl are. 

Diferite tulpini ale 

bacteriilor si virusurilor 

Vaccinurile conțin doar o anumită 

tulpină de bacterii sau virusuri care 

provoacă îmbolnăvirea. Un vaccin 

produs pentru o anumită tulpină nu 

va putea proteja eficient împotriva 

alteia.  

Deteriorarea vaccinului 

Dacă nu este manipulat adecvat, 

este posibil ca un vaccin viu 

modificat să devină inactiv. 

Aceasta survine foarte rar, dar este 

posibil dacă vaccinul a fost expus 

la lumina ultravioletă, dacă a trecut prea mult timp între data la care a fost produs și data la 

care a fost utilizat sau dacă nu a fost păstrat la temperatura potrivită. Producătorii sunt 

conștienți ca unele molecule ale vaccinului pot fi slăbite prin manipulare și au ținut seama de 

acest aspect când au determinat câte molecule ar trebui să conțină fiecare vaccin. 

Administrarea inadecvată Vaccinurile sunt create pentru a fi administrate printr-o 

anumită cale, fie intranazal (în fosele nazale), subcutanat (sub piele) sau intramuscular (în 

mușchi). Dacă administrarea este făcută diferit față de modul pentru care vaccinul a fost 

creat,  nu poate fi eficient și poate cauza daune însemnate. 

Întreaga doză de vaccin trebuie administrata o dată. Vaccinurile nu sunt create pentru 

administrarea în doze diferite la animale de talii diferite – în unele cazuri este necesară 
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ajustarea dozei vaccinurilor intranazale la pisicile tinere. 

Nerespectarea schemei de vaccinare Interferența vaccinului: poate surveni dacă 

trece o perioadă prea scurtă între inoculări. În cazul vaccinurilor de mai multe tipuri se 

recomandă administrarea simultană, nu în zile diferite. 

Intervalul prelungit între vaccinări: pentru a obține cel mai bun răspuns imun, prima 

dată animalul este vaccinat împotriva unei boli, cu rapel de obicei după 2-4 săptămâni. Primul 

vaccin pregătește mai mult sau mai puțin sistemul imunitar, iar vaccinările ulterioare cresc 

răspunsul imun. Dacă de la prima inoculare trece o perioadă mai lungă de câteva săptămâni, 

sistemul imunitar este mai puțin pregătit pentru un răspuns adecvat la vaccinările ulterioare. 

Prin urmare, dacă trec mai mult de 2-3 luni între inoculări sau dacă statusul imunitar nu se 

cunoaște, animalul supus vaccinării, ar trebui să primească  două vaccinuri la interval de 2-3 

săptămâni (aceasta nu se aplică la vaccinul antirabic). 

Variații în funcție de rasă Se pare că anumite rase de câini și pisici sunt mai 

susceptibile la anumite boli. Dobermanii și Rotweillerii, de exemplu, au tendința de a fi mai 

predispuși la parvoviroză și pot necesita o schemă de vaccinare diferită față de a altor câini 

pentru a fi protejați. 

Imunosupresia/ Imunodeficiența Pentru a obține protecție, sistemul imunitar al 

animalului trebuie stimulat adecvat prin vaccinare. Dacă sistemul imunitar nu funcționează la 

parametrii normali sau este suprimat, cum ar fi cazul animalului cu o anumită afecțiune virală 

sau care a primit tratament pentru cancer sau doze mari de steroizi, vaccinul nu va putea iniția 

un răspuns imun adecvat și deci nu va avea ca rezultat protecția împotriva îmbolnăvirii. 

Suprapunerea peste alte afecțiuni S-a demonstrat că febra inhibă răspunsul imun la 

vaccinarea contra jigodiei la căței. Anumite afecțiuni virale pot scădea de asemenea răspunsul 

imunitar la vaccinare. 

Deficiențe nutriționale Animalele subnutrite, ca și cele cu diferite boli, pot răspunde 

inadecvat la vaccin. Nutriția deficitară, carențele de vitamine A, E si de seleniu cât și dieta 

săracă în proteine și calorii pot avea ca rezultat scăderea imunității. 

Concluzii 

Examinând toate informațiile despre anticorpii maternali, ″fereastra de sensibilitate″, 

etc., începem să înțelegem de ce există atâtea protocoale de vaccinare și de ce animalele 

vaccinate pot dezvolta un răspuns imunitar inadecvat. 
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Ce este programul de sincronizarea estrului? 
 

Prof. dr. Carabă Ion 

 

 

Unul dintre procesele manageriale avansate prin care erorile umane și costurile de 

management ar putea fi reduse la minimum este sincronizarea estrusului. 

Manipularea ciclului estral sau inducerea estrului aduce un procent mare de femele în 

estru într-un timp scurt, prestabilit. 

Programele de sincronizare pe care se folosesc cel mai frecvent necesită 4 etape pentru 

juninci și 3 pentru vaci și însămânțarea artificială.  

Pentru vaci 

Pentru vacile mature folosim de obicei 

un CO-synch + CIDR de 7 zile: 

• Ziua 0: Introduceți CIDR + Injecție 

de GnRH 

• Ziua 7 la 14:00: îndepărtați injecția 

CIDR + de prostaglandină 

• Ziua 10 la 8 AM: Însămânțarea 

artificială + Injecție de GnRH 

• Pentru vițele 

• Pentru juninci folosim de obicei un 

protocol CIDR de 14 zile: 

• Ziua 0: introduceți CIDR  

• Ziua 14: eliminați CIDR 

• Ziua 30 la 14:00: Injecția de 

prostaglandină 

• Ziua 33 la 8 AM: Însămânțarea 

artificială + Injecția de GnRH 

 

 

 

 

 

Hormoni utilizați în mod obișnuit în sincronizarea estrelui și preparatele comerciale 

Hormon (abreviere) Produse comerciale 

Gonadotropin Hormone Releasing Hormone 

(GnRH) 

Cystorelin®, Factrel®, Fertagyl®, 

OvaCyst® 

Progesteron CIDR®, Intravaginal progesterone-

releasing insert 

Progestin sintetic Melengestrol acetate (MGA®) 

Prostaglandina F2α (PGF) Lutalyse®, Estrumate®, ProstaMate®, 

estroPLAN ™, In-Synch ™ 

 

Protocolul „7-day CO-Synch + CIDR® pe termen scurt începe cu inserarea unui CIDR 

și a unei injecții de GnRH în ziua 0. În ziua 7, CIDR este îndepărtat și se administrează o 



AGRICULTURA BANATULUI 2020 NR.4 (145) 

51 
 

injecție de prostaglandină F2 alfa. La 60 până la 66 de ore mai târziu, toate vacile sunt 

injectate cu GnRH și însămânțate artificial. Durata protocolului: 10 zile. 

Protocolul 14-day CIDR®-PG pe termen lung începe cu suprimarea estrului prin 

introducerea CIDR® și menținerea acesteia timp de 14 zile. La 16 zile după scoaterea CIDR®, 

se administrează o injecție de Prostaglandin F2 alfa. La 66±2 oe mai târziu, vițelele sunt 

injectate cu GnRH și însămânțate artificial. Durata protocolului: 33 de zile. 

Sincronizarea estrului poate fi un instrument util în managementul reproductiv al unei 

turme de vaci. În orice caz,dacă nivelurile de nutriție nu sunt adecvate, starea corporală și 

sănătatea nu sunt menținute, programele de sincronizare a estrului pot eșua.  

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



AGRICULTURA BANATULUI 2020 NR.4 (145) 

52 
 

 

 

 

CONTAMINAREA SEMINŢELOR CU AGENȚI PATOGENI, O PROBLEMĂ 

MEREU ÎN ACTUALITATE  

 

Prof. dr. ing. Adrian BORCEAN 

 

În ultimii ani am asistat la numroase probleme care au vizat integritatea și sănătatea 

semințelor în general, aceasta conducând la apariția unei serii de probleme în valorificarea 

respectivelor partide de semințe, indiferent dacă nereferim la varoficarea pentru consum, furaj 

sau pentru utilizare ca material semincer. 

Prin prezentul articol doresc să readuc în atenția fermierilor a modului în care are loc 

contaminarea semințelor pentru a putea lua măsuri de evitare a acestora. Orice măsură se 

poate lua pentru evitarea contaminărilor cu agenți patogeni a semințelor este mai bună din 

punct de vedere economic și/sau al sănătății oamenilor sau animalelor în hrana sau furajul 

cărora pot ajunge respectivele semințe.  

Contaminarea constă în general în aderarea la suprafaţa seminţelor a virusurilor, 

bacteriilor şi ciupercilor, atât în forme active cât şi în forme de rezistenţă. De asemenea, 

contaminare poate fi considerată şi prezenţa în masa de seminţe a unor resturi vegetale 

provenite de la plante bolnave care poartă agentul patogen sub diferite forme. În cazul 

ciupercilor de exemplu, aceasta poate avea loc de la forma de micelii simple şi până la forme 

de rezistenţă a acestora. 

Astfel, spori de Alternaria sp., 

Fusarium sp., Drechslera sp., pot fi 

întâlniţi pe tegumentul seminal a 

numeroase specii de plante, din familii 

botanice dintre cele mai diverse. Dintre 

bacterii, unele dintre cele mai uşor de 

transmis prin seminţe contaminate sunt 

Xanthomonas campestris p. v. vesicatoria 

(Doidge) Dowson la tomate şi 

Pseudomonas syringae p. v. lachrimans 

(Smith and Bryan) Carsner la castraveţi.  

Contaminarea prin prezenţa în masa de seminţe a fragmentelor de ţesut pe care unul sau 

mai mulţi agenţi patogeni sunt prezenţi printr-una dintre formele de rezistenţă sau de 

diseminare( spori, fructificaţii asexuate sau sexuate şi micelii de rezistenţă), este foarte des 

întâlnită. Exemple în acest sens sunt contaminarea seminţelor de in cu septorioză produsă de 

ciuperca Septoria linicola (Speg.), prin prezenţa resturilor de capsule infectate în masa de 

seminţe sau cazul seminţelor de fasole contaminate cu arsură aureolată (Pseudomonas 

medicaginis p.v. phaseolicola Dowson) prin simpla prezenţă a fragmentelor de ţesuturi 

infectate de bacterie. 

Tot contaminare poate fi socotită şi prezenţa scleroţilor diferitelor ciuperci în masa de 

seminţe. Cel mai bun exemplu în acest sens este oferit la floarea soarelui la care de multe ori 

în masa de seminţe se întâlnesc scleroţi de Sclerotinia sclerotiorum. 
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Contaminarea de tip sămânţă – sămânţă este un tip de contaminare care are loc în 

perioada care se scurge de la recoltare la semănat. A fost menţionată ca normală transmiterea 

unui agent patogen prin spori sau chiar în întregime (în cazul bacteriilor de exemplu) prin 

sămânţa cu care au ajuns în contact. La 

fel de posibil este şi trecerea formelor 

de rezistenţă a ciupercilor şi a 

bacteriilor de pe sămânţa contaminată 

iniţial pe seminţele sănătoase care le 

înconjoară. 

Probabilitatea de contaminare 

pe această cale este foarte mare în 

cazul recoltării mecanizate, atunci 

când utilajele de recoltare(combine, 

batoze, maşini de recoltat tuberculi sau 

rădăcini) sunt mutate de la o parcelă la 

alta fără a fi curăţate în prealabil de 

resturile de seminţe. În cazul în care pe 

parcela anterioară au existat agenţi patogeni care se transmit prin contaminare, ei vor 

contamina şi partida de sămânţă obţinută de pe noua parcelă. 

Un exemplu tipic în acest sens este mălura la cereale (Tilletia sp) care se transmite 

prin seminţe contaminate. În cazul în care combina nu este bine curăţată în momentul în care 

trece de pe o parcelă pe care a fost semnalat atac de mălură pe altă parcelă liberă de acest 

agent patogen, seminţele recoltate de pe noua parcelă sunt în pericol de a fi contaminate. 

Apoi, cariopsele contaminate care vin în contact cu cariopsele sănătoase în timpul 

operaţiunilor de transport şi depozitare, le vor infecta şi pe acestea. 

   Alt exemplu este la orzul de toamnă şi la orzul de primăvară, la care tăciunele 

îmbrăcat (Ustilago hordei Pers.) contaminează direct cariopsele pe parcursul recoltării. Acest 

proces are loc în prima fază prin antrenarea teliosporilor de pe spicele infectate pe cariopse în 

timpul antrenării plantelor în aparatul de tăiere şi cel de treier ale combinei. În timpul 

operaţiunilor de transport şi depozitare a masei de seminţe, cariopsele contaminate le vor 

contamina şi pe cele sănătoase care le înconjoară. 

Dacă se constată că o partidă de semințe este contaminată cu un agent patogen și se 

dorește utilizarea acesteia pentru semănat, singura posibilitate reală de a corecta această 

problemă, cu un grad ridicat de reușită, este tratarea semințelor respective cu un produs 

adecvat. Este necesară respectarea tuturor normelor de tratare pentru a asigura o calitate 

ridicată a lucrării efectuate și emiterea unui certificat de calitate viabil respectivului lot de 

semințe. 
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IMPORTANȚA LUPINULUI ÎN ALIMENTAȚIE ȘI  ÎN DIETA 

SĂNĂTOASĂ 
 

 

Având în vedere că populația planetei va crește considerabil în următoarele decenii, 

cercetarea în domeniul alimentar impune găsirea de de noi surse vegetale cu potențial 

nutrițional destinat alimentatiei. În paralel cu studiile actuale orientate spre dezvoltarea 

biotehnologiilor, cercetările în domeniul alimentar se îndreaptă și spre utilizarea unor 

plante străvechi ca topinamburul, știrul, bobul sau lupinul, uitate în prezent, în scopul 

reintroducerii lor în dietă. Aceste plante reprezintă matrici vegetale bogate în nutrienți și 

principii active, aducând o serie de beneficii sănătății organismului.  

Lupinul este o plantă erbacee din familia leguminoaselor, cultivată astăzi în bazinul 

Mediteranean ca nutreț, îngrășământ verde sau ca flori ornamentale si mai puțin ca aliment, 

deși semințele de lupin au fost consumate încă de acum 3000 de ani în Europa și peste 6000 

de ani în zonele alpine ale munților Anzi [1]. Totuși, până relativ curând, lupinul a rămas 

sălbatic sau semi-domesticit, din cauza interesului scăzut și a informațiilor puține existente în 

rândul fermierilor cu privire la potențialul acestei plante.  

 

Figura 1. Lupin dulce [1] 

 

Lupinus albus – Lupin alb 
sau mediteranean

Lupinus angustifolius –
Lupinul cu frunze înguste 

sau australian

Lupinus luteus – Lupin 
galben sau niprală

Lupinus mutabilis –
Lupin peruvian sau andin
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In Europa semintele de lupin sunt cunoscute sub denumirea de lupini și tremoços 

(termen folosit în portugheză) sau altramuz (în Spania). Turcii îl numesc, în funcție de 

regiune, tirmis (Antalya) sau termiye (Konya) [1]. În țara noastră este cunoscut ca plantă 

ornamentală sub denumirile populare de niprală (lupinul galben), cafele sau cafeluțe (lupinul 

alb), dar la nivel alimentar, lupinul este prea putin valorificat, în ciuda proprietăților sale 

nutritionale importante. Progresul geneticii din secolul XX a contribuit la obținerea unor 

varietăți de lupin (Lupinus albus - lupin alb, Lupinus luteus - lupin galben, Lupinus 

angustifolius - lupin albastru) dulci, potrivite consumului uman, prin hibridizarea celor cu 

conținut scăzut de alcaloizi și a celor cu semințe moi și care sunt folosite în alimentație, în 

special în zona mediteraneană.  

Având în vedere apartenenta Lupinului la familia leguminoaselor, acesta reprezintă o 

sursă importantă de proteine vegetale, comparabilă cu soia, caracterizându-se printr-un aport 

proteic de patru ori mai mare comparativ cu boabele de grâu și printr-un continut ridicat de 

aminoacizi esentiali pentru organism. Studii clinice au demonstrat faptul că încorporarea a 25 

g de proteine din seminte de lupin în dieta alimentară reduce nivelul colesterolului total, 

precum și al trigliceridelor și  a acidului uric, la subiecții hipercolesterolemici [2].  

Semintele de lupin conțin fibre alimentare si un număr mare de compuși bioactivi cu 

beneficii potențiale pentru sănătate, precum: prevenirea bolilor coronariene, cancerului și 

diabetului. Printre acești compuși se numără oligozaharide, polifenoli și alcaloizi [3]. Interesul 

pentru acești compuși se datorează posibilelor lor aplicații benefice ca regulatori metabolici, 

hormonali și ai sistemului digestiv. Studii recente au demonstrat activitatea biologică de 

potențare a insulinei și rolul lupinului în controlul glicemic [4]. De asemenea, s-a raportat că 

izolatele proteice ale Lupinus albus au un efect hipolipidic, anti-aterosclerotic și 

hipocolesterolemiant [5]. Nu conține iritanți gastrici (spre deosebire de soia, care are o 

cantitate destul de mare de saponine), astfel încât nutrienții și proteinele sunt bine absorbite 

din lupinul dulce și acesta poate fi utilizat în alimentație și negătit, de exemplu în smoothies, 

având proprietăți probiotice, care ajută la dezvoltarea bacteriilor bune în organism. În plus, 

conținutul scăzut de glutenină recomandă făina de lupin pentru prepararea alimentelor 

aglutenice. Făina din seminte de lupin comparativ cu făinurile aglutenice uzuale (orez, cartofi 

sau tapioca) este bogată in proteine (11%), fibre (11%) si are un conținut în carbohidrați 

scăzut (64%). Prin înlocuirea până la jumătate din făina de grâu cu făină de lupin se vor 

obține produse de patiserie mult mai sănătoase. De asemenea, făina de lupin se recomandă în 

dieta hipoglucidică, prin consumul acestei matrici Indicele glicemic al produselor scade cu 

50%, conținutul în fibre crește cu 200% și aportul de protein vegetale cu 100% [6].  
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Boabele de lupin sunt o sursă importantă de lipide importante din punct de vedere 

nutrițional. Conținutul de acizi grași esențiali, cum ar fi acidul linoleic (18: 2), este ridicat în 

Lupinus luteus, în timp ce Lupinus albus se remarcă printr-un un conținut ridicat de acid 

linolenic (18: 3). În mod similar, datorită conținutului ridicat de acid palmitic și acid stearic, 

semințele de Lupinus angustifolius reprezintă un ingredient atractiv pentru produsele 

alimentare și nutraceutice [3]. Compoziția fracției lipidice în ceea ce privește raportul de acizi 

grași omega-6 și omega-3 din semintele de Lupinus albus este foarte apropiată de 

recomandările dietetice necesare pentru a preveni bolile cardiovasculare. In timp ce dieta 

țărilor occidentale se caracterizează printr-un raport mare de omega-6/omega-3 (15: 1), 

reprezentând un factor de risc pentru sănătate, un raport 2: 1, similar celui existent in 

semintele de lupin are un efect pozitiv și reduce mortalitatea asociată bolilor cardiovasculare 

[7]. 

Lupinu reprezintă o bună sursă de minerale, caracterizându-se printr-un conținut 

ridicat de microelemente  precum fier, zinc  și cupru. Lupinus angustifolius prezintă un 

conținut mai mare de calciu, în timp ce Lupinul luteus conține mai mult Mg, P, Cu, Fe și Zn 

[8]. 

Orientarea către alimentatia sănătoasă, fără gluten, hipoglucidică sau vegetariană, a 

trezit interesul consumatorilor pentru boabele de lupin dulce, care au început să substituie soia 

în hrana umană (paste, făină, tofu, etc), extinzând astfel utilizările alimentare ale acestei 

matrici vegetale cunoscute încă din antichitate. În special pe această a doua direcţie de 

exploatare – hrana sănătoasă – lupinul dulce poate reprezenta, pentru deţinătorii de suprafeţe 

mici dedicate agriculturii bio/organice, o soluţie care să aducă venituri substanţiale.  

Având în vedere importanța alimentară si potențialul biologic activ al semintelor de 

lupin, se recomandă extinderea cercetărilor și a aplicațiilor practice cu privire la dezvoltarea 

de noi tehnologii de prelucrare si utilizare alimentară a acestei leguminoase, sub formă de 

făină sau boabe, în scopul diversificării gamei sortimentale a alimentelor novative, 

functionale si dietetice. 

Autori: Drd.Ing. Loredana Paven, S.l.dr.ing.Cocan Ileana, S.l.dr.ing.Monica Negrea, 

Prof.dr.habil. Mariana Poiană, Prof. Dr. Georgeta Pop, Prof.dr.habil. Ersilia Alexa*, 

Facultatea de Inginerie Alimentară, Universitatea de Stiinte Agricole si Medicină Veterinară 

a Banatului „Regele Mihai I al României’’ din Timisoara. 

*ersiliaalexa@usab-tm.ro 

Material realizat în cadrul proiectului ERASMUS+ 2014-2020, Actiunea cheie 2:  

Proiecte de Parteneriate Strategice, CONTRACT nr. 2019-1-RO01-KA203-063499, cu titlul: 
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Cooperare pentru inovare si schimb de bune practici în dieta hipoglucidică destinată 

persoanelor cu diabet, (HYPOGLYCEDIET), coordonat de către Universitatea de Stiinte 

Agricole si Medicină Veterinară a Banatului „Regele Mihai I al României’’din Timisoara 

(USAMVBT), si derulat în parteneriat cu Patronatul Român din Industria de Morărit, 

Panificație și Produse Făinoase (ROMPAN), Universitatea de Medicina si Farmacie ''Victor 

Babes'' din Timisoara, Universitatea din Calabria, Italia și Universitatea din Szeged, Ungaria. 

Informatii suplimentare cu privire la derularea programului ERASMUS K2 plus se găsesc pe 

paginile web: http://www.alimente-dietetice-fainoase.ro si 

https://hypoglycediet.wixsite.com/website. 
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BANATUL TURISTIC - ÎNTRE POTENŢIAL ŞI REALITATE (II) 

 
Șef lucr. dr. Cosmina-Simona TOADER, Șef lucr. dr. Mariana Ramona CIOLAC  
 

Potențialul turistic este reprezentat de ansamblul componentelor naturale, cultural-

istorice, economico-sociale care se bucură de atât de recunoaștere științifică, cât și în practică, 

și pot fi privite ca posibilități de valorificare turistică întrucât prezintă funcționalitate turistică. 

Potenţialul turistic deține un rol primordial în dezvoltarea şi diversificarea activităţilor 

turistice. Resursele turistice, alături de infrastructura turistică alcătuiesc potențialul turistic, 

aceasta fiind o componentă importantă a ofertei turistice 

Se impune ca potențialul turistic să fie abordat prin prisma celor două componente ale 

resurselor turistice: componenta naturală și componenta antropică. 
 

 
 

Regiunea Banatului prezintă un potențial turistic însemnat care este marcat de 

diversitatea resurselor turistice. Existența patrimoniului turistic pe întreg teritoriul Banatului 

este strâns legată de mediul natural, moștenirea cultural-istorică și patrimonial antropic. 

În ceea ce privește relieful, ca element de potențial turistic, Banatul prezintă forme de 

relief diverse (munţi  65,4%, depresiuni 16,5%, dealuri  10,8% şi câmpii 7,3%). Se poate 

observa o succedere în trepte, de la câmpie joasă (luncile râurilor), câmpie înaltă (Câmpia 

Vingăi, Câmpia Buziașului, Câmpia Gătăii și Fizeșului, Câmpiile Hodoni, Duboz, Tormac, 

Jamu Mare, Arad și Sânnicolau Mare), la dealuri (Dealurile Lugojului, Lăpugiului, 

Depresiunea Făgetului, Dealurile Lipovei, Dealurile Pogănișului, Dognecei, Oraviței și 

Depresiunea Carașului) și munți (Munții Țarcu, Munții Cernei, Munții Poiana Ruscă și Munții 

Banatului cu diviziunile Semenic, Aninei, Dognecei, Almăjului și Locvei). Importanța 

reliefului este susținută de valoarea sa peisagistică și de multiplele posibilități de practicare a 

turismului.  

Peșterile constituie și ele puncte de interes turistic, majoritatea aflându-se în 

apropierea traseelor turistice marcate, a drumurilor sau a unor localități (Peștera Românești, 

Peștera Pietroasa (Albastră), Peștera Nelu Balaș, Peștera Gaura Turcului, Avenul Poiana 

Gropii, Peștera Comarnic, Peștera de după Cârsa, Peștera Liliecilor, Peștera cu Apă, Peștera 

Buhui, Peștera Ponor Uscată, Peștera lui Miloi II, Peștera Gaura Porcariului, Peștera Gaura cu 
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Muscă, Peștera Hoților, Peștera Ponicova). În ceea ce privește amenajarea acestora în scop 

turistic, doar câteva dețin amenajări turistice minime (Peștera Comarnic, Peștera Hoților). 

De asemenea, trebuie amintiți și cei doi vulcani stinși aflați la Lucareț și Gătaia. 
 

   

Cazanele Dunării, județul 
Mehedinți 

Valea Almăjului, județul 
Caraș-Severin 

Munții Cernei, județul Caraș - 
Severin 

  Sursa foto: Arhiva personală 

  

Relieful se poate constitui atât sub formă de atracție turistică de sine stătătoare, cât și 

ca suport pentru alte elemente de potențial turistic. Relieful favorizează practicarea 

drumețiilor, alpinismului, odihnei, recreerii, cicloturismului și speoturismului. 

 

 
Munții Poiana Ruscă - Drumul agricol Oboare (Transluncani)  

Sursa foto: Arhiva personală 
 

Hidrografia are o contribuție considerabilă la creșterea atractivității turistice prin 

prezența râurilor (Bega, Timiș, Mureș, Cerna, Bârzava, Bistra, Nera, Gârliște etc.), lacurilor 

(Surduc, Ochiul Beiului, Lacul Dracului, Buhui, Prisaca, Poiana Mărului, Gozna, Trei Ape, 

Secu, Vârtoape, Dănilă, Lacul cu Nuferi), mlaștinilor (Satchinez, Murani), a fluviului 

Dunărea și a apelor minerale (Buziaș, Lipova, Izvoarele Calina, Izvorul Ursoanea, Ivanda) și 

termominerale (Timișoara, Călacea, Sînmihaiu German, Sânnicolau Mare, Lovrin, Jimbolia, 

Giarmata). 

Un aport deosebit la sporirea atractivității turistice îl au cascadele, iar din acest punct 
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de vedere Banatul, în special județul Caraș-Severin se prezintă exemplar. Cele mai cunoscute 

cascade din județul Caraș-Severin sunt: Cascada Bigăr, Cascada Beușnita, Cascada La 

Văioaga, Cascada Moceriș, Cascada Șușara, Cascada Cârșa, Cascada Vânturătoarea, Cascada 

de la Piatra Moale, Cascada Sucu, Cascada Roset, Cascada Valea Mare, Cascada Prigor. Mai 

puțin cunoscută este Cascada Cornet din județul Timiș. Chiar dacă aceasta nu este de 

notorietatea cascadelor mai sus amintite este extrem de frumoasă. Deși pentru a ajunge la 

unele cascade este nevoie de efort fizic, toate cascadele se dovedesc a fi încântătoare, reușind 

să răsplătească pe deplin ochii turiștilor osteniți de drum. 

 

  
Cascada Moceriș, 

județul Caraș-Severin 
Cascada Bigăr, 

județul Caraș-Severin 
Sursa: Arhiva personală 

 

Hidrografia stimulează practicarea drumețiilor, a turismului de aventură, de sfârșit de 

săptămână, de pescuit, de cură heliomarină, de practicare a sporturilor nautice sau balnear. 

Vegetația, reprezentată prin păduri, pajiști, arborete, este o atracție turistică în sine. În 

acest sens pot fi menționate parcurile dendrologice (exp. Parcul Dendrologic Bazoș, Parcul 

Dendrologic Buziaș, Parcul Dendrologic Zăvoi, Parcul Dendrologic Sacu, Parcul Dendrologic 

Oravița, Parcul dendrologic Soceni Ezeriș etc.) și ariile protejate, care pot fi de interes 

național, interes comunitar – Natura 2000 și interes internațional.  

Siturile Natura 2000 sunt reprezentate de ariile de protecție specială avifaunistică 

(SPA) și de siturile de importanță comunitară (SCI) care sunt incluse în rețeaua ecologică 

Natura 2000 din România. Din regiunea Banatului sunt incluse următoarele arii: Hunedoara 

Timișană, Lunca Mureșului Inferior, Mlaștina Satchinez (județul Arad), Pădurea Pojoga 

(județul Hunedoara), Munţii Ţarcu, Coridorul Rusca Montană-Ţarcu-Retezat, Podişul 

Lipovei-Poiana Ruscă, Râul Caraş, Râul Nera între Bozovici şi Moceriş, Râul Timiş între 

Rusca şi Prisaca, Cheile Teregovei şi Depresiunea Bozovici (județul Caraș-Severin), Lunca 

Mureșului Inferior, Lunca Timișului, Mlaștina Satchinez, Becicherecu Mic, Comloșu Mare, 

Pădurea Dumbrava, Pădurea Paniova, Pajiștea Cenad, Pajiștea Ciacova, Pajiștea Jebel, 

Pajiștea Pesac, Podișul Lipovei – Poiana Ruscă, Sărăturile de la Foeni-Grăniceri, Sărăturile 

Diniaș, Valea din Sânandrei, Lovrin, Pădurea Şemiţa (județul Timiș). 

Ariile protejate de interes național de pe teritoriul Banatului includ rezervații 

http://ro.wikipedia.org/wiki/P%C4%83dure
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științifice, parcuri naționale (Domogled-Valea Cernei, Semenic-Cheile Carașului, Cheile 

Nerei-Beușnița), monumente ale naturii (Dealul Petrolea – Cuptoare, Locul fosilifer de la 

Apadia, Locul fosilifer de la Delinești, Locul fosilifer de la Ezeriș, Locul fosilifer de la Globu 

Craiovei, Locul fosilifer de la Petroșnița, Locul fosilifer de la Soceni, Locul fosilifer de la 

Târnova, Locul fosilifer de la Tirol, Locul fosilifer de la Valeapai, Zorlențu Mare, Râpa 

Neagră, Peștera Comarnic, Peștera Popovăț, Sfinxul Bănățean, Valea Greațca), rezervații 

naturale (județul Arad: Prundu Mare, Peștera Sinesie, Balta Șoimuș, județul Caraș-Severin: 

Divici-Pojejena, Dăncioanea, Dealul Cărăula, Zona umedă Ostrov - Moldova Veche, Zona 

umedă Insula Calinovăț, Fâneața cu narcise Zervești, Pădurea Ezerișel, Rezervația 

Domogled, Sfinxul Bănățean, Valea Greațca, Groposu, Balta Nera - Dunăre, Bârzavița, Buhui 

- Mărghitaș, Cheile Carașului, Cheile Globului, Cheile Gârliștei, Cheile Rudăriei, Cheile 

Nerei - Beușnița, Cheile Șușarei, Coronini - Bedina, Cuptor - Brădișoru de Jos, Dealul 

Petrolea - Cuptoare, Ducin, Iardașița, Iauna - Craiova, Izvorul Bigăr, Izvoarele 

Carașului, Izvoarele Nerei, Lisovacea, Ogașul Slătinic, Râpa cu lăstuni din Valea 

Divici, Râpa Neagră, Ravena Crouri, Valea Ciclovei - Ilidia, Rezervația naturală 

Baziaș, Rezervația naturală Valea Mare, Rusca Montană, Locul fosilifer de la Apadia, Locul 

fosilifer de la Delinești, Locul fosilifer de la Ezeriș, Locul fosilifer de la Globu 

Craiovei, Locul fosilifer de la Petroșnița, Locul fosilifer de la Târnova, Locul fosilifer de la 

Tirol, Locul fosilifer de la Valeapai, Locul fosilifer de la Zorlențu Mare, Locul fosilifer de la 

Soceni, Pădurea Pleșu, Peștera Bârzoni, Peștera Buhui, Peștera Comarnic, Peștera 

Exploratorii '85, Peștera cu apă din Valea Polevii, Peștera Popovăț, Peștera 

Răsuflătoarei, Belareca, județul Timiș:  Lunca Pogănișului, Pajiștea cu narcise Bătești, Movila 

Sisitak, Arboretumul Bazoș, Pădurea Bistra, Pădurea Cenad, Insula Igriș, Insula Mare 

Cenad, Lacul Surduc, Rezervația ornitologică Beba Veche, Mlaștinile Murani, Mlaștinile 

Satchinez, Locul fosilifer Rădmănești, Sărăturile Diniaș, județul Mehedinți: Cazanele Mari și 

Cazanele Mici, Locul fosilifer Svinița) și parcuri naturale (Porțile de Fier, Lunca Mureșului). 

Ariile protejate prezintă interes atât din punct de vedere științific cât și estetic, acestea fiind un 

alt element de atractivitate turistică. 

Vegetația este importantă pentru turismul științific, turismul itinerant, turismul de 

odihnă, recreere sau agrement. 

Fauna, din punct de vedere turistic, are valoare cinegetică, estetică și științifică. Se 

poate observa multitudinea speciilor (mistrețul, lupul, râsul, cerbul carpatin, ursul, capra 

neagră, vidra, șoimul călător, huhurezul mare, ciocănitoarea, scorpionul carpatin, brebul, 

acvila ţipătoare mică, avatul, pisica sălbatică, codalbul, barza neagră, țestoasa de Banat, 

vipera cu corn, șarpele lui Esculap), dar și existența unor specii rare (zimbrul) și a unor specii 

pe cale de dispariție (dropia).  

Flora constituie o altă motivație pentru practicarea turismului, iar în acest sens merită 

menționate câteva dintre numeroasele specii care se regăsesc cu precădere în ariile protejate:   

alunul turcesc, vișinul turcesc, liliacul, scumpia, tisa, laleaua pestriță, peste 30 de specii de 

orhidee (Cheile Nerei-Beușnița), pinul negru de Banat, ciuboțica cucului bănățean, alun 

turcesc (Parcul Național Domogled - Valea Cernei), ruscuţa (Lunca Mureșului), laleaua de 

Cazane, clopoțeii de Cazane, irisul de stâncă, bujorul bănățean, dediței (Parcul Natural Porțile 

de Fier). 

Atât flora, cât și fauna contribuie la practicarea turismului științific, ecoturismului. 

Microclima, ca element de potențial turistic, determină atractivitatea turistică într-o 

măsură ridicată. Pe teritoriul Banatului se regăsesc zone restrânse care prezintă condiții 

atmosferice particulare, aceste locuri având un efect terapeutic asupra sănătății fizice și 

psihice. Spre exemplu, la Poiana Mărului din județul Caraș-Severin se constată o calitate 

deosebită a aerului datorată ozonului, ionizării negative, aerosolilor naturali și purității 

atmosferice. De asemenea, stațiunea balneoclimaterică Buziaș prezintă un microclimat 

http://ro.wikipedia.org/wiki/Vegeta%C8%9Bie
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specific şi extrem de favorabil, în acest loc înregistrându-se concentrații ridicate de aeroioni 

negativi (între 800-1270 / cm³ aer). Stațiunea Băile Herculane se bucură și ea de acțiunea 

aeroionizării negative (între 2000-2500 ioni negativi/cm³/s).  

Microclimatul susține practicarea turismului balnear, turismului de recreere, a 

cicloturismului, a drumețiilor. 

În concluzie, putem afirma că resursele turistice naturale îi conferă Banatului un 

potențial turistic remarcabil. 
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PLANTELE SĂRBĂTORILOR 

Sf. Andrei 

Spectaculozitatea gesturilor sacre, multitudinea lor, precum şi complexitatea 

obligaţiilor ritualice din această perioadă a anului (luna noiembrie) ne arată, fără 

putinţă de tăgadă, că avem de-a face cu un moment de cumpănă, cu un timp de o 

sacralitate extremă, prilej cu care sunt chemaţi în ajutor şi „moşii”. În viziune 

ancestrală, momentul de sfârşit de an este unul de cumpănă. În general, oamenii din 

vechime credeau că „văzduhul”, ”irealitatea” imediată sunt populate cu  o mulţime de 

fiinţe, unele benefice, iar altele malefice. Între ele se duce o luptă acerbă, iar fiinţele 

sacrosancte îi ajută pe oameni, în tot timpul anului, în această confruntare. Ajutorul, 

însă, este reciproc. Oamenii îşi ajută ”sfinţii” în confruntarea lor cu demonicul, prin 

tot felul de acte ritualice, gesturi, comportamente, sacrificii, daruri etc. Există însă 

câteva momente ale anului în care balanţa este perfect egală, sau chiar se înclină în 

favoarea ”celor răi”, şi atunci omul nu poate decât să se apere. Aşa este în Noaptea 

Sfântului Andrei, când oamenii nu pot face mare lucru, ci doar să se apere de 

strigoi, stafii, fantome, prin intermediul unor acte și gesturi apotropaice (de alungare 

a răului). 

Dovleacul 

Unul dintre aceste gesturi, poate cel mai popular, și pe care mulți dintre cei trecuți 

de vârsta a doua îl cunosc din copilăria petrecută la țară, se referă la scobirea unor 

dovleci, sculptarea lor în forme antropomorfe și aprinderea unor lumânări în interior, 

care se vor așeza pe pervazul ferestrelor, unde îi vor feri de spiritele rele pe cei ai 

casei. Duleții respectivi (cum sunt numiți în Banat) poartă, în această zonă 

folclorică, numele de moroni (moroi, strigoni etc.). 

Dar noi cunoaștem această sărbătoare, vor răspunde cei tineri și copiii  mici. Este 

Haloween-ul nostru, prilej cu care ne mascăm, mergem în cluburi, facem petreceri și 

cheltuim banii părinților pe tot felul de nimicuri monstruoase. Nimic mai adevărat.  

Sunt aceleași sărbători. Doar că aceasta din urmă, respectiv cea importată d in 

America, a venit, la fel ca mai toate sărbătorile și de peste Ocean, de pe bătrânul 

continent, acolo îmbrăcând haine (aproape exclusiv) comerciale. Ignorat în totalitate, 

aproape, de români, obiceiul de Sfântul Andrei este foarte vechi.  

Un alt gest apotropaic este ungerea ușorilor de la uși și a canaturilor ferestrelor 

cu usturoi, și chiar consumarea unor mari cantități de usturoi (sau a unor feluri de 

mâncăruri condimentate copios în acest mod).  

Există, de asemenea, un fel de mâncare care se consumă în această seară, pentru a 

alunga spiritele rele. Ea se numește covașă, și se obține din grâu fermentat.  

 

 

Moş Nicolae 

 Divinitate populară, din seria 

semantică a Sfinţilor – Moşi, care a preluat 

numele şi data de celebrare a Sfântului 

Nicolae din calendarul creştin (6 decembrie), 

sinonim cu Sînnicoară. Deşi în geografia 

creştină Sfântul Nicolae, personaj real 

(episcop din Myra, mort, probabil, în anul 

342), apărător al dreptei credinţe în Iisus, în 

Calendarul Popular el are atribuţii 
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„neconforme” cu ale unui sfânt obişnuit, apărând pe un cal alb, aluzie la prima zăpadă, care 

cade, de obicei, în luna decembrie. 

 Potrivit credinţelor populare, Moş Nicolae păzeşte Soarele care încearcă să se 

strecoare pe lângă el şi să părăsească lumea, fugind spre tărâmurile de miazănoapte, lăsând 

astfel lumea fără lumină şi fără căldură. 

 De asemenea, paradoxal, în alte accepţiuni, Moş Nicolae este  o iscoadă a diavolului. 

 În ipostază, din nou, benefică, însă, el stăpâneşte apele, fiind patron al corăbierilor, pe 

care îi salvează de la înec. Apără soldaţii în război, fiind invocat de aceştia în timpul luptelor. 

Ajută văduvele, orfanii şi fetele sărace la măritat, aduce cadouri copiilor în noaptea de 5/6 

decembrie, dacă sunt cuminţi, însă îi pedepseşte cu severitate atunci când sunt leneşi şi 

neascultători. 

 De ziua lui se fac vrăji, farmece şi „prognosticuri” meteorologice şi, de asemenea fapt 

foarte important (pentru că face legătură cu ciclul sărbătorilor de sfârşit de an), se pun 

crenguţe de pomi fructiferi (mai cu seamă de măr) în apă, la căldura camerei, pentru a fi 

înflorite la Anul Nou. Cu această ocazie se asigura de altfel, şi rodul livezilor, printr-un 

evident act de magie simpatetică. 

 Potrivit aceloraşi credinţe populare, Moş Nicolae ar avea mare trecere pe faţă 

Dumnezeu, fiind trimis ca iscoadă a lui Dumnezeu pe lângă Diavol. Când se deschide cerul la 

miezul nopţii de Crăciun, el ar fi văzut, stând la masa împărătească, chiar lângă Dumnezeu. 

Alunul 

Moş Nicolae e un sfânt bogat şi bun, de obicei, care aduce daruri, având ca simbol nuiaua 

argintie. 

Există mai multe ipoteze în această privinţă. Una este cea care se referă la transferul de 

funcţii mitologice. Înainte de a fi sfânt, Nicolae a fost Moş. Unii îl socotesc „cap de iarnă”, iar 

credinţele populare spun că la această dată Moş Nicolae îşi scutură barba albă, adică până 

acum trebuie să ningă. 

Băţul strălucitor, argintat sau aurit, dincolo de semnificaţiile pe care le are orice baghetă 

magică (inclusiv pe aceea de fertilitate, corespunzând unui străvechi An Nou, precreştin. El 

mai are şi o altă explicaţie, legată de o legendă apocrifă. Dar, mai întâi, bagheta magică, 

nuiaua de alun a „vrăjitorilor” autohtoni, bagheta magicianului din Evul Mediu european, bâta 

păstorului cu care îşi apără turma, toiagul pelerinului, cârja episcopală, sceptrul regelui, 

bastonul de mareşal, caduceul lui Hermes, tyrasul lui Dionysos sau nuiaua lui Moş Nicolae – 

toate fac parte din constelaţia simbolurilor puterii supraumane, venind de la zeii cerului sau de 

la demonii htonieni. Ele sunt o sinedocă a arborelui cosmic (axis mundi), dar şi un străvechi 

simbol falic, reprezentând principiul activ masculin, fertilizator, transformator şi ordonator. 

În ritualitatea şi în magia românească, rolul de căpetenie îi revine nuielei sau băţului de 

alun, cu care, printr-o simplă atingere, poate fi omorât un şarpe, izgonite duhurile rele, 

descoperite comorile; înfipt în pământ, el apără câmpul de luarea manei grâului, îndepărtează 

norii de furtună şi grindină. Cu o vărguţă de alun fata îl cheamă pe iubitul ei în vrăjile de 

dragoste, fiind încredinţată că acesta soseşte numaidecât călare pe un băţ de alun: Să ştii că 

vin nebun / Pe-o prăjină de alun. 

Băţul de alun e prezent în obiceiul colindatului . „Numele” de colindă / corindă se dă 

băţului de alun construit pentru ritualul de colindat în timpul Anului Nou, şi a cărui lovire sau 

atingere cu un obiect sau o fiinţă dă acestora calităţi de creştere, sănătate şi întindere. 

Cu asemenea beţe, ţinute mai înainte deasupra focului şi afumate, apoi sculptate (descojite) 

în forma spiralei şarpelui, umblă copiii în ziua de 40 de Mucenici, lovesc cu ele pământul, 

spunând: Tună ger şi ieşi căldură / Pe la noi în bătătură!. 

Rol apotropaic şi vindecător i se atribuie şi băţului căluşarilor, mai ales celui al vătafului cu 

care îi loveşte pe cei din jur, pentru a alunga duhurile rele (ielele), pentru a-i face mai sănătoşi 

pe cei loviţi de el, pentru a-i scuti de boli şi pentru a stimula fecunditatea femeilor. 
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Toiagul, ca simbol masculin, e nelipsit din riturile noastre de nuntă (toiagul mirelui cu 

care se umblă pentru invitarea nuntaşilor) şi de înmormântare, unde acest toiag se pune în 

sicriu sau se înfige în mormânt, spre a fi sprijin de nădejde în lunga călătorie a „dalbului de 

pribeag”. 

La loc de cinste era şi băţul (mai ales cel de alun) în recuzita ţiganilor – populaţie din care 

se recruta detaşamentul de avangardă al “magicienilor carpato – danubieni”. 

După cum notează A. Gorovei, „dacă ai un băţ de alun şi umbli cu el, ai noroc”; ţiganii, 

mai ales, numai cu acest fel umblă. Când o fată de ţigan se mărită, ginerele îi dă socrului său 

şi soacrei şi cumnaţilor câte un băţ de alun , cât se poate de meşteşugit lucrat”. 

Cum spuneam, imaginea băţului argintat şi aurit nu este tocmai nemotivată: astfel, originea 

acestei imagini s-ar afla într-o legendă hagiografică apocrifă, potrivit căruia Sfântul Nikolaos 

şi-a dăruit averea unui sărman, gata să-şi trimită cele trei fiice în prostituţie. Pentru a-l salva, 

Saint-Nikolas i-a aruncat pe fereastră trei 

bocceluţe de aur pentru zestrea fiicelor. 

De altfel, imaginea bătrânului darnic, care 

aduce daruri copiilor este, în opinia etnologilor, 

de factură modernă. Potrivit Irinei Nicolau, 

obiceiul de a dărui dulciuri şi o nuieluşă este o 

inovaţie a oraşului, o prefigurare a lui Moş 

Crăciun cel  atoatedăruitor. 

Sf. Nicolae, aşadar, fiind un moş intră, de 

asemenea, în categoria „moşilor”, celebraţi cu 

mare grijă şi multă pioşenie de către oamenii din 

popor. 

 

Crăciunul 

Opinia generală se referă la faptul că sărbătoarea Crăciunului începe cu Ajunul zilei de 25 

decembrie (dată comună stabilită de cele două mari biserici ecumenice, catolică şi ortodoxă), 

şi se termină la Bobotează. Mai mult decât atât, unii exegeţi sunt de părere că marea 

sărbătoare a Naşterii Domnului ar începe la... Sfântul Ignat, pe care poporul român nu-l 

prăznuieşte deloc, aceasta fiind însă... ziua tăierii porcului, ale cărui bucate rituale nu pot lipsi 

de la masa Crăciunului (cel care nu taie porc de Crăciun şi miel de Paşti, ăla nu-i om, spune 

tradiţia).  

 Începând chiar cu acest 

obicei, trebuie să amintim un al 

doilea lucru: alături de Naşterea 

lui Dumnezeu, există unele 

obiceiuri care au o mai mare sau 

mai mică apropiere de 

simbolistica Naşterii (Buhaiul, 

Boul, Capra etc.). Este greu, dacă 

nu imposibil, să îi găsim însă 

porcului o simbolistică apropiată 

de creştinism, şi asta pentru că, în 

cadrul religiei creştine, el are doar 

semnificaţii negative: exprimă 

lăcomia (păcat creştin esenţial), poftele sexuale lubrice şi nestăvilite, murdăria, fizică şi 

morală. Şi totuşi, în tradiţia românească, fără el, Crăciun nu se poate. Părerea şi convingerea 

noastră este următoarea: multe simboluri pre-creştine (unele din ele se performau primăvara, 
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cum este Pluguşorul) au fost transmutate iarna, în momentul în care Biserica a modificat 

calendarul şi a stabilit ca dată oficială a Naşterii 25 Decembrie. 

 În al treilea rând, Biserica Ortodoxă a fost mult mai permisivă decât cea catolică. Ea a 

acceptat tradiţiile păgâne, aşa cum preoţii moldavi au permis pictarea „păgânilor” Aristotel, 

Platon sau Socrate pe peretele Mânăstirii Voroneţ, pe considerentul că sunt sfinţi înainte de 

Hristos. Cu alte cuvinte, totul este religie, chiar şi credinţele păgâne, iar ele au fost convertite 

pe calea cea bună. 

 Aşa s-au întâmplat lucrurile şi cu colinda românească. Ele sunt pline de animale 

„sălbatice” care nu figurează în Biblie, precum cerbul, sau iepurele, ori care nu au existat pe 

teritoriul ţării noastre, cum ar fi leul. Prezenţa lor, a tuturor acestor credinţe şi practici, este de 

o rigurozitate strictă, într-o gramatică a ritualului şi a credinţelor pe care ne vom strădui să o 

relevăm, în lucrarea noastră.  

Atunci când discutăm despre obiceiurile de iarnă şi, în speţă despre colindă, sunt două 

lucruri de amintit şi de analizat: originea romană a termenului, şi puternicul substrat arhaic, 

precreştin, al acesteia. Despre originea termenului, Mihai Pop ne spune:  

„Denumirea colindelor vine de la kalendae-le romane, dar kalendae are la bază verbul 

latin calare = a vesti, sens păstrat în colindele noastre, care vestesc sărbătoarea.”1 

Cu alte cuvinte, colinda în sine are rostul de a anunţa ceva anume, la o anumită dată. Dar ce 

anume, şi la ce dată, socotită după ce calendar? Răspunsul pare foarte simplu: colindătorii 

vestesc Naşterea lui Iisus, la 25 decembrie. Dar cum se stabileşte această dată, şi după ce 

calendar, ştiut fiind faptul că şi astăzi, încă, după „calendarul de rit vechi”, atât Crăciunul, cât 

şi Anul Nou şi Boboteaza, se sărbătoresc mai târziu? 

Iniţial, începutul anului era corelat cu momentul reînvierii naturii, deci cu sosirea 

primăverii. Romanii sărbătoreau 

această zi la 1 martie. Probabil că 

începutul anului era marcat tot atunci şi 

în spaţiul dunărean, în care trăiau 

strămoşii românilor de azi. Ulterior, în 

anul 153 î.H., data Anului Nou a fost 

stabilită pentru ziua de 1 ianuarie, 

momentul intrării în funcţie a noilor 

consuli romani.  

După prăbuşirea Imperiului Roman, 

ziua înnoirii anului este repusă în discuţie. Biserica porneşte o adevărată ofensivă pentru a 

instaura Anul Nou la 25 decembrie, presupusa dată naştere a lui Iisus. Aceeaşi dată era 

sărbătorită ca zi a Naşterii lui Mithra (numit, de asemenea, Fiul Domnului şi Lumina Lunii, 

zeu care, după moarte, a fost pus într-un mormânt de piatră şi a reînviat după trei zile, dar şi al 

lui Osiris, Adonius şi Dionysos. Preluând o tradiţie precreştină, Biserica va impune Anul Nou 

la 25 decembrie şi, cel puţin în mediul ecleziastic, momentul celebrării în noul an a fost 

celebrat secole de-a rândul în acea zi. Populaţia, în schimb, atât ţăranii, cât şi orăşenii a 

continuat să-şi serbeze începutul de an conform tradiţiei. La Veneţia, de pildă, ziua de 1 

martie a desemnat schimbarea anului până la 1797. Aceeaşi zi a marcat începutul anului nou 

în Franţa. Rusia etc. La români, data de 1 ianuarie ca zi a Anului Nou a fost acceptată oficial 

în anul 1701. 

Calendarul este un element extrem de important al vieţii materiale şi, implict, spirituale a 

omului, de la începutul existenţei sale. Adevărul este că această dimensiune, calendarul 

popular adică, este un aspect extrem de important al culturilor arhaice, şi el nu aparţine în 

mod exclusiv culturii noastre. 

 
1 Mihai Pop, Obiceiuri tradiţionale româneşti, Bucureşti, Editura Univers, 1999, p. 53 
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Trebuie să spunem, de la bun început, faptul că nici individul, nici societatea nu sunt 

independente de natură, de univers, fiind supuse ritmurilor care influenţează viaţa oamenilor. 

Din relaţia omului cu natura a luat naştere calendarul, care este mai mult decât un instrument 

de măsurare a timpului, este o modalitate de armonizare a relaţiei cu cosmosul, cu sacrul. 

Lucrurile sunt extrem de complexe, iar problema calendarelor a fost din totdeauna una 

majoră, ţinând de istoria culturii şi a civilizaţiei. 

 

Planta care ne încântă privirile în fiecare 

sezon de iarnă, prevestind venirea Crăciunului, 

„Steaua Crăciunului” sau „Flacăra Mexicană”, 

numită științific Euphorbia Pulcherrima sau 

Poinsettia, este cea mai spectaculoasă specie 

din genul „Euphorbia”. 

Poinsettia a fost cultivată de azteci în 

regiunile mexicane montane umede. Ei 

obișnuiau să o folosească pentru combaterea 

febrei. Mai târziu, în secolul al XVII-lea, 

franciscanii foloseau florile în diverse 

ceremonii religioase. Poinsettia a fost numită 

după Joel Roberts Poinsett, primul ambasador 

al Statelor Unite în Mexico. 

Conform unei legende mexicane, un copil 

care nu și-a permis să cumpere un cadou 

pentru a-l oferi lui Hristos, a cules în Ajunul 

Crăciunului câteva frunze de pe marginea drumului. A adus buchetul de Poinsettia la biserică 

și, după câteva minute, acestea au înflorit în binecunoscutele flori roșu-verde. 

Cultivarea și popularizarea sa a început în anii ’60, iar în scurt timp planta a devenit de 

nelipsit în decorurile de Crăciun. 

 

Gheorghe SECHEȘAN 
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Erasmus+ și Internaționalizare la Universitatea de Științe Agricole și 

Medicină Veterinară a Banatului ,, Regele Mihai I al României” din 

Timișoara. 

 

Dr. Raul Pașcalău 

Coordonator instituțional Erasmus+ 

 

Erasmus+ este programul prin care UE sprijină educația, formarea, tineretul și sportul 

în Europa.Programul își propune să contribuie la îndeplinirea obiectivelor strategiei Europa 

2020 pentru creștere economică, locuri de muncă, echitate socială și incluziune, precum și ale 

cadrului strategic pentru educație și formare, urmărind totodată să promoveze dezvoltarea 

durabilă a partenerilor din domeniul învățământului superior și să contribuie la îndeplinirea 

obiectivelor strategiei UE pentru tineret.  

Printre obiectivele programului se numără: încurajarea participării tinerilor la viața 

democratică europeană, promovarea învățământului pentru adulți, în special în domeniul 

noilor competențe și în cel al competențelor cerute pe piața muncii, reducerea șomajului, în 

special în rândul tinerilor, sprijinirea inovării, cooperării și reformei, reducerea abandonului 

școlar, promovarea cooperării și mobilității cu țările partenere ale UE. 

În România programul este gestionat de către ANPCDEFP- Agenția Națională pentru 

Programe Comunitare în Domeniul Educației și Formării Profesionale. 

Universitatea de Științe Agricole și Medicină Veterinară a Banatului ,, Regele Mihai I 

al României” din Timișoara (USAMVBT), deținătoare a Cartei Erasmus+, încurajează, prin 

intermediul programului Eramsus+ mobilitățile studenților și personalului didactic/non-

didactic. 

Studiile în străinătate reprezintă una dintre principalele componente ale programului 

Erasmus+. permițănd participanților să-și îmbunătățească perspectivele profesionale și 

cunoștințele lingvistice, să capete mai multă independență și încredere în sine și să descopere 

alte culturi. 

Erasmus+ oferă în același timp posibilitatea de a combina studiile în străinătate cu un 

stagiu de practică, oferind astfel psoibilitatea dobândirii de experiență profesională într-o altă 

țară. 

Personalul USAMVBT, atît didactic, cât și non-didactic are posibilitatea de a desfășura o 

mobilitate de predare sau formare întro-o universitate dintr-o țară UE sau non-UE, 

http://ec.europa.eu/europe2020/index_en.htm
http://ec.europa.eu/europe2020/index_en.htm
http://ec.europa.eu/youth/policy/youth_strategy/index_en.htm
http://ec.europa.eu/education/policy/adult-learning/adult_en.htm
http://ec.europa.eu/education/policy/adult-learning/adult_en.htm
http://ec.europa.eu/education/policy/strategic-framework/education-technology_en.htm
http://ec.europa.eu/education/policy/higher-education/bologna-process_en.htm
http://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/?qid=1389776578033&uri=CELEX:52012DC0669
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pefecționându-se astfel în domeniile de activitate în care activează și contribuind totodată la 

dezvoltarea instituțională. 

Astfel, participanții la mobilitățile E+ devin într-un fel sau altul, ,,Ambasadori” 

Erasmus+, ambasadori ai USAMVBT, contribuind la internaționalizarea universității.  

Strategia de internaționalizare a USAMVBT pune accentul pe cooperarea 

internațională, programul Erasmus+ fiind un important vector de imagine și un liant cu 

partenerii UE/non-UE. 

În cadrul USAMVBT, programul Erasmus+ se conturează mai ales în jurul acțiunilor 

KA1 și KA2, proiectele existente fiind cele de mobilitate, Acțiunea cheie 1, KA103 – cu țările 

programului (țările UE),  existând peste 150 de parteneriate cu universități din aproape toate 

țările Uniunii, și KA107, cu țările partenere (non-UE), unde în prezent există acorduri de 

cooperare cu 46 de țări, aproximativ 87 de universități.  

În fiecare an, USAMVBT aplică pentru cele două acțiuni, în ultimii 4 ani având 

proiecte cu valori cuprinse între 200 000 de euro și 700 000 de euro pe proiect. 

Valoare proiectelor Erasmus+ KA1 în ultimii ani este de aproximativ  3 000 000  de 

euro. 

Biroul Erasmus+ se află în subordinea Prorectoratului de Relații Internaționale, 

condus de domnul Pro rector, Prof. dr. Sorin Mihai STANCIU. 

Biroul Erasmus+ este situat la parterul clădirii Rectoratului, lângă Aula Magna ,,Iulian 

Drăcea” și este format din: Coordonator instituțional Erasmus +, în persoana domnului dr. 

Raul PAȘCALĂU și coordonatori departamentali, pentru fiecare dintre cele 6 facultăți, astfel: 

 Facultatea de Agricultură, doamna Șef lucrări dr. Iosefina Laura ȘMULEAC; 

 Facultatea de Management și Turism Rural, doamna Șef lucrări dr. Andrea Ana FEHER; 

 Facultatea de Medicină Veterinară, doamna Conferențiar dr. Corina Mariana PASCU; 

 Facultatea de Horticultură și Silvicultură, domnul Prof. dr. Marcel Vasile DANCI; 

 Facultatea de Inginerie Alimentară, domnul Prof. dr. Teodor Ioan TRAȘCĂ; 

 Facultatea de Bioingineria Resurselor Animaliere, domnul Șef lucrări dr. Teodor Vasile 

VINTILĂ;   
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Partea administrativă și de secretariat  este susținută și de către doamna Lia NAGY, și 

unul dintre ,,Ambasadorii Erasmus+” – doctorandul Eugen Cătălin ZOICAN.  

      

 

În ultimii 4 ani, mobilitățile Erasmus+, atât cele ale studenților, pentru studiu și 

practică, dar și cele ale profesorilor și personalului non-didactic, au înregistrat o creștere 

semnificativă, ajungând să se dubleze.  

Mobilitățile Erasmus+ sunt atât outgoing cât și incoming, studenți și profesori, din/la  

universitățile cu care USAMVBT are acorduri inter-instituționale.  
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În 2016  USAMVBT a început cu  aproape 50 de universități din țările 

programului,UE,  iar în prezent are peste 100, respectiv cu 11 parteneri non-UE in 2016,  iar 

in 2020, are 84 de universități din 46 de țări partenere, non-UE, cu care a aplicat anul acesta 

pentru Erasmus + KA107: Africa de Sud, Azerbaijan, Armenia, Albania, Algeria, Belarus, 

Bosnia-Herzegovina, Brazilia, Buthan, Camerun, Canada, Chile, China, Coasta de Fildeș, 

Columbia, Congo, Georgia, Ecuador, Egypt,  Filipine, Haiti, India, Indonesia, Iordania, 

Kazakhstan, Kyrgystan, Kenya, Malaezia, Maroc, Mauritius, Mexic, Moldova, Mongolia, 

Mozambic, Muntenegru, Nigeria, Peru, Rusia, Singapore,  SUA, Tadjikistan, Tanzania, 

Taiwan, Thailanda, Tunisia, Uzbekistan. 

În perioada 2016-2020 USAMVBT a fost gazda studenților și a personalului didactic 

și non didactic din mai multe țări UE și non-UE: Spania, Italia, Lituania, Rep.Cehă, Slovenia, 

Ucraina, Belgia, Turcia, Albania, Tajikistan, Uzbekistan, Egipt, Iordania, Rep. Moldova, 

Federația Rusă, Mongolia, Serbia, Taiwan. 
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 Mobilitățile STA/STT outgoing au condus la construirea unor relații foarte bune cu 

partenerii din diverse țări, USAMVBT devenind partener  sau lider și în alte tipuri de 

proiecte, plecând de la aceste mobilități Erasmus+. 
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Biroul Erasmus+ organizează în fiecare an, în lunile martie și octombrie, evenimentele 

Erasmus+ Open Doors, care au drept scop promovarea oportunităților oferite în cadrul 

Erasmus+ si care sunt  desfășurate, fie în Aula Magna ,,Iulian Drăcea”, fie în cadrul fiecărei 

facultăți în parte. Sunt prezentate și exemple de bune practici de către studenții și profesorii 

care au desfășurat o mobilitate Erasmus+. În 2020 aceste evenimente au avut loc în lunile 

mai/iunie și octombrie,  evenimentele au fost organizate on-line, transmise Live streaming pe 

diverse rețele sociale, dar și pe canalul de Youtube ERASMUS USAMVBT. 
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Pe parcursul anilor 2018 și 2019, Biroul Erasmus+ a organizat Erasmus+ International 

Staff Week, edițiile 1 și 2, cu participare internațională, din universitățile din țări partenere și 

țări ale programului, evenimente care au cuprins prezentări ale univeristăților, sesiuni și 

workshopuri tematice și programe inter-culturale.  
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Pe lângă proiectele de mobilitate, s-au mai depus si alte proiecte Erasmus+: 

- în cadrul acțiunii ,,European Universities” s-a depus un proiect în care USAMVBT este 

partener alături de alte 6 universități din: Portugalia (liderul), Italia, Spania, Germania, Rep. 

Cehă, Finlanda, cu o valoare de 5 mil. Euro, proiect nefinanțat dar etapele premergătoare 

acestei depuneri au dus la colaborări în cadrul mobilităților Erasmus+. 
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- În cadrul ,,Capacity Building in the Field of Higher Education” s-au depus mai multe   

proiecte în care USAMVBT este fie  lider,fie partener: 

a. CBHE cu USAMVBT ca lider, cu parteneri din Egipt, Iordania, Algeria, Serbia, 

Ungaria, cu o valoare de 1 mil. Euro, universități cu care USAMVBT a început 

colaborarea prin intermediul mobilităților Erasmus+.  

b. CBHE- ECO SERV, USAMVBT ca partener,împreună cu alte universități din 

Federația Rusă, Mongolia, Spania. 

c. CBHE- Sprijin educațional pentru programele agricole si agroalimentare din 

universitățile din Mongolia, UASAMVBT ca partener, împreună cu Santiago de 

Compostella,Spania, 3 parteneri din Mongolia și liderul Agrocmapus Ouest, Rennes, 

Franța. 

- În cadrul ,,Strategic Partnership”, proiectul ,,WiseFarmer Project – conectarea 

generațiilor agricole în era digitală” cu USAMVBT partener, împreună cu Slovacia, 

Ungaria (lider și partener), Croația, Serbia și Grecia. 

 

- Membrii Biroului Erasmus+ sunt preocupați de perfecționarea în domeniul de 

activitate Erasmus+, participând la evenimente diverse de formare din acest domeniu. 

a. Eveniment de formare privind relația dintre universități și companiile private, în 

vederea optimizării mobilităților de practică pentru studenți, Spit, Croația. Din 

România,  Agenția Națională a selectat reprezentanții a 3 universități, printre care și 

USAMVBT. 
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-   

 

b. Lansarea ,,Erasmus Without Paper” - Ghent, Belgia- eveniment care a reunit peste 300 

de participanți din întreaga Uniune Europeană, organizat pentru a pregăti trecerea la 

sistemul on-line în viitorul apropiat.  
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c. Congresul Eracon, Paphos, Cipru, eveniment de formare profesională, cu participarea 

internațională a peste 300 de persoane, coordonatori Erasmus+ din mai multe  

universități din Romania, și din Europa. 

 

d. Participarea la conferinta „Erasmus+ în învățământul superior: un pas dincolo 

de mobilitate” care s-au desfasurat la Cluj-Napoca in perioada 9-11 octombrie 

2019. 
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                  În cadrul activității Erasmus+, Biroul Erasmus+ cooperează cu parteneri, cum 

ar fi ESN Timisoara, dar și voluntari dintre studenții USAMVBT, vorbitori de una sau mai 

multe limbi străine. 

În 2020, USAMVB Timișoara a avut rezultate foarte bune în domeniul programului 

Erasmus+, obținând pe cele două proiecte cu țările programului si cu țările partenere, 

aproximativ 1 300 000 euro, dezvoltând relații de parteneriate cu universități de pe toate 

continentele, vizibilitatea crescând foarte mult la nivel internațional. 

Astfel, la începutul anului o delegație a vizitat universitățile din Tanzania, Sokoine 

University of Agriculture, si University of Dar Es Salaam, dezvoltând astfel noi relații in 

domeniile Științelor vieții, aplicând din nou cu cei doi parteneri în proiecte E+. 
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În 9 mai 2020, Biroul E+ a sărbătorit Ziua Europei printr-un eveniment on line, in 

webinar intitulat ,, Internazionalization nowadays”,  la care au participat peste 80 de 

reprezentanți ai Birourilor Erasmus+ și Relații Internaționale din peste 25 de țări, împreună cu 

reprezentanți ai Agenției Naționale din România. 
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Deși situația pandemică a afectat programul Erasmus+ la nivel mondial, activitatea a 

continuat, cu respectarea normelor și a legislației în vigoare si cu adaptarea la situațiile 

existente. Astfel USAMVBT a avut studenți care au plecat in Serbia, Spania, Grecia, Italia, 

Croația, Anglia (la fermele Adrian Scripps- 20 de studenți) dar și studenți care au venit din 

Iordania, Rusia, Azerbaidjan, Portugalia, Algeria, respectiv profesori outgoing în Egipt, 

Croația. 
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Biroul Erasmus+ a menținut permanent comunicarea cu toți participanții E+ și a 

continuat organizarea evenimentelor de promovare a activităților specifice. 

In Octombrie 2020 au avut loc evenimentele internaționale care au coincis cu vizita 

domnului Consul Onorific General al Romaniei in Haiti, ES Timothee Huswald, care este si 

Presedintele partenerului Erasmus+ College Universitaire de Roumanie en Haiti, dar si al 

Fondului de Bio-diversitate Haitian.  Cu această ocazie s-au semnat acorduri de cooperare și 

un MoU, intre cele două instituții, discutându-se posibilitatea cooperării în domenii precum 

cercetarea, crearea unui program de studii de Inginerie si protecție a mediului, domnul Consul 

fiind si Keynote speaker in cadrul evenimentului international ,, Multidisciplinary Conference 

on Sustainable Development”, respectiv in cadrul sectiunii ,,Trends in European Agriculture 

Development”, in cadrul Facultatii de Agricultura.  Împreună am organizat evenimentul ,, 

Capacity Building and its influence on different sectors”, cu participare internațională a 

partenerilor Erasmus+.  
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Un eveniment important a fost Erasmus Open Doors,15 octombrie 2020,  eveniment 

de promovare al Programului Erasmus+ cu participarea a peste 280 de studenți, evenimente 

toate desfășurate on line si transmise live-streaming pe diverse rețele sociale si pe pagina de 

Facebook a USAMVBT. 
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În cadrul întâlnirii anuale cu birourile Erasmus+ 

din țară, eveniment organizat și moderat de către  Agenția 

Națională- ANPCDEFP,  USAMVBT, prin coordonatorul 

instituțional, domnul Pașcalău Raul, a făcut parte din 

panelul de discuții, alături de alți patru colegi coordonatori 

instituționali Erasmus+ din țară. Au fost prezentate 

exemplele de bune practici în contextul situației pandemice, și modalitățile de comunicare cu 

participanții și partenerii,  dar și modul de promovare al programului Erasmus+, cele 

prezentate fiind apreciate de către cei peste 120 de participanți, feedback-ul fiind unul foarte 

bun.  

Programul Erasmus+ a deschis calea cooperării și în alte domenii, anul acesta existând 

participări ale partenerilor, profesori și studenți din universitățile partenere din Algeria, Egipt 

și India, în cadrul evenimentelor organizate de universitatea noastră, respectiv participarea cu 

lucrări științifice la Simpozionul internațional din luna octombrie 2020, ,, Multidisciplinary 

Conference on Sustainable Development”,  în cadrul Facultăților de Agricultură, Management 

și Turism Rural, dar și în cadrul concursului ,,International Student Contest in the Field of 

Engineering Sciences” 3th Edition, din luna noiembrie 2020, unde un student incoming din 

Algeria, Centre Ain Temouchent a susținut o prezentare foarte apreciată.  

În același spirit de cooperare internațională, a avut loc și predarea unor cursuri la Institute 

of Technology Indore  și National Institute of Disaster Management, India,  de către un cadru 

didactic al USAMVBT, respectiv colaborarea la scrierea unei cărți în prestigioasa editură 
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internațională Springer, împreună cu mai mulți colegi din cadrul USAMVBT și colegi din mai 

multe instituții partenere Erasmus+.  

Sunt doar câteva exemple de cooperare internațională, din perioada recentă, cooperare 

începută prin intermediul programului Erasmus+.  

În perioada următoare Biroul Erasmus+ va intensifica promovarea pe rețelele sociale, 

respectiv Facebook- Erasmus Usamvbt, Linkedin- Erasmus USAMVBT, canalul de Youtube 

– ERASMUS USAMVBT,  astfel încât să se asigure o vizibilitate cât mai mare a programului 

și o promovare a activității de internaționalizare a USAMVBT.  

În acest sens, voluntarii din cadrul Biroului Erasmus+, coordonați de doctorandul 

Cătălin Zoican, un adevărat ,, Ambasador Erasmus+ al USAMVBT ”, au lansat seriile de 

interviuri cu studenți participanți la mobilitățile E+, toate fiind transmise în direct pe mai 

multe rețele sociale. 

Următorul eveniment, care va fi din nou transmis în direct pe rețelele sociale,  va avea 

loc în 15 ianuarie și va reuni toate universitățile din Africa care sunt partenerii USAMVBT, în 

jur de 23 de universități.  

Tematica acestui eveniment va fi organizarea programului Erasmus+ în perioada 

următoare, și a activităților aferente. 

Activitatea în sfera internaționalizării este una foarte intensă, iar la finalul anului 2019, 

în cadrul evenimentului Gala premiilor USAMVBT, Biroul Erasmus+ a obținut Diploma de 

excelență pentru toată activitatea desfășurată în domeniul internaționalizării.  

  

 

Internaționalizarea, împreună cu programul Erasmus+  fac parte din procesul de 

cooperare internațională cu partenerii din domeniul învățământului superior și nu numai, 

reprezentând o prioritate în perioada următoare.  

Păstrând spiritul Erasmus+, în speranța a cât mai multor mobilități desfășurate în 

perioada următoare, 

Biroul Erasmus+ al Universității  de Științe Agricole și Medicină Veterinară a 
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Banatului ,, Regele Mihai I al României” din Timișoara vă dorește Sărbători fericite 

alături de cei dragi, un An Nou mai bun, multă sănătate și cât mai multe împliniri! 

 

 

 

Choose International, choose Erasmus+ USAMVBT ! 

 

 

 

 

 



AGRICULTURA BANATULUI 2020 NR.4 (145) 

94 
 

 


